
تعاملات ایران و آژانس باید در 
فضای غیرسیاسی باشد

رئیس مجلس گفت: مسیر تعاملات ایران 
و آژانس باید در فضای غیرسیاسی و در 

چارچوب تعهدات باشد...

باتوجه به روند بیشینه سرمای هوا در 
سراسر کشور و به تبع آن افزایش مصرف 

گاز، شاهد محدودیت هایی در...

 رفع ناترازی گاز با فشارافزایی
 در پارس جنوبی

صفحه3 صفحه2

 زیر پای تاریخ اصفهان خالی
 می شود

فرونشست نقشه شومی برای اصفهان کشیده 
است. کارشناســان هم آژیر قرمز را به صدا 

درآورده اند و می گویند...
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پالایشگاه های کشور آماده تولید پایدار گاز هستند

پالایشگاه های کشور آماده تولید پایدار گاز هستند

مشعل خاموش میدان گازی مختار کی روشن می شود؟

    مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: پالایشگاه های گاز کشور برای تولید پایدار و تأمین گاز فصل سرد سال از آمادگی لازم برخوردارند.

به نقل از روابط عمومی پالایشــگاه گاز ایلام، »محمدرضا جولائی« 
روز ســه شــنبه در بازدید از پالایشگاه گاز ایلام، اظهار کرد: تعمیرات 
اساســی در تمامی پالایشگاه های گاز کشــور در حال حاضر به اتمام 

رسیده و برای تولید گاز آماده هستند.
وی با اشــاره به اینکه روزانــه ۸۴۰ میلیون متر مکعب گاز طبیعی 
در کشــور تولید می شود، تصریح کرد: از اواخر مهرماه با توجه به آغاز 
زودهنگام فصل ســرد سال، شــاهد افزایش مصرف گاز در بخش های 
خانگی و تجاری در کشور هستیم و این موضوع شرایط را برای شبکه 

گاز کشور را با مشکل مواجه کرده است.
جولائی با پیش بینی نیاز به ۳۰۰ میلیون متر مکعب گاز برای جبران 
ناترازی در ادامه فصل سرد سال، ابراز کرد: اولویت اول شرکت ملی گاز 
برای تامین نیاز بخش های خانگی و نیروگاهی است و در صورت عدم 
صرفه جویی، بخش صنایع عمده نیز با محدودیت مواجه خواهند شد.

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: 
در حال حاضر مصرف گاز در بخش های خانگی و تجاری بین ۴۷۰ تا 

۵۰۰ میلیون متر مکعب است.
وی بیان کرد: اگر مصرف گاز در همین میزان مصرف کنترل شود و 
هموطنان در اقصی نقاط کشور نیز صرفه جویی کنند، محدودیت های 

کمتری برای صنایع عمده ایجاد خواهد شد.
جولائی بــا تاکید بر اهمیت گاز به عنــوان اصلی ترین منبع انرژی 
در کشــور، گفت: بیش از ۷۵ درصد ســبد انرژی کشور را گاز تشکیل 
می دهــد و انتظار می رود که پالایشــگاه گاز ایلام به طور کامل منطقه 

غرب کشور را پوشش دهد.
وی همچنین به وضعیت مطلوب تجهیزات و تأسیســات پالایشگاه 
ایلام اشــاره کرد و افزود: تعمیرات اساسی این پالایشگاه موفقیت آمیز 

بوده و برای تولید پایدار گاز از آمادگی کامل برخوردار است.

میــدان گازی مختــار با ذخیره ۲۰میلیارد مترمکعــب گاز طبیعی و پروژه ای 
برای رفع ناترازی گاز یکی از مهمترین و استراتژیک ترین پروژه های حوزه نفت و 
انرژی در کهگیلویه وبویراحمد محســوب می شود و بر اساس برآوردهای اولیه تنها 
در بخش عملیات لرزه نگاری برای حدود هشــت هزار نفر شغل ایجاد می کند که 
البته این طرح عظیم گازی اکنون نیمه فعال رها شــده و منتظر اســتقرار دکل از 

سوی وزارت نفت است.
طبق اعلام مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اکنون دیگر ناترازی انرژی در کشور 
مطرح نیست، کمبود داریم و این موضوع بسیار جدی است و باید مورد توجه باشد 
یکی از طرح هایی که به کمک رفع این مشــکل کشــور می آید پروژه گاز مختار 
یاســوج در اســتان کهگیلویه و بویراحمد است که توجه جدی مسئولان استانی و 

کشوری را می طلبد.
میدان گازی مختار یاســوج در ۱۰ کیلومتری این شهر یاسوج قرار دارد و یکی 
از ظرفیت های مهم اقتصادی در اســتان کهگیلویه و بویراحمد محسوب می شود 

اما آنگونه که شواهد نشان می دهد عملیات سطح
الارضی طرح به پایان رسیده است و با وجود رایزنی های متولیان ارشد استانی 

برای آوردن دکل هنوز خبری از دکل نیست و کار به حال رکود درآمده است.
از سوی دیگر، کهگیلویه و بویراحمد استانی زرخیز است که متاسفانه به دلیل 
برخی بی تدبیری ها سال ها نام محرومیت را با خود یدک می کشد و با وجود دارا 

بودن تولید ۲۵ درصد نفت ایران در این استان و دیگر مواهب خدادادی همچنان 
تعداد افراد بیکار در آن بالاست.

کهگیلویه بویراحمد اســتانی بوده که همواره نرخ بیکاری در آن ســوژه رسانه 
ها بوده و طی یک دهه گذشــته میزان نرخ بیکاری در این استان به طورمیانگین 
از ۱۴ تا ۱۷ درصد در نوســان بوده اســت و با افتتاح پروژه میدان گازی مختار تا 
حدود زیادی مشکل بیکاری مرکز استان رفع خواهد شد زیرا قرار است بعد از آن 

مطالعات پالایشگاه در این شهرستان آغاز شود.
نماینده مردم شهرستان های بویراحمد، دنا و مارگون در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به آخرین وضعیت میدان گازی مختار، تاکید کرد: به تبع تغییر مدیریتی 

هایی که صورت گرفت و کار کمی کند پیش رفت.
محمد بهرامی ابراز کرد: در آبان ماه امســال با مدیر نفت مرکزی جدید جلسه 
برگزار و برنامه ریزی شــد با توجه به مشکلاتی که وجود دارد به جد ورود کنند و 

هیچ مانعی سد راه این میدان نباشد.
معاون اقتصادی استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز گفت: عملیات سطح الارضی 
و تحت الارضی پروژه گاز مختار در حال انجام است، پیش مقدمه عملیات حفاری 

عملیات سطح الارضی است که حدود ۹۵ درصد این عملیات انجام شده است.
ســید احسان عسگری افزود: طی نامه ای به وزارت نفت اعلام شده که عملیات 

سطح الارضی تمام شده است و استان منتظر ارسال دکل برای حفاری است.

وی بیان کرد: بحث دکل به طور کامل تخصصی و هزینه بر و در دست وزارت 
نفت است و از اختیارات استان کهگیلویه و بویراحمد خارج است.

عسگری تصریح کرد: هفته گذشته استاندار استان و تیم مشاور نفت با مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایراندیدار داشتند و درخواست ارسال دکل به محل اجرای طرح 
داده شد.معاون اقتصادی اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: در حال رایزنی و 
پیگیری هستیم برای اینکه پیمانکار دکل را بیاورد، موضوع مابین استان و پیمانکار 

است که تحت عنوان شرکت هیربد نیرو کار می کنند.
وی عنوان کرد: شــرکت هیربدنیرو در ایــن خصوص هنوز کاری انجام نداده و 
دکل را ارســال نکرده است.عســگری ابراز کرد: کارفرما وزارت نفت است و استان 
کهگیلویــه و بویراحمد مطالبه گر و پیگیری کننده اســت، وزارت نیرو باید به این 
موضوع رســیدگی کند، چون عقد قرارداد و تأمین مالی پروژه نیز توســط وزارت 
نیرو انجام گرفته است، وزارت نفت اعتبار و بودجه وجود دارد اما شاید این کندی 
کار به دلیل تغییر مدیریت ها بوده باشد.حسن وکیلی پیمانکار پروژه میدان گازی 
مختار بیان کرد: از ابتدای امســال عملیات ابنیه صفر و عملیات خاکی حدود ۳۰ 
درصد بود اکنون عملیات خاکی به بالای ۹۵ درصد برای محوطه سازی رسیده است 
و عملیات ابنیه فنی نیز ۲ ماه پیش تمام شــد و ابنیه پیش نیاز دکل سه ماه است 
که به اتمام رسیده است؛ یعنی اکنون میانگین پیشرفت فیزیکی محوطه سازی به 

بیش از ۹۷ درصد رسیده است.

رویای ناتمام بورس برای 
فتح قله ۷ ماهه

مردودی ستاره های 
لیگ در تیم ژنرال

ماجرای قهرمان کُرد 
ایرانی به صربستان رسید
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درحالیکه قرار اســت مرکز مبادله ارز و طلا محل انجام 
مبادلات ارزی صادرکنندگان و واردکنندگان باشد اما هنوز 
مبادله ای در این مرکز انجام نشده زیرا حداقل سه ابهام جدی 
در مورد فعالیت آن متصور است. درحال حاضر صادرکنندگان 
و واردکنندگان همچنان در بستر سامانه نیما مبادلات ارزی 

خود را براساس قیمت توافقی به انجام می رسانند.
یکی از مهم ترین ایراداتی که به کارکرد سامانه نیما وارد 
می شــود، این است که تخصیص ها دیرهنگام بوده و فعالان 
اقتصادی باید مدت نســبتا طولانی در صف بمانند. اما به هر 
حال سامانه نیما امکان نظارت بانک مرکزی و وزارت صمت 
بر مبادلات بازرگانان را فراهم کرده است. اکنون بانک مرکزی 
تصمیــم گرفته نقل و انتقال ارز را به مرکز مبادله ارز و طلا 

انتقال دهد و در این سامانه کشف قیمت صورت گیرد.
بانک مرکــزی اعلام می کند که این اقــدام را در جهت 
تک نرخی شــدن ارز به انجام رسانده و قاعدتا فعالان بخش 
خصوصی از این سیاست استقبال می کنند. این درحالی است 
که فعالان اقتصادی با ماهیت و فعالیت این مرکز و ســامانه 
جدید مشکلی ندارند، اما حدود یک ماه و نیم پیش که نسخه 
آزمایشی سامانه جدید در جمع محدودی از فعالان اقتصادی 
ارائه شد، چند ایراد اساسی به آن وارد بود؛ نخست اینکه هزینه 
نقل وانتقال ارز میان صادرکننده و واردکننده مشخص نبود.

نظــر ما این بود که واگذاری تعییــن نرخ به بانک عامل 
صحیح نبوده و نرخ مبادله باید مشــخص شــود. ابهام دوم؛ 
نامشخص بودن مدت زمان تامین ارز بود. به فعالان اقتصادی 
چنین اعلام شد که وقتی صادرکننده ارز را واگذار کند، بعد 
از چند روز ریال را دریافت می کند و و وقتی واردکننده ریال 
را بپــردازد، پس از چند روز ارز را می گیرد. در حالی که این 

عملیات می تواند در یک روز انجام شود.
ســومین مســاله اینکه در جلســه رونمایی از نســخه 
آزمایشی، گفته شد صادرکنندگان باید ارز را به تراستی های 
»نهادهای قابل اعتماد« ســامانه واگذار کنند و ســپس این 
تراســتی ها ارز را به واردکننده می دهند که این ســازوکار 
 نیز دارای ایراد است، چراکه برای بسیاری از صادرکنندگان 
امکان اینکه ارز را برای شــرکت های تراستی موجود کنند، 

میسر نیست.
صادرکنندگان ارز خود را معمولا از طریق شبکه هایی که 
دارند، منتقل می کنند و شاید انجام آنچه بانک مرکزی اعلام 
کرده، امکان پذیر نباشد. این ابهامات حدود یک ماه ونیم پیش 
مطرح شده و مشخص نیست بانک مرکزی چه رویکردی را 

در قبال آن ها در پیش گرفته است.

احمدرضا فرشچیان           
کارشناس 

سه ابهام تولیدکنندگان درباره 
مرکز مبادله ارز و طلا

10000 تومان

 تغییر پارادایم؛ از ممیز محوری تا هوشمند 
سازی نظام مالیاتی

کامران زارعی، کارشــناس اقتصادی نوشت: تصویب و 
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان با 
جمع آوری و هماهنگــی اطلاعات مودیان مالیاتی گامی 
بزرگ در راستای هوشمندسازی و سیستمی کردن نظام 
مالیاتی به حساب می آید و می توان آن را مهم ترین تغییر 
پارادایمی از مالیات ستانی سنتی به نظام مالیاتی هوشمند 
و کارآمد تلقی کرد. نظام مالیاتی سنتی در ایران به دلیل 
پیچیدگی، ناکارآمدی، رفتارهای سلیقه ای و عدم شفافیت 
و در یک کلام ممیز محور بودن فرایند مالیات ســتانی از 
تشخیص تا وصول همواره مورد انتقاد گرفته است. در این 
سیستم عملیات های حسابداری و حسابرسی به صورت 
دستی و کاملا سنتی انجام می گیرد و چالش  چندگانگی 
آمارها را در پــی دارد و به هیچ عنوان آمار دقیقی وجود 
ندارد. از ایرادات مهم این سیستم، محاسبه های دستی و 
رفتارهای سلیقه ای است که خروجی آن محاسبات غلط، 
ایجاد فساد و فرارهای مالیاتی است. در چنین سیستمی 
با محور قرار گرفتن افراد در فرایند مالیات ستانی علاوه بر 
ایرادات ذکر شده زمینه ارتکاب جرم هایی مثل رشوه، تبانی، 
ارتشا و... را فراهم می کند که در نهایت هم دولت متضرر 
می شــود و هم اعتماد عمومی به نظام مالیاتی را کاهش 
می دهد. تصویب و اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان با جمع آوری و هماهنگی اطلاعات مودیان 
مالیاتی گامی بزرگ در راستای هوشمندسازی و سیستمی 
کردن نظام مالیاتی به حساب می آید و می توان آن را مهم 
ترین تغییر پارادایمی از مالیات ستانی سنتی به نظام مالیاتی 
هوشمند و کارآمد تلقی کرد. در سال های اخیر سازمان 
امور مالیاتی کشور با اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان تغییرات قابل توجهی در مبارزه با فرارهای 
مالیاتی ایجاد کرده است. این سازمان با تمرکز بر آمارهای 
مالیاتــی و هدف قرار دادن فرارهای مالیاتی، بخش های 
زیرزمینی و فعالیت های سوداگرانه دلالان، نقش مهمی در 
اجرای اصلاحات ساختاری بودجه کشور ایفا کرده است.

با توجــه به اهمیــت مقوله مالیات و پایدارســازی 
درآمدهای دولت، هوشمندســازی نظــام مالیاتی چهار 
مزیــت مهم و غیر قابل انــکار دارد. ۱.افزایش اصولی و 
پایــدار درآمدهای مالیاتی: پیاده ســازی نظام مالیاتی 
هوشمند  می تواند با اشراف اطلاعاتی، شناسایی مودیان 
جدید، جلوگیری از فرارهای مالیاتی، اصلاح معافیت های 
غیرضروری، جلوگیری از اطاله در قطعیت پرونده مودیان 
و... علاوه بر افزایش درآمدهای مالیاتی، وابستگی بودجه 
به نفت را کاهش دهد. ۲.ایجاد شفافیت: شفافیت مالی و 
فرایند مالیات ستانی یکی از دستاوردهای هوشمند سازی 
نظام مالیاتی است به صورتی که اجرای کامل قانون پایانه 
های فروشگاهی و سامانه مودیان شفافیت مالی را در تمام 

بخش های اقتصادی کشور تضمین می  کند.
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مدیرعامل پالایشگاه گاز ایلام نیز به عملکرد مثبت این پالایشگاه اشاره کرد و 
گفت: از ابتدای سال گذشته تاکنون بیش از پنج میلیون و ۲۰۰ هزار متر مکعب 

گاز به شبکه سراسری کشور تزریق شده است.
»روح اله نوریان« یادآور شــد: روزانه ۶۷۰ تــن گاز مایع خام، ۴۰۰ تن اتان، 
چهار هزار بشــکه میعانات گازی و ۲۵۰ تن گوگرد در این پالایشــگاه گاز ایلام 

تولید می شود.
وی بــا تاکید بر اینکه روزانه بیش از پنــج میلیون متر مکعب گاز طبیعی به 
شبکه سراسری تزریق می شود، خاطرنشان کرد: پالایشگاه گاز ایلام برای تولید 

پایدار و حداکثری در فصل سرما آمادگی کامل دارد.
 شــرکت پالایش گاز ایلام به منظور تأمین گاز طبیعی مصرفی استان ایلام، 
تقویت فشــار گاز خط  لوله سراســری در غرب کشور و همچنین تأمین خوراک 
پتروشــیمی ایلام با پالایش گاز ترش میدان گازی تنگ بیجار در ۲۵ کیلومتری 

شمال غرب شهر ایلام و در شهرستان چوار احداث شده است.

تعمیرات اساسی 
این پالایشگاه 

موفقیت آمیز بوده 
و برای تولید پایدار 
گاز از آمادگی کامل 

برخوردار است.

 نظام پرداخت رسمی ارز؛ در یک قدمی تحقق
بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی، معاملات بازار ارز تجاری از روز گذشته آغاز شد و یک ماه پس از ابلاغ آن، لازم الاجرا است؛ بنابراین با ایجاد بسترهای لازم برای معاملات ارز تجاری و گشایش رسمی تالار ارز توافقی از سوی بانک مرکزی و مرکز مبادله ایران، تحقق 

نظام پرداخت رسمی ارز در کشور، بیش از هر زمان دیگری، ممکن است.
 بانک مرکزی در روزهای گذشته، با هدف تسهیل در فرایند تامین ارز، طی دستورالعملی اعلام کرد: »از شنبه سوم آذر ماه، معاملات بازار ارز تجاری در بستر مرکز مبادله ارز و طلای ایران آغاز می شود و یک ماه پس از تاریخ ابلاغ این بخشنامه، عملیات آن لازم الاجرا 

خواهد بود. «براساس این بخشنامه، تمامی صادرکنندگانی که از سامانه نیما برای عرضه ارز خود استفاده نمی کنند، مکلف هستند تا ارز حاصل از صادرات خود را در سامانه معاملات بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران، ارائه دهند.
در این بازار که طبق اعلام رئیس کل بانک مرکزی، کشف قیمت به صورت حراج و نقد صورت می گیرد، انتظار می رود با انتقال تدریجی و برنامه ریزی شده، معاملات ارزی کشور به تالار مبادله ارز توافقی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، استفاده از سایر ابزارهای معاملاتی 
بازار ارز نیز توسعه یابد.به گفته علی سعیدی - مدیر عامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران - سامانه ای که در مرکز مبادله ارز و طلای ایران طراحی شده، یک سامانه جامع معاملاتی است و تمام فرآیندها اعم از قبل از معامله، جورسازی )مچینگ( و پس از معامله را در خود 
دیده و همزمان مجموعه ای از ارتباطات را با سایر سامانه ها از طریق وب سرویس طراحی کرده است. به گواه بانک مرکزی که سابقه طولانی در طراحی و پیاده سازی سامانه های بانکی دارند، سامانه ارز توافقی مورد تایید است. این سامانه از حیث تکنولوژی و انعطاف پذیری 

مناسب است و یک سامانه صرفا اطلاع رسانی نبوده و تسویه معاملاتی در آن صورت می گیرد؛ لذا اساسا تفاوت ماهوی بین سامانه نیما و سامانه ارز توافقی وجود دارد.
مکانیزم سامانه ارز توافقی به این ترتیب است که در گام نخست صادرکنندگان و واردکنندگانی که مشمول عرضه و تقاضا در نیما نیستند، همان چیزی که تا پیش از این به نام بازار اشخاص معروف بود، سفارش خود را به بانک ارائه می دهند و در گام های بعدی، 

صادرکنندگان و واردکنندگان به صورت مستقیم سفارش خود را در سامانه بارگذاری می کنند.
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تعاملات ایران و آژانس باید در فضای غیرسیاسی باشد
     رئیس مجلس گفت: مسیر تعاملات ایران و آژانس باید در فضای غیرسیاسی و در چارچوب تعهدات باشد.

اقتصاد کلان 

محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی طی نطق پیش از 
دستور، گفت: ســالروز تشکیل بسیج مستضعفین به فرمان حضرت امام )ره( را به 

تمام بسیجیان سراسر کشور تبریک می گویم.
وی متذکر شد: امام امت فرمود من به خلوص و صفای بسیجیان غبطه می خورم 
و از خداوند می خواهم مرا با بســیجیان محشور کند و این اخلاص همان روحیه ای 

است که بر اساس آن بسیج پشتیبان انقلاب است.

 بدون بسیج و میدان داری مردم، انقلاب اسلامی عمر کوتاهی می داشت
رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: بدون بسیج و میدان داری مردم، انقلاب 
اســلامی عمر کوتاهی می داشــت و در میان توطئه های داخلی و خارجی شکست 
می خورد. به تعبیر رهبر معظم انقلاب اســلامی تا بسیج است، جمهوری اسلامی از 
سوی دشمنان تهدید نخواهد شد. هدف بسیج خوشبختی ایران و ایرانی است و در 

این راه در مقابل هرگونه انحرافی از مسیر به درستی می ایستد.

وی ادامه داد: بسیج مردم در قالب یک تشکل انقلابی است که یکی از برجسته ترین 
نوآوری های امام رحمت الله علیه بود که امروز دامنه آن از مرزهای کشورمان فراتر 
رفته است و ملت های آزاده دریافتند که بزرگ ترین پشتوانه حکومت های مستقل، 
مردم هستند و سازماندهی مردمی در راه دستیابی به اهداف الهی و متعالی، حافظ 

کشور و ملت خواهد بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: برای همه بسیجیان عزیز در تمامی 
اقشــار این سازمان اعم از بسیج دانشــجویی، دانش آموزی، اساتید، زنان، اصناف و 
بازاریان، کارگران، سازندگی و سایر اقشار توفیق و عاقبت به خیری از خداوند متعال 

مسئلت می کنم.

  رویکرد سه کشور اروپایی و آمریکا غیرواقع بینانه سیاسی و مخرب بود
قالیباف در ادامه و در واکنش به صدور قطعنامه علیه ایران از سوی شورای حکام، 
گفت: رویکرد غیرواقع بینانه سیاســی و مخرب سه کشور اروپایی و آمریکا منجر به 

صدور قطعنامه ای ناموجه و غیر اجماعی در مورد برنامه صلح آمیز هسته ای 
ایران در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی شد؛ سه دولت اروپایی 
و آمریکا فعالیت های هسته ای کشورمان را بهانه ای برای اقدامات نامشروع 
خود قرار داده، اعتبار و اســتقلال آژانس را با بدعهدی و بی صداقتی زیر 
ســوال می برند و فضای ســازنده ایجاد شده برای تقویت تعاملات ایران و 

آژانس را غبارآلود می کنند.
وی ادامه داد: پاسخ متقابل جمهوری اسلامی ایران به این سوءاستفاده 
سیاسی از شورای حکام آژانس بلافاصله در دستور کار قرار گرفت و راه اندازی 
مجموعه ای از ســانتریفیوژهای جدید و پیشرفته آغاز شد. ادامه این قبیل 
تصمیمات سیاسی و غیر سازنده باعث می شود که کشورها برای حفظ امنیت 

ملی خود به سمت اقدامات خارج از پروتکل های آژانس سوق پیدا کنند.
وی تاکید کرد: امید است این سازمان و سران کشورهایی که با مخالفت 
خود در صدور قطعنامه اخیر حافظ و حامی اســتقلال عمل و اعتبار فنی 
شورای حکام هستند، به سلطه ظالمانه سه کشور اروپایی و آمریکایی پایان 
دهند تا مســیر تعاملات ما و آژانس در فضای غیرسیاسی و در چارچوب 

تعهدات صورت پذیرد.
قالیبــاف در ادامه و در واکنش به صدور حکم بازداشــت دیوان عالی 
کیفری بین المللی برای نتانیاهو و گالانت، گفت: دیوان کیفری بین المللی 
سرانجام حکم بازداشت دو تن از بزرگترین جنایتکاران جنگی تاریخ معاصر 
یعنی سران قاتل رژیم نامشروع صهیونیستی را صادر کرد. این حکم انسانی 
نخســتین حلقه از زنجیره اقداماتی است که ســران جنایتکار رژیم را در 
پیشــگاه مردم جهان نسبت به نسل کشی و جنایت جاری در غزه و لبنان 
محاکمه می کند و دیگر رســانه های وابسته آمریکایی نمی توانند جنایات 

آن ها را لاپوشانی کنند.

 مردم جهان برخلاف سران آمریکا، برای جنایتکاران دست 
نمی زنند

رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: مردم جهان برخلاف سران 
آمریکا، برای جنایتکاران دست نمی زنند و هر روز بیشتر از دیروز آن ها را 

در وجدان عمومی جهانی مفتضح و سرافکنده خواهند کرد.

  رژیم صهیونیستی منفور و منزوی است
قالیباف گفت: اکنون رژیم صهیونیستی منفور و منزوی است و ۸۰ سال 
دروغگویی و سفیدشویی جنایت های فجیع این رژیم بی اثر شده است که این 
ثمره خون ده ها هزار شهید غزه و لبنان و فرماندهانی همچون سیدحسن 
نصرالله، شهید قاسم سلیمانی، اسماعیل هنیه و یحیی سنوار است. به یاری 
خداونــد متعال، جوانان آزاده و عدالت خواه جهان تحقق آرمان های آزادی 

قدس شریف را خواهند دید.
رئیس مجلس شورای اســلامی در ادامه، اظهار کرد: همچنین حادثه 
تلخ شــهادت جمع کثیری از شهروندان پاکستانی در حمله تروریستی را 
به دولت و ملت پاکســتان به ویژه خانواده های داغدار شهدای مظلوم این 
حادثه تسلیت می گویم و برای مجروحان آرزوی شفای عاجل دارم. جمهوری 
اسلامی ایران همچون گذشته در کنار کشورهای دوست و برادر پاکستان 
خواهد بود تا با گسترش امنیت در سطح منطقه، از تکرار چنین حوادثی 

در هر شکل جلوگیری شود.

برای همه 
بسیجیان عزیز 
در تمامی اقشار 

این سازمان اعم از 
بسیج دانشجویی، 

دانش آموزی، 
اساتید، زنان، 

اصناف و بازاریان، 
کارگران، 

سازندگی و سایر 
اقشار توفیق و 

عاقبت به خیری 
از خداوند متعال 
مسئلت می کنم.

  اعلام جرم علیه تعاونی های بدقول 
مسکن مهر

رئیس بازرسی منطقه یک کشور و بازرس کل 
استان تهران از اعلام جرم علیه تعاونی های مسکن 
مهری که در ساخت و تحویل واحدهای مسکونی 

متقاضیان تأخیر کرده اند خبر داد.
رئیس بازرسی منطقه یک کشور و بازرس کل 
استان تهران دستور داد از فردا علیه تعاونی های 
مسکن مهری که در ساخت و تحویل واحدهای 
مسکونی متقاضیان تأخیر کرده اند اعلام جرم شود.

افشین سهراب خان با بیان اینکه تمام تعاونی هایی 
که طی ســنوات اخیر از مردم پول گرفته اند و 
تأخیرات غیر متعارف داشته اند علیه آنها اعلام 
جرم می کنیم گفت: این اطلاع رســانی امروز در 

سطح استان تهران صادر شده است.
وی با تاکید بر اینکه تمام ضرر و زیان ها باید 
به مردم بازگردانده شود افزود: قطعاً از طریق اداره 
تعاون هر شهرستان اطلاع رسانی صورت می گیرد.

  ۸ میلیارد قطعه می آورند، برای واردات 
خودرو پول ندارند!!

رییس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عدم 
اجرای قانون واردات خــودروی کارکرده گفت: 
متاسفانه برای واردات ۸ میلیارد دلار قطعه پول 
دارنــد؛ ولی برای واردات خــودرو ارز اختصاص 
داده نمی شود.محمدباقر قالیباف امروز در صحن 
علنی مجلس، با تأکید بــر اینکه حتماً موضوع 
گرانی هــا در اولویت مجلس قرار دارد، گفت: در 
گذشته تجربه مدیریت بازار خودرو وجود داشته 
و دولت قبل خودرو را به بورس برده است.وی با 
طرح این ســوال که مگر در دولت قبل خودرو را 
به بورس نبردند؟ چه اتفاقی افتاد؟ قیمت ها مگر 
بالا نرفت؟ آیا کمیســیون صنایع باید نسبت به 
این موضوع بی تفاوت باشــد؟ تصریح کرد: حتماً 
کمیسیون صنایع و معادن نباید بی تفاوت باشد.

رییس مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: قریب 
به دو ســال است که واردات خودروی دست دوم 
را تصویب کرده ایم؛ چرا نمی گذارند این موضوع 
اجرایی شود؟ چطور می شود آنهایی که قطعات 
وارد می کنند، سالانه بیش از ۸ میلیارد دلار قطعه 
وارد می کنند اما وقتی که موضوع واردات خودرو 
مطرح می شــود، می گویند که برای واردات پول 
نیســت؟ چرا این گونه است؟ چون نمی خواهند 

اجازه رقابت بدهند.

 افزایش قیمت خودرو به دلیل رشد نرخ 
مواد اولیه است

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی، افزایش قیمت محصولات ایران خودرو و 
سایپا را به دلیل افزایش قیمت مواد اولیه، دستمزد 
نیروی کار و غیره، امری مسلم دانست و بر ضرورت 
بهبود کیفیت خودروهای داخلی در کنار افزایش 

قیمت خودرو تاکید کرد.
رحمت الله نوروزی ، با اشــاره اصلاح قیمت 
محصــولات ایران خودرو و ســایپا افزود: قیمت 
خودرو بــا توجه به تحریم هــای ظالمانه علیه 
این صنعت، افزایش قیمت مواد اولیه، دستمزد 
نیروی کار و هزینه های بیمه و غیره، باید افزایش 
می یافت، اما از خودروسازان انتظار می رود در کنار 
افزایش قیمت، ارتقای کیفیت محصولات را نیز در 

دستور کار خود قرار دهند.
وی با بیان اینکه نــگاه رهبر معظم انقلاب، 
حمایت از تولیدات داخل و رشد اشتغال پایدار و 
مولد بوده اما بر ضرورت کیفیت خودروهای داخلی 
نیز تاکید داشته اند، گفت: از ایران خودرو و سایپا 
انتظار داریم با بهبود کیفیت تولیدات خود به جلب 

رضایتمندی مشتریان کمک کنند.
نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه قیمتگذاری دستوری در 
خودروسازی قابل قبول نیست، تصریح کرد: پس 
از افزایش قیمت خودرو، گام نخست خودروسازان 
باید ارتقای کیفیت خودروهای خود باشد، زیرا با 
ارتقای کیفیت خودروهای داخلی، افزایش قیمت 
خودرو برای مردم قابــل درک خواهد بود.عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در 
پایان یادآور شد: از طرف دیگر با واردات خودرو 
و ایجــاد فضای رقابتی در صنعــت خودرو، هم 
خودروسازان در راستای بهبود محصولات خود گام 
برخواهند داشت و هم مصرف کننده حق انتخاب 
خودروهــای با کیفیت را خواهد داشــت. هفته 
گذشــته دو خودروساز بزرگ کشور با عنایت به 
مجوز اخذ شده از مراجع ذی صلاح، قیمت جدید 
محصولات تولیدی خود را که قیمت فروش پایه 
)خالص سهم کارخانه( است را اعلام کردند.مطابق 
اطلاعات منتشر شده در سامانه کدال، محصولات 
ایران خودرو و ســایپا با افزایش قیمت ۱۰ تا ۳۰ 

درصدی عرضه می شوند. 

 الزام خودروسازان به تخصیص 2۰ درصد 
تولید برای مالکان خودروهای فرسوده

 معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
خودروســازان به تخصیص سهمیه ۲۰ درصدی 
تولید بــرای مالکان خودروهای فرســوده ملزم 
شــدند.به گزارش از سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران )ایدرو(، »فرشــاد مقیمی« با اشاره 
به تعهدات خودروسازان مبنی بر اختصاص ۲۰ 
درصد ســهمیه خودروهــای تولیدی به مالکان 
خودروهای فرسوده افزود: بر این اساس از ابتدای 
سال جاری تاکنون، شــرکت های ایران خودرو، 
 سایپا و بهمن ۲۷ هزار مالک خودرو فرسوده را در
  طــرح جایگزینــی بــا تخصیــص گواهــی

 پذیرش کرده اند.

شعار وفاق ملی در 
انتخاب استانداران به 
طور کامل محقق شد

وزیر کشور گفت: تلاش کردیم ضمن در نظر گرفتن شاخص کارآمدی در انتخاب استانداران، شعار وفاق ملی رئیس جمهور را محقق کنیم.
 اسکندر مؤمنی وزیر کشور در گفتگویی اعلام کرد: با توجه به اینکه از استانداران به عنوان کابینه دوم دولت یاد می شود تلاش کردیم ضمن در نظر گرفتن شاخص کارآمدی در انتخاب 

استانداران، شعار وفاق ملی رئیس جمهور را محقق کنیم.
وی افزود: خوشبختانه می توانم اعلام کنم استاندارانی که در دولت چهاردهم انتخاب شدند علاوه بر ویژگی های عمومی که همه کارگزاران نظام باید داشته باشند، شاخص های کارآمدی 
آنها بسیار بالاست و در تجربیات قبلی خود موفق بودند.وزیر کشور تصریح کرد: در انتخاب استانداران شعار رئیس جمهور در وزارت کشور تقریباً به طور کامل محقق شد و از اقوام مختلف 
از مذاهب مختلف در استانداران که به عبارتی کابینه دوم هستند، حضور دارند. اولین استاندار اهل سنت پس از پیروزی انقلاب در کردستان انتخاب شد و اولین استاندار از قومیت عرب 

از هموطنان در خوزستان انتخاب شد.
مؤمنی گفت: اولین استاندار بلوچ در سیستان و بلوچستان منصوب شد، فکر می کنم این شعار جناب آقای رئیس جمهور به طور کامل در حوزه وزارت کشور محقق شد.

با مصوبه روز گذشته کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ ، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مکلف شــد تا با معرفی ســازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران، مجوز 
واردات یک دستگاه خودرو برای جانبازان بالای ۵۰ درصد جانبازی را صادر کند؛ هر 

چند باید دید که آیا روند مجوزدهی ها به این افراد برای واردات تسهیل خواهد شد؟
 با مصوبه کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ ، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت مکلف شد تا با معرفی سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران، مجوز واردات یک 
دســتگاه خودرو برای جانبازان بالای ۵۰ درصد جانبازی را صادر کند.این تسهیلات 
شامل جانبازانی است که قبلا از تسهیلات موضوع ماده ۴۵ قانون جامع خدمات رسانی 
به ایثارگران استفاده نکرده باشند.در واقع، مصوبه کمیسیون تلقیق لایحه ۱۴۰۴ در 
الزام وزارت صمت به ارایه مجوز برای ورود خودرو جانبازان در شرایطی است که این 
الزام در قانون بودجه سال گذشته  و امسال نیز تکرار شده بود اما اجرایی نشد و تنها 

عملکرد دولت در این زمینه ، در سال جاری تصویب آیین نامه ای بود که مسیر ورود 
خودرو برای جانبازان را تسهیل می کند.به گفته برخی از مسئولان صنعتی، آنچه مانع 
از ارایه مجوز ورود خودرو به جانبازان طی سال جاری شده تامین ارز مورد نیاز ، هزینه 
ثبت سفارش و قرارداد با وارد کنندگان بوده که مانع از  تحویل خودروی جانبازان بالای 
۵۰ درصد گردید.همچنین مشکلاتی بین شرکت های واردکننده خودرو و جانبازان بر 
سر دریافت ۱۵ درصد هزینه کارگزاری ایجاد شده بود  که در جلسه با مسئولان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این میزان به ۱۰ درصد تقلیل پیدا کرد.اما قانون بودجه سال 
جاری و به دنبال آن، دســتورالعمل واردات توســط جانبازان این امتیاز را به برخی از 
جانبازان داد که به طور انحصاری وارد کنندگان خودرو لوکس کشور باشند؛ هر چند 
در آیین نامه واردات خودرو توسط اشخاص عادی سقف  ورود خودروهای خارجی ۲۰ 
هزار دلار در نظرگرفته شده؛ اما برای جانبازان سه سقف قیمتی برای واردات تعیین 

شــده است.همانطور که عنوان شد در نظر گرفتن سقف قیمتی برای جانبازان آن ها 
را بطور انحصاری وارد کننده خودروهای لوکس کرده است. در واقع، طبق آیین نامه 
جانبازان  ۷۰ درصد ویژه در دسته بندی خودروهای ۳۵۰۰۰ یورو، جانبازان ۷۰ درصد 
عادی در دسته بندی خودروهای ۳۰۰۰۰ یورو و جانبازان ۵۵۰ تا ۶۵ درصد در دسته 
بندی خودروهای ۲۵۰۰۰ یورو قرار می گیرند.بخشــی از خودروهای مجاز به واردات 
توسط جانبازان ، بی ام و i320 وi 318 مرسدس بنز GLA200 ، c200 آئودی Q3 هوندا 
سیویک و همچنین کیا سورنتا است.همانطور که عنوان شد از سال گذشته جانبازان 
مجاز به واردات خودرو خودرو بودند؛ اما به دلایلی که ذکر آن ها رفت ، مجوزی در این 
زمینه صادر نشد که همین امر منجر به اعتراض و تحصن برخی از جانبازان در مقابل 
وزارت صمت شده است . حالا باید دید تا پایان سال جاری و سال آینده روند مجوزدهی 

و همچنین واردات خودرو توسط جانبازان چگونه خواهد بود.

سه چالش واردات خودرو از سوی جانبازان

نسبت تورم سالانه مسکن به تورم عمومی در آبان ماه امسال به ۱.۲۶ واحد رسید؛ 
این در حالی بود که این نسبت در دهه ۸۰ برابر ۰.۵ واحد بود و در واقع در دهه ۸۰، 
تورم اجاره نصف تورم عمومی کشــور بود. در دهه ۹۰ این نســبت به ۰.۹ رسید و با 
توجه به رکوردشــکنی های مستمر قیمتی در بازار مسکن و اجاره بها، این نسبت در 

سال جاری به ۱.۲ درصد رسیده است.
سرعت نسبی رشد اجاره بها در کشور رکورد ۱۳ساله را ثبت کرد. بررسی ها از روند 
افزایش هزینه اجاره نشینی نشان می دهد نسبت تورم اجاره به تورم عمومی در یک سال 
منتهی به آبان۱۴۰۳، به بیشــترین میزان از سال۱۳۹۰ رسیده است. در حال حاضر 
نرخ رشد اجاره بها ۱.۲۶برابر نرخ تورم است؛ درحالی که نیمه اول دهه۹۰ همواره هزینه 
اجاره به اندازه نصف تورم افزایش پیدا می کرد. آنچه باعث شــده است شاخص اجاره 
مســکن با رشد ۴۲درصدی به عنصر داغ سبد مصرف خانوارها تبدیل شود به هر دو 

سمت عرضه و تقاضا مربوط است.
در سمت عرضه )آپارتمان اجاره ای( امکان جبران کمبود با فرمول مشابه سایر کالاها 
-که در کوتاه مدت با واردات جبران می شــود- وجود ندارد؛ از سال ۹۷ رکود سنگین 
ساخت باعث افت عرضه شد. در سمت تقاضا نیز »رژیم مصرف« در بازار اجاره، غیرممکن 
است. بنابراین اگرچه در سال های اخیر تورم مثلا خوراکی ها به کاهش کالری خانوار و 
در نهایت افت نسبی تورم این کالاها انجامید، اما در بازار اجاره تا زمان احیای »قدرت 

خرید خانه اول«، کاهش تقاضا صورت نمی گیرد. 
تورم بخش مسکن پیشران تورم عمومی در کشور است؛ در حالی که تورم عمومی 
سالانه برای آبان ماه در کانال ۳۳ درصدی اعلام شد، مستاجران با تورم ۴۱.۷ درصدی 
برای تامین هزینه سرپناه مواجه هستند. سهم قابل توجه بخش مسکن در سبد هزینه های 
خانوار، بخش قابل توجهی از مردم را به حذف یا تقلیل سایر هزینه های ضروری زندگی 

یا مهاجرت اجباری سوق داده است. 
مسکن کالایی غیرقابل واردات بوده و بنابراین دولت ها این امکان را ندارند تا قیمت آن 
را با واردات به شکل مقطعی کنترل کنند؛ با وجود این رفع موانع پیش روی ساخت وساز 
و تشــویق دارندگان خانه به اجاره دادن املاک خود می تواند با ایجاد تعادل در بخش 

عرضه و تقاضا زمینه ساز مهار تورم اجاره بها در کشور باشد. 
مرکز آمار ایران تورم عمومی سالانه آبان ماه کشور را برابر ۳۳.۱درصد و تورم عمومی 
نقطه به نقطه را با رشد ۳۲.۵درصدی اعلام کرد؛ این در حالی بود که شاخص کل تورم 
برای آبان ماه نسبت به ماه قبل )مهر( رشدی ۲.۸درصدی داشت. بررسی زیرشاخه های 
تورم برای آبان ماه از آن حکایت دارد که بخش مسکن پیشتاز رشد تورم بوده است؛ به 
نحوی که تورم سالانه مسکن برای آبان ماه با رشدی ۴۱.۷ درصدی، تورم نقطه ای مسکن 
با افزایشی ۳۹.۶ درصدی و تورم ماهانه آن با افزایشی ۳.۱ درصدی اعلام شده است.

در واقع به نظر می رسد که جهش مستمر اجاره بها در کشور، یکی از عوامل اصلی 
صعود تورم عمومی طی ماه های اخیر بوده اســت. در حالی تورم ســالانه اجاره بها در 
آبان ماه برابر ۴۱.۷درصد اعلام شد که طی ۳ سال متوالی اخیر تورم اجاره در کشور 
در کانال ۴۰ درصدی تثبیت شده است؛ استمرار تورم بیش از ۴۰ درصدی در بخش 
اجاره بها، در شــرایطی که شاخص کل تورم نیز در کانال ۳۰ درصدی نوسان دارد؛ به 

شکل موثری از کیفیت زندگی مستاجران کاسته است. 
نسبت تورم سالانه مسکن به تورم عمومی در آبان ماه امسال به ۱.۲۶ واحد رسید؛ 
این در حالی بود که این نسبت در دهه ۸۰ برابر ۰.۵ واحد بود و در واقع در دهه ۸۰، 
تورم اجاره نصف تورم عمومی کشور بود. در دهه ۹۰ این نسبت به ۰.۹ رسید و با توجه 
به رکوردشکنی های مستمر قیمتی در بازار مسکن و اجاره بها، این نسبت در سال جاری 
به ۱.۲درصد رسیده است. طی بیش از یک دهه اخیر و در پی جهش قیمت مسکن در 
کشور، سهم مسکن در سبد هزینه های خانوار به شکل فزاینده ای افزایش یافته است 
به نحــوی که امروز این هزینه بخش عمــده ای از درآمد خانوارها را به خود اختصاص 
داده و در موارد متعددی باعث شده تا شهروندان برای تامین هزینه سرپناه مجبور به 

حذف سایر هزینه ها یا کاهش محسوس در آن ها شوند.
از آنجا که تامین مســکن ضروری و غیرقابل حذف اســت؛ با افزایش مستمر تورم 
مسکن در سبد هزینه های خانوار، بخش قابل توجهی از اقشار درآمدی به خصوص در 
دهک های پایین و متوسط به حذف هزینه هایی نظیر هزینه سفر و تفریح روی آورده و 
در عین حال سهم هزینه هایی نظیر خوراکی ها، هزینه تحصیل و درمان در سبد هزینه 

خانوار روزبه روز تقلیل داده می شود. 
در شرایطی که کاهش سایر هزینه های خانوار نتواند جبران رشد بهای مسکن در 
سبد هزینه خانوار را بکند، بخشی از شهروندان ناچار به مهاجرت می شوند. بررسی های 
میدانی از آن حکایت دارد که در شرایط کنونی و در پی ماه های متوالی تورم فزاینده 
در بازار اجاره بها؛ بخش قابل توجهی از این افراد به ناچار به فکر تغییر محله افتاده اند. 
درواقع دیگر کاهش سایر هزینه های زندگی کفاف تامین هزینه مسکن را نمی دهد و 
در این شــرایط مهاجرت به محله های ارزان تر و در برخی موارد به حومه شهرها رواج 
یافته است. این مهاجرت اجباری به محله ای جدید یا حومه شهر نیز بر کیفیت زندگی 

مردم اثر منفی دیگری برجای گذاشته است. 

 تورم مسکن از تورم عمومی پیشی گرفت؟
در حالی که شــاخص عمومی تورم برای آبان ماه ۲.۸درصد افزایش داشــت؛ تورم 
ماهانه بخش مســکن رشدی ۳.۱ درصدی را به ثبت رساند. علت پیشی گرفتن تورم 

مسکن از تورم عمومی در طول سال های دهه جاری را باید در بخش عرضه و تقاضای 
مســکن جســت وجو کرد؛ درواقع از میان رفتن تعادل عرضه و تقاضا به این موضوع 

منجر شده است. 
مســکن کالایی غیرقابل واردات بوده و این تفاوت آن با سایر کالاها باعث می شود 
تا روند نوسان قیمتی آن با سایر کالاهای مصرفی متفاوت باشد. طی سالیان گذشته 
و در دوره هایی که درآمدهای دولت ها افزایش یافت، سیاســت هایی نظیر ارزپاشــی و 
افزایش واردات این امکان را فراهم می کرد تا به شــکل مقطعی، قیمت برخی کالاها 

در کشور کنترل شود.
ایــن موضوع در خصوص کالاهای متعددی نظیر خوراکی ها، لوازم خانگی، خودرو 
و...به کرات تجربه شــده اســت. با وجود این بازار مسکن رویه ای متفاوت با بازار سایر 
کالاها دارد، غیرقابل واردات بودن باعث شده تا دولت ها نتوانند قیمت مسکن را مانند 
ســایر کالاها به تناوب در دوره های مختلف زمانی کنترل کنند. بنابراین این موضوع 
یکی از عوامل اصلی پیشی گرفتن تورم اجاره بها نسبت به تورم عمومی در کشور است. 
در عین حال طی ســال های اخیر بخش عرضه مسکن متاثر از رکود تولید و رکود 
در بخش بازار با تضعیف تقاضا مواجه شــده اســت. این تضعیف عرضه از عوامل دیگر 
موثر بر تورم مسکن کشور طی سال های اخیر بوده است. غیرقابل حذف بودن تقاضا 
برای بخش مسکن و افزایش مستمر تقاضا با ورود خانه اولی ها به بازار به عنوان سومین 
فاکتور مهم در پیشی گرفتن تورم بخش مسکن نسبت به تورم عمومی اثرگذار شده 
است. طی سال های اخیر و درپی جهش قیمت مسکن، عمده متقاضیان تهیه مسکن 
بــه بازار اجاره وارد می شــوند، درواقع عدم امکان خرید خانــه در بخش قابل توجهی 
 از جوانــان و خانــه اولی ها با تقویت بخــش تقاضا در این بــازار عامل دیگر محرک

 تورم مسکن در کشور است. 

 رشد عرضه، بازار را متعادل می کند
تورم اجاره بها تابعی از تورم عمومی و تورم قیمت مسکن است؛ بنابراین برای کاهش 
اجاره بها ضروری است تا سیاست های اقتصادی و سیاسی کشور به نحوی پیش برود که 
در وهله اول تورم عمومی در کشور کنترل شود. در عین حال کاهش قیمت مسکن نیز 

فاکتور بعدی است که ترمز مهار تورم در بخش اجاره بها را می کشد.
 کاهش قیمت مســکن علاوه بر اثرپذیری از تورم عمومی و پارامترهای اقتصادی 
و سیاسی از بخش عرضه نیز سیگنال می گیرد. بنابراین حل ریشه ای چالش اجاره بها 
در کشــور نیاز به تحریک ساخت مســکن در کشور دارد. در چنین شرایطی به جای 
تضعیف بخش ســاخت و اطلاق ســوداگر به فعالان بازار مسکن، باید این بخش مورد 

حمایت قرار گیرد.
رفع موانع پیش روی سازندگان، امکان ساخت مسکن با متراژ پایین، تغییر قوانین 
ساخت وســاز شــهری نظیر الزام تامین ۱۰۰درصدی پارکینگ و... می تواند با افزایش 
عرضــه زمینه کاهش قیمت در بازار خرید و فروش و اجاره را مهیا کند. در عین حال 
رفع قوانین دســتوری در بازار اجاره بها نیز با بهبود عرضه می تواند عامل موثر دیگری 

در کنترل قیمت ها باشد.

اجاره داغ تر از تورم
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رویای ناتمام بورس برای فتح قله 7 ماهه

    شادکامی سهامداران بورس تهران همچنان ادامه دار است و نماگر های سهامی با افزایش ارتفاع خود، 
نوید فتح قله های جدید را در تالار شیشه ای می دهند. در جریان معاملات روز گذشته بورس تهران، 

شاخص کل ۱.۰۸ درصد بر ارتفاع خود افزود و به سطح 2 میلیون و 2۸2 هزار واحدی رسید.
شادکامی 

سهامداران بورس 
تهران همچنان 
ادامه دار است و 

نماگر های سهامی با 
افزایش ارتفاع خود، 

نوید فتح قله های 
جدید را در تالار 

شیشه ای می دهند.

دلار آمریــکا نه تنها برای هفته ای دیگر روند پیروزی خود را 
حفظ کرده است، بلکه توانسته به سطوحی برسد که در بیش از 

دو سال گذشته دیده نشده بود.
 به نقل از »اف ایکس اســتریت« دلار آمریکا که با شــاخص 

دلار آمریکا )DXY( ردیابی می شود، از مرز ۱۰۸.۰۰ عبور کرد.
از قرار معلــوم، ارز ایالات متحده نه تنها برای هفته ای دیگر 
روند پیروزی خود را حفظ کرده است، بلکه توانسته به سطوحی 

برسد که در بیش از دو سال گذشته دیده نشده بود.
این شاخص در این هفته نیز روند مثبت خود را ادامه داد که 

از اواخر سپتامبر بدون وقفه بوده است.
گفتنی است با وجود داده های اقتصادی قوی ایالات متحده و همچنین به دلیل »تجارت ترامپ« و موضع محتاطانه جدید 

فدرال رزرو )Fed( که به دقت مراحل بعدی خود در زمینه نرخ های بهره را ارزیابی می کند، رشد کنونی تقویت شده است.
با وجود برخی نام های غیرمنتظره که به طور موقتی در حال آمدن و رفتن هستند، دونالد ترامپ رئیس جمهور منتخب هنوز 
هیچ حرکت عمده ای را اعلام نکرده است. به نظر می رسد سرمایه گذاران این آرامش را در حال حاضر پذیرفته اند و فضای کمی 

برای شگفتی های ناگوار در انتصابات کلیدی باقی گذاشته اند.
در عین حال، احساســات بازار در زمینه ارزهای دیجیتال، دلار آمریکا، ســهام و بخش شــرکتی به هیچ وجه آرام نیست. 
خوشبینی نسبت به دوره دوم احتمالی ترامپ به واسطه انتظاراتی پیرامون کاهش مالیات شرکتی و حذف نظارت دولت، منجر 

به افزایش قوی در سهام، به ویژه در بخش های مالی، انرژی و صنعتی، شده است.
البته در ابتدا، احتمال کاهش سیاست های مالی ترامپ، همراه با احتمال معرفی تعرفه ها بر واردات اروپایی و چینی، می تواند 

فشارهای تورمی را بار دیگر شعله ور کند. این امر تأثیر مستقیم و فوری بر موضع سیاست پولی فدرال رزرو خواهد داشت.
در پاســخ، فدرال رزرو ممکن اســت در چرخه ی تســهیل فعلی وقفه ای ایجاد کند یا حتی توقف آن را در دستور کار قرار 
دهد و نرخ ها را در ســطحی به طور کافی محدود نگه دارد. این امر نه تنها می تواند فعالیت اقتصادی را کاهش دهد، بلکه دلار 

را نیز تقویت خواهد کرد.
با نزدیک شدن به آخرین ماه سال، ترکیب یک رالی احتمالی و انتظار برای سیاست های ترامپ نشان می دهد که چشم اندازی 

برای دلار قوی تر ایالات متحده، همچنان دست نخورده و بدون خدشه باقی مانده است.
عامل کلیدی دیگری که به افزایش شدید دلار کمک می کند، فدرال رزرو و رویکرد محتاطانه جدید آن است. این موضوع 
در اظهارات اخیر جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، مشــهود بود که وی تأکید کرد بانک مرکزی عجله ای برای کاهش بیشــتر 

نرخ های بهره ندارد.
موضع پاول با ارقام بالای تورم ایالات متحده پشتیبانی می شود. در حالی که اکثر اعضای کمیته هنوز انتظار دارند قیمت های 

مصرف کننده به سمت هدف ۲ حرکت کنند؛ البته مسیر ممکن است ناهموارتر از آنچه که ابتدا پیش بینی می شد، باشد.
این دیدگاه محتاطانه به بازار کار نیز اعمال می شود: بازار کار در حال خنک شدن است، البته با سرعتی تقریباً لاک پشتی 
و بســیار کندتر از آنچه بســیاری امیدوار بودند. میشل بومن، یکی از اعضای کمیته FOMC و معروف به مواضع تندرو، با تکرار 

موضع محتاطانه پاول، در مورد ایده کاهش نرخ ها در حالی که تورم بالاتر از هدف است، ابراز نارضایتی کرد.
با تغییر تمرکز فدرال رزرو از کنترل تورم به نظارت دقیق تر بر بازار کار، ســلامت کلی اقتصاد ایالات متحده به یک عامل 

حیاتی در شکل دهی به تصمیمات سیاستی آینده تبدیل شده است.

گرچه پیش بینی مســیر آینده قیمت طلا کار دشواری است، 
اما برخی کارشناسان بر این باورند که قیمت طلا ممکن است در 

ماه های آینده از ۳۰۰۰ دلار در هر اونس عبور کند. 
سال ۲۰۲۴ برای طلا سالی پرهیجان بوده است. قیمت این فلز 
گرانبها در آغاز سال به اندکی بیش از ۲۰۰۰ دلار در هر اونس رسید، 
امــا بلافاصله قیمت طلا افزایش یافت و رکوردهای جدیدی را به 
ثبت رساند، به طوری که قیمت آن از ۲۴۰۰، ۲۵۰۰ و ۲۶۰۰ دلار 
عبور کرد و در اواسط ماه اکتبر به ۲۷۰۰ دلار در هر اونس رسید.

از آن زمان، قیمت کمی تعدیل شــده و به زیر ۲۷۰۰ دلار در 
هر اونس بازگشته است، اما به طور کلی همچنان در سطح بالایی قرار دارد. دلایل متعددی برای این رشد قیمت وجود دارد که از 
جمله آنها می توان به تنش های ژئوپولیتیکی و تورم بالا اشاره کرد که مصرف کنندگان را به سمت دارایی های امن سوق داده است. 

همچنین، افزایش سریع قیمت ها سرمایه گذاران را که به دنبال بازدهی مطمئن هستند، جذب کرده است.
آیا شما هم جزو بسیاری از افرادی هستید که امسال در طلا سرمایه گذاری کرده اند؟ اگر نه، هنوز زمان و دلایل خوبی برای این 

کار وجود دارد. بیایید این دلایل را بررسی کنیم:
۳ دلیل برای سرمایه گذاری در طلا در این فصل

 ۱( محافظت در برابر تورم و رکود اقتصادی آینده
به گفته ی »اریک الکینز«، مدیرعامل شرکت مشاوره مالی Double E، شما باید در دوران رکود، یا حتی اگر صرفاً پیش بینی آن 

وجود داشته باشد، به سرمایه گذاری در طلا فکر کنید.
وی اخیراً به CBS News اظهار داشت: »اگر امروز یا در آینده معتقدید که به رکود یا افسردگی نزدیک می شویم، طلا را به عنوان 
گزینه ای برای سرمایه گذاری در نظر بگیرید. وی همچنین افزود: »پرواضح است که طلا به لحاظ تاریخی در زمان های ناآرامی و 
عدم اطمینان اقتصادی در ایالات متحده عملکرد بسیار خوبی داشته است.«بانک جی پی مورگان در حال حاضر برآورد می کند که 
 Fiscal Wisdom Wealth احتمال وقوع رکود تا پایان سال ۲۰۲۵، به ۴۵ درصد می رسد. و به گفته »مایکل چادویک«، رئیس شرکت

Management، هرچه رکود بدتر باشد، طلا بهتر عمل خواهد کرد.
۲( تنوع بخشیدن به سبد سرمایه گذاری

شاید شنیده اید که می گویند همه تخم مرغ هایتان را در یک سبد نگذارید. این موضوع در دنیای سرمایه گذاری نیز صادق است. 
قرار دادن بخش عمده ای از پول شما در یک کلاس دارایی خطرناک است. اگر این کار را بکنید، تنها یک افت بازار کافی است تا 

سبد شما به طور قابل توجهی کاهش یابد.
رویکرد بهتر این است که سبد سرمایه گذاری خود را با انواع دارایی ها متنوع کنید تا زمانی که یکی از آنها کاهش یابد، دارایی های 
 ،Alternative Options دیگر که هنوز عملکرد خوبی دارند، تعادل را برقرار کنند. به گفته ی »جیمز کوردیر«، رئیس معامله گران در
طلا دارایی است که در تنوع واقعی سبد سرمایه گذاری بسیار مؤثر است.کریستوفر مدیئیت، رئیس مدیئیت فایننشال، در این زمینه 
تصریح کرد: »طلا به شما تنوع می دهد و به دارایی ای اضافه می شود که به طور مستقیم با بازار سهام همبستگی ندارد. این می تواند 

یک محافظ عالی در برابر نوسانات باشد.«
۳. انتظار ممکن است شما را بیشتر متحمل هزینه  کند

اگر سرمایه گذاری در طلا به خاطر مزیت های پناهگاه امن یا تنوع سبد در اولویت برنامه شما قرار دارد، خرید هر چه زودتر به 
جای دیرتر می تواند عاقلانه باشد.

پیش بینی تحلیلگران درباره دورنمای طلا آیا شاخص دلار، مرزهای رشد را جابه جا می کند؟

  بانک ها عامل ایجاد »نگاه تجاری« به 
مسکن هستند

کارشناس بازار مسکن گفت: بانک ها در راستای 
افزایش رتبه و اخذ تاییدیه از سوی بانک مرکزی، 
اقدام به خرید و انباشــت ملک و آپارتمان کردند 
که این روند نقطه عطفی بر گرانی مسکن در بازار 

مصرفی بود.
ســید منصور غیبی کارشناس بازار مسکن د 
با بیان اینکه خرید و فروش ملک توســط بانک ها 
موجب گران شــدن مسکن در بازار مصرفی شد، 
گفــت: بانک مرکــزی نظام بانکی کشــور را در 
راســتای تاییدیه صلاحیت، ارتقا و افزایش رتبه 
مورد ارزیابی و ممیــزی قرار می دهد که یکی از 
این ملاک ارزیابی ها دارایی مالی و فیزیکی اعتباری 

بانک ها است.
وی ادامه داد: بر همین اســاس بانک ها به این 
موضوع پی بردند که می توانند از طریق انباشــت 
فیزیکی و اموال غیرمنقول مانند ملک و آپارتمان 
دارایی های خود افزایــش دهند، به عبارت دیگر 
بانک هــا با افزایش این دارایی ها می توانند، اعتبار 
جذب کنند. در نتیجه خرید، فروش و انباشــت 
دارایی بانک ها به ویژه از دولت نهم و دهم با افزایش 
بانک ها تحت عنوان بانک های قرض الحســنه به 

دنبال جذب و افزایش اعتبار خود بودند.
غیبــی افزود: بــا توجه به موارد ذکر شــده، 
بانک ها برای افزایش اعتبار خود شــروع به خرید 
ملک به عنوان پشــتوانه و دارایی بانک کردند که 
به یکباره تقاضا در بازار مســکن افزایش یافت و 
موجب گرانی مسکن شد. البته در پی این افزایش 
قیمت در بازار مسکن، ملک به عنوان یک کالای 
تجاری - سرمایه ای شناخته شد و از معنای اصلی 

خود کالای مصرفی بود، فاصله گرفت.
وی یادآور شد: بانک ها برای حفظ یا ارتقای رتبه 
ملی و بانکی که تاییدیه بانک مرکزی را سلب کنند، 
نیازمند بودند از طریق جذب ســپرده های عادی 
مردم با نرخ ســودهای غیــر معمولی و کاذب به 
دنبال انباشت سرمایه ملکی باشند. ساخت و ساز، 
تولید مســکن و بنگاه داری اقتصادی که خارج از 
شمول و وظایف بانک ها است، موجب شد که یک 
رقابت بین نظام دولتی، بخش ها، نهادهای اداری و 
نظامی و نظایر این گزاره ها با بخش خصوصی ایجاد 
شود، تا توان مالی مردم عادی و مصرف کننده که 
به دنبال سرپناه بودند، به مرور زمان کاهش یابد.

این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه فعالیت 
بانک ها در حوزه مســکن موجب افزایش قیمت 
۱۰ تا ۱۵ درصد ملک در بازار مسکن شد، گفت: 
دارایــی بانک ها باید به جامعــه مصرفی و تولید 
مسکن اختصاص یابد تا میزان عرضه و تقاضا در 
بازار مسکن به تعادل برسد، تعادل میان عرضه و 
تقاضای مســکن یکی از معیارهای کاهش قیمت 

ملک در بازار خواهد بود.
غیبی در پایان تاکیــد کرد: دولت باید هرچه 
ســریع تر برنامه های مسکنی خود را تدوین کند، 
تا بتواند قدرت کنترل کردن بازار مســکن را در 
دست بگیرد. طی یک دهه اخیر بانک ها به سپرده 
مشــتریان خود تا متوسط ۳۰ درصد سود بانکی 
دادند و با ســپرده ها حجم زیادی ملک و املاک 
خریــداری کردند، این روند نقطــه عطفی برای 
گرانی مسکن بود، به عبارت دیگر سیاست گران 
شدن ملک در پی خرید مسکن توسط بانک ها در 

کشور شکل گرفت.

  مردم اسیر بانک ها هستند؛ بنگاهداری 
بانک  اقتصاد را نابود می کند

یــک نماینده مجلس با اشــاره به بنگاهداری 
بانک ها گفت: حرکت بانک ها به سمت بنگاهداری 
نه رســالت بانک است و نه به نفع مردم و جامعه 

خواهد بود.
روح الله لک علی آبادی نماینده مجلس شورای 
اســلامی، در تشریح ابهامات پیرامون بنگاهداری 
بانک ها اظهار کرد: نظر صریح رهبری این اســت 
که بانک ها بنگاهداری نکنند. قرار نیست ما برای 
رفع یک مشکل، مشکل دیگری ایجاد کنیم. قرار 

نیست ما بنگاه در بنگاه ایجاد کنیم.
وی عنوان کرد: گاهی ممکن اســت در برخی 
روندها اشکالات و بروکراسی های اداری مشاهده 
شــود که با کمک دولت و مجلس می توان آنها را 
برطرف کرد اما اینکه بانک ها به سمت بنگاهداری 
بروند نه رســالت بانک است و نه به نفع جامعه و 

مردم است.
این نماینــده مجلس تصریح کرد: امروز مردم 
اسیر بانک ها هستند و بعضی از بانک ها وام هایی 
را با درصد بالا به مردم می دهند اما متأســفانه به 
جای حل مشکل شخص، به واسطه آن وام مشکل 

دیگری به مشکلاتش اضافه می شود.
وی افزود: به عنوان نمونه تقریباً ۲۰ سال پیش 
زلزله ای در درود آمد و بانک ها یکسری وام به مردم 
زلزله زده دادند و افرادی به صورت زنجیره ای ضامن 
هم شدند و پس از مدتی، بانک ها اعلام کردند شما 
لازم نیســت پول این وام ها را واریز کنید و تمام 
آن بخشیده شد. بعد از ۲۰ سال بعضی از بانک ها 
زمانی که شخصیتی درخواست وام یا ضمانت دارد 
او را بدهکار می داند و درخواست او را معطوف به 

تسویه وام ۲۰ سال می کند.
لک علی آبادی در رابطه با تعیین حدود و ثغور 
بنگاهداری بانک ها بیان کرد: اینکه بانک ها سهام 
فلان شــرکت را می خرند از مصادیق بنگاهداری 
بانک ها محســوب می شود؛ برای مثال بانک ملی 
سهام صنایع غذایی گهر دورود را خریداری کرد و 
آن را بــه یک فرد فروخت و در نهایت کارخانه ای 
که قرار بود حدود ۴ هزار نیرو داشته باشد امروز با 
۱۵۰ نیروی روزمزد و به صورت پاره وقت و موقت 
فعالیت می کنــد. ۱۲۵ هکتار زمین و ملیلیاردها 
میلیارد دســتگاه در آن کارخانه دپو شده است. 

 پروژه قطار برقی 
تهران - مشهد از 
محل تهاتر نفت تامین 
می شود

مدیرعامل راه آهن با اشاره به اینکه راه آهن تهران - مشهد به عنوان بخشی از کریدور ریلی بین المللی شرق - غرب اهمیت راهبردی دارد، گفت: اعتبار بخشی از این پروژه از محل تهاتر نفت 
تأمین شده است.

جبارعلی ذاکری مدیرعامل راه آهن گفت: راه آهن تهران - مشهد به عنوان پرترددترین مسیر مسافری ریلی و هم به عنوان بخشی از کریدور ریلی بین المللی شرق - غرب اهمیت راهبردی 
دارد و بر همین اساس، افزایش سرعت سیر و ظرفیت حمل بار این مسیر در اولویت برنامه های راه آهن است.

وی با اشاره به اقدامات گذشته در خصوص برقی سازی محور تهران- مشهد افزود: قرارداد این پروژه قبلًا منعقد شده و اکنون با ترکیب و روش جدیدی، طرح برقی کردن مسیر راه آهن 
مشهد - تهران را عملیاتی خواهیم کرد. برای اعتبار بخشی از این پروژه از همه منابع مالی در دسترس از جمله تهاتر نفت، فاینانس خارجی و سرمایه گذاری بخش خصوصی استفاده خواهیم کرد.

مدیرعامل راه آهن تاکید کرد: اعتبار بخشی از این پروژه از محل تهاتر نفت تأمین شده و بخش دیگر نیز سرمایه گذاری بخش خصوصی خواهد بود.

با توجه به ایرادات وارده به شیوه نامه تنظیمی در خصوص تعیین فهرست سیگار و 
تنباکوی تولید داخل با نشان بین المللی و ایجاد الزاماتی فراتر از قانون برای تولیدکنندگان، 

این شیوه نامه اصلاح می شود.
مصوبات یکصد و هفتاد و پنجمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید طی نامه 
شــماره ۴۰۱۶۵۹۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۲۹ توسط دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
ابلاغ شد.در این مصوبه آمده است: پیرو دعوتنامه شماره ۳۸۹۲۴۸۵مورخ ۱۴۰۳ / ۰۸ 
/ ۱۲به استحضار می رساند؛ به استناد ماده )۶۱( قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و 
ارتقای نظام مالی کشور و آئین نامه اجرایی آن، یکصد و هفتاد و پنجمین جلسه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید کشور، روز چهارشنبه مورخ، ۱۶ / ۰۸ / ۱۴۰۳ برگزار گردید. 
در این جلسه پس از ارائه گزارش عملکرد ستاد، تصمیمات ذیل با بحث و تبادل نظر 
اعضای ستاد پیرامون موضوعات دستور کار جلسه، اتخاذ گردید که جهت اجرا در موعد 
مقرر، ابلاغ می گردد.در بخشی از این مصوبه در خصوص شیوه نامه تنظیمی در خصوص 
تعیین فهرست سیگار و تنباکوی تولید داخل با نشان بین المللی و ایجاد الزاماتی فراتر 

از قانون برای تولید کنندگان و اعتراضات اعلام شده، آمده است:
در راســتای حمایــت از واحدهای تولیــدی و در اجرای قانــون رفع موانع تولید 
رقابــت پذیــر و ارتقــای نظام مالی کشــور و »عطف به بنــد )۲( مصوبات یکصد و 
 هشتاد و هفتمین جلسه دبیرخانه ســتاد تسهیل ابلاغی به شماره ۳۶۹۳۷۵۷مورخ

 ۱۶ / ۰۷ / ۱۴۰۳« گزارشی از آخرین وضعیت انجمن تولیدکنندگان تنباکو معسل در 

جلسه طرح و پس از استماع گزارش اعضای انجمن، نمایندگان ستاد صنایع دخانی، 
دفتر حقوقی و اعضای ستاد تصمیمات ذیل اتخاذ گردید:

-۵ / ۱ با توجه به ایرادات وارده به شیوه نامه تنظیمی در خصوص تعیین فهرست 
سیگار و تنباکوی تولید داخل با نشان بین المللی و ایجاد الزاماتی فراتر از قانون برای 
تولیدکنندگان و اعتراضات اعلام شده، مقرر گردید معاونت صنایع عمومی با رعایت ماده 
۲۴ قانون بهبود محیط کسب و کار و آئین نامه اجرایی آن و اخذ نظر بخش خصوصی 

حداکثر طی مدت ۳۰ روز نسبت به اصلاح و ابلاغ شیوه نامه جدید، اقدام نماید.
-۵ / ۲ همچنین مقرر شــد در شیوه نامه تنظیمی از ایجاد هرگونه شرایط اضافی 

برای تولیدکنندگانی که نشان خود را برابر قوانین داخلی در اداره مالکیت صنعتی به 
ثبت رسانده اند از جمله الزام ثبت نشان های تجاری در درگاه بین الملل WIPO خودداری 
شــود . بدیهی است در صورت لزوم می توان اخذ استعلام از درگاه بین الملل WIPO را 

جایگزین الزام ثبت بین المللی نمود.
-۵ / ۳ مقرر شد معاونت صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت حداکثر ظرف 
مدت ۲۰ روز پس از ابلاغ مقرره جدید، نســبت به تکمیل و ارسال فهرست سیگار و 
تنباکوی تولید داخل با نشان بین الملل جهت اصلاح مصوبه / ۲۱۱۸۷۴ت ۶۰۱۰۷ ه 
مورخ ۱۶ / ۱۱ / ۱۴۰۱ هیئت وزیران اقدام نماید. این اصلاح باید به صورتی باشد که 
ملاک اجرای آن از تاریخ تصویب نامه مورخ ۱۶ / ۱۱ / ۱۴۰۱ اجرایی و مورد محاسبه 

سازمان امور مالیاتی قرار گیرد.
-۵ / ۴ همچنین مقرر شد سازمان امور مالیاتی تا ابلاغ تصویب نامه جدید هیئت 
وزیران برای واحدهای تولیدی که به تشخیص معاونت صنایع عمومی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت تولید داخل آنها با نشان بین الملل به قطعیت نرسیده یا مورد اختلاف 

است به صورت علی الحساب بر مبنای نشان داخلی مالیات دریافت نماید.
-۵ / ۵ بدیهی اســت در محاسبات نهایی جهت اخذ مالیات مصوبه هیئت وزیران 
ملاک عمل بوده و واحدهایی که در مصوبه به عنوان تولید کننده با نشان بین الملل 
محسوب می شوند می بایست علاوه بر پرداخت مابه التفاوت مالیات مذکور، جرایم تأخیر 

را نیز پرداخت نمایند.

مصوبات جدید ستاد تسهیل برای تولیدکنندگان سیگار و تنباکو

»روزگار این دوره کی به ســامان می رســد؟« این جمله یکی از جملاتی بود که یک ماه قبل در توییت           یکی از ســهامداران در 
واکنش به اوضاع و احوال آشفته و نابسامان بازار سهام نوشته شده بود. شاید اگر در آن مقطع به اهالی بورس تهران گفته می شد 
که شاخص کل در یک ماه آتی از سطوح فعلی تا حوالی کانال ۲میلیون و ۳۰۰هزارواحدی پیشروی خواهد کرد، کمتر کسی وقوع 

این رخداد را محتمل می دانست
 یک ماه قبل و در دوم آبان، شــاخص کل بورس تهران کف یک میلیون و ۹۷۰هزارواحدی را ملاقات کرد؛ در آن مقطع ارزش 
دلاری بازار در محدوده ۱۰۵میلیارد دلار قرار داشت و P/E TTM بازار سهام به ۵.۵۶واحد رسیده بود که کف چندین ساله در این 
متغیر های آماری بود و قابل پیش بینی بود که در صورت زدوده شدن سایه ریسک ها و مرتفع شدن نسبی تنش ها بازار سهام نفسی 
چاق خواهد کرد و سطوح ازدست رفته را بازپس خواهد گرفت. همین موضوع نیز رنگ واقعیت به خود گرفت و بازار سهام در یک 

ماه اخیر در مسیر احیا قرارگرفت تا بدین وسیله بخشی از زیان متحمل شده به سهامداران خرد جبران شود.

شادکامی سهامداران بورس تهران همچنان ادامه دار است و نماگر های سهامی با افزایش ارتفاع 
خود، نوید فتح قله های جدید را در تالار شیشه ای می دهند. در جریان معاملات روز گذشته بورس 
تهران، شــاخص کل ۱.۰۸درصد بر ارتفاع خود افزود و به سطح ۲میلیون و ۲۸۲هزارواحدی رسید. 
نکته جالب توجه این است که رشد شاخص هموزن به لحاظ درصدی نیز دقیقا به اندازه شاخص کل 
بود و این شاخص نیز با رشد روز گذشته وارد کانال ۷۲۷هزار واحدی شد. افزون بر این، در فرابورس 

نیز شاخص کل این بازار، ۰.۶۸درصد رشد کرد.

  ارزش معاملات در سطوح قابل اتکا
در جریان معاملات روز گذشته بورس تهران، مجموع ارزش معاملات سهام، حق تقدم و صندوق های 
سهامی به ۸هزار و ۲۲۹میلیاردتومان رسید. رکورد ارزش معاملات سال جاری در ۲۹آبان و در رقم 
۱۰هزار و ۷۵۷میلیاردتومان به ثبت رسیده و رقم روز گذشته ارزش معاملات، سومین ارزش معاملات 

برتر سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی در سال جاری است.
به کرات در بورس تهران و در ماه های اخیر روندی صعودی آغاز شده که با افزایش آیتم ارزش 
معاملات همراه نبوده است و به همین دلیل دیری نپاییده که امید ها در تالار شیشه ای پیرامون روند 
مذکور رنگ باخته اســت و بازار نتوانســته به روند صعودی ادامه دهد، اما نکته ای که خوش بینی ها 
را پیرامون روند فعلی بازار تقویت کرده است، ثبت ارزش معاملات بالا توام با سبزپوشی نماگر های 
تالار شیشه ای است که به روند فعلی قابلیت اتکای بیشتری می بخشد و به نظر می رسد که اگر اتفاق 
غیرمنتظره خاصی در حوزه سیاست داخلی یا خارجی رخ ندهد، بورس تهران بتواند ارتفاعات بالاتر 

را ملاقات کند. 

  بازدهی نماگر های سهامی از کف 2 آبان
همان طور که عنوان شد؛ نماگر های سهامی در دوم آبان کف جدیدی را به ثبت رساندند و بعد از 
آن روند صعودی بازار آغاز شد. از دوم آبان به بعد، ۲۱ روز معاملاتی تجربه شده که شاخص کل در 
۱۷ روز از این ۲۱ روز با افزایش ارتفاع همراه شــده و فقط ۴ روز منفی را تجربه کرده اســت. نماگر 
اصلی بازار ســهام در ۱۰ روز از ۱۱ روز معاملاتی اخیر سبزپوش بوده و بازدهی ۱۵.۸درصدی را از 

کف یادشده به ثبت رسانده است.
شــاخص هموزن نیز از کف آبان ماه خود، ۱۱درصد رشد داشته است و شاخص کل فرابورس نیز 
۷.۱درصد بر ارتفاع خود افزوده است. این موارد موجب شده تا بازدهی شاخص از ابتدای سال پس از 
مدت ها مثبت شود و از منفی های شاخص هموزن و شاخص کل فرابورس نیز کاسته شود. شاخص های 
سهامی دو هفته معاملاتی اخیر را در مدار مثبت به پایان رسانده اند و به نظر می رسد که این هفته 

نیز با ثبت بازدهی مثبت در مقیاس هفتگی برای نماگر ها همراه باشد.

 پیش به سوی قله سال
قله سال جاری بورس تهران در اوایل اردیبهشت ماه و در سطح ۲میلیون و ۳۱۶هزارواحدی به ثبت 
رسیده اســت و اکنون شاخص کل فقط ۱.۵درصد با سطح مذکور فاصله دارد. به نظر می رسد که در 
صورت عدم وقوع رویداد غیرمنتظره، بازار از پتانســیل کافی برای دســتیابی مجدد به این محدوده 
برخوردار است و فتح کانال ۲میلیون و ۳۰۰هزارواحدی در تالار شیشه ای چندان دور از ذهن نیست

در روند صعودی که در دوران انتخابات ریاســت جمهوری در تیرماه به وقوع پیوست، شاخص تا 
محدوده ۲میلیون و ۲۲۹هزارواحدی افزایش ارتفاع داشت، اما ریسک های بنیادی اجازه تداوم روند 
صعودی را به بازار نداد و نماگر های ســهامی با عقب نشــینی همراه شدند. در کل آبان در سال های 
اخیر ماه خوش یمنی برای بورس بوده است. در ماه گذشته، شاخص ۱۲.۵درصد بر ارتفاع خود افزود 
و در سال ۱۴۰۱ نیز روند صعودی نیمه دوم سال از آبان شروع شد و تا اردیبهشت ۱۴۰۲ ادامه داشت.
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کشاورزی 

 خرید محصولات اساسی؛ سیگنال دهی مناسب 
به تولید و تقویت امنیت غذایی

     سکانداری هدایت کشور از سوی دولت چهاردهم همزمان با آغاز فصل زراعی جدید بود. اعلام به موقع و افزایش مناسب نرخ خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی، نه فقط از نظر اقتصادی و مدیریتی قابل توجه است، بلکه پیامدهای مثبتی برای تقویت امنیت غذایی و کاهش وابستگی به واردات دارد.

نرخ  های اعلام  شده 
در خرید تضمینی 
به گونه  ای تعیین 
می شود که علاوه 

بر پوشش هزینه  
های تولید، حاشیه 
سود مناسبی برای 

کشاورزان فراهم کند.

 افزایش ۷ درصدی عرضه گوشت مرغ 
در مهر ماه

مرکز آمــار ایــران اعلام کرد: طبــق نتایج 
آمارگیری عرضه گوشت طیور در کشتارگاه های 
رســمی کشور در مهر ۱۴۰۳ نسبت به ماه قبل 
)شــهریور ۱۴۰۳( در حدود هفت درصد افزایش 

داشته است.
به گزارش از مرکز آمار ایران، بر اساس نتایج 
این طرح، وزن گوشــت عرضه شده انواع طیور 
کشــتار شده در کشتارگاه های رسمی کشور در 
مهــر ۱۴۰۳ در مجمــوع ۲۲۱ هزار و ۸۵۱ تن 
گزارش شده، که سهم گوشت مرغ بیش از سایر 

انواع طیور بوده است.
بر اساس نتایج این آمارگیری، گوشت مرغ با 
۲۱۶ هــزار و ۷۳۵ تن، ۹۷.۷ درصد از وزن کل 
گوشت طیور عرضه شــده را به خود اختصاص 
داده است. گوشت بوقلمون با ۲ هزار و ۸۶۵ تن 
و سایر انواع طیور با ۲ هزار و ۲۵۱ تن، به ترتیب 
۱.۳ درصد و یک درصد از وزن کل گوشت طیور 

عرضه شده را به خود اختصاص داده اند.
مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور 
در مهــر ۱۴۰۳ بــا ماه مشــابه ســال ۱۴۰۲ 
نشــان دهنده افزایش ۹ درصــدی مقدار عرضه 
گوشت انواع طیور در کشتارگاه های رسمی کشور 
است. مقدار عرضه گوشت طیور در مهر ۱۴۰۳ 
نســبت به ماه مشابه سال قبل برای مرغ هشت 
درصد، برای بوقلمون ۸۶ درصد، برای بلدرچین 
۶ درصد، برای شترمرغ ۱۳۱ درصد و برای سایر 

انواع طیور ۵۴ درصد افزایش داشته است.

  برنج هــای وارداتی در حال ترخیص 
است

ســخنگوی انجمن واردکنندگان برنج درباره 
وضعیت ترخیص بارهای دپو در گمرکات گفت: 
پــس از پایان ممنوعیــت واردات از ابتدای آذر 
ترخیص برنج های خارجی آغاز شــده و در حال 
انجام اســت. واردات برنج ایرانی از ابتدای مرداد 
ماه همزمان با فصل برداشت برنج داخلی ممنوع 
شــد. این ممنوعیت تا پایان آبان به مدت ۴ ماه 
ادامه دارد. بر اساس اعلام انجمن واردکنندگان 
برنج حدود ۱۰۰ هزار تن برنج در گمرکات کشور 

دپو و امکان ترخیص نیافتند.
برخــی از فعالان این حوزه عنوان کردند این 
ممنوعیت ترخیص پیش از تاریخ مصوب یعنی 
مرداد اعمال شد زیرا برنج های خارجی موجود در 

گمرکات تیر ماه وارد ایران شده بودند.
مجیدرضــا خاکــی، ســخنگوی انجمــن 
واردکننــدگان برنج دربــاره وضعیت ترخیص 
بارهــای دپو در گمرکات به خبرنگار مهر گفت: 
پــس از پایان ممنوعیــت واردات از ابتدای آذر 
ترخیص برنج ها آغاز شده و در حال انجام است.

وی افزود: بســته به ظرفیت گمرکات روزانه 
بخشی از محموله ها ترخیص و به زودی در بازار 

عرضه خواهد شد.
گفتنی است، بر اساس سخنان ناظر گمرکات 
استان سیستان و بلوچستان با پایان محدودیت 
ترخیص برنــج، کار بارگیری و ترخیص برنج از 
ابتدای آذر از گمرکات سیستان و بلوچستان آغاز 
شده است. در نخستین روز ترخیص از گمرکات 
زاهدان و چابهــار در مجموع حدود ۵ هزار تن 

برنج بارگیری شد.
همچنین مجموع موجودی این گمرک ۱۱۰ 
هــزار تن بوده که به تدریج بارگیری و ترخیص 

می شود.

 تغییر کاربری اراضی کشــاورزی با 
تصاویر ماهواره ای رصد و پایش می شود

فرمانده یگان حفاظت از اراضی کشــاورزی 
گفت: بــا بهره گیری از فناوری های نوین، تغییر 
کاربــری اراضی کشــاورزی از طریــق تصاویر 

ماهواره ای رصد و پایش می شود.
 رضا افلاطونی، رئیس ســازمان امور اراضی 
کشور در ســومین گردهمایی فرماندهان یگان 
حفاظت از اراضی کشاورزی سراسر کشور گفت: با 
همکاری فراجا و یگان حفاظت از اراضی کشاورزی 
تمام توان خود را برای حفاظت و صیانت از اراضی 

کشاورزی به کار می گیریم.
وی افزود: فرماندهان یگان حفاظت از اراضی 
در سراسر کشور همکاری و تعامل بسیار خوبی 
بــا مجموعه مدیریت های امــور اراضی و جهاد 
کشاورزی استان ها دارند و این امر در حفاظت از 

اراضی کشاورزی بسیار حائز اهمیت است.
وی اضافه کرد: موضوع مدیریت زمین را در سه 
حوزه رفع تداخلات، تثبیت مالکیت و صدور اسناد 
و همین طور حفظ کاربری اراضی کشاورزی در 
سازمان دنبال می کنیم.رئیس سازمان امور اراضی 
کشور اظهار امیدواری کرد؛ با همکاری، هم افزایی 
و تعامل یگان های حفاظت و مدیریت های امور 
اراضی استان ها شاهد حفاظت و صیانت بیشتری 

از اراضی کشاورزی در کشور باشیم.
فرمانده یگان های انتظامی و حفاظتی فراجا 
نیز در ایــن گردهمایی گفت: امنیت غذایی در 
جامعه همانند امنیت عمومــی یکی از الزامات 

پایداری کشورها محسوب می  شود.
رضا بنی اسدی فر افزود: ایستادگی بر مبنای 
توانمنــدی ظرفیت های تأمیــن امنیت غذایی 
یکی از امتیازات ویژه هر کشــور است و تأمین 
امنیت غذایی موجب استقلال و عدم وابستگی 
به بیگانگان خواهد شــد.وی افــزود: همه افراد 
جامعه، ســه قوه و مجموعــه حاکمیت وظیفه 
دارند در تأمین امنیت غذایی جامعه کمک کنند 
و حفاظت از اراضی کشــاورزی نخستین گام در 

تأمین امنیت غذایی است.

ملی شدن سازمان 
سنجش لغو شد

وزیر علوم درباره آخرین تغییرات سازمان ملی سنجش گفت: در جلسه اخیر شورا مقرر شد، اساسنامه فعلی سازمان و مصوبه قبلی شورا درباره مستقل شدن سازمان ملی سنجش 
معلق شود تا تصمیم نهایی اتخاذ شود.

حسین سیمایی صراف درباره آخرین تغییرات سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور گفت: در جلسه اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به این نتیجه رسیدند که 
اســاس نامه فعلی ســازمان و مصوبه قبلی شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره مستقل شدن سازمان ملی سنجش و اینکه یک نهادی زیر نظر ریاست جمهوری باشد را معلق کنند 
تا به وضعیت قبل بازگردد.وی ادامه داد: تا اینکه یک کارگروهی این موضوع را بررسی کرده و تصمیم نهایی را به صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی پیشنهاد دهد، در آن صورت 

شورای عالی انقلاب فرهنگی تصمیم گیری می کند ادامه کارسازمان به چه شکل باشد.
وزیر علوم درباره اینکه وزیر علوم باید رئیس سازمان ملی سنجش را تعیین کند گفت: بله منتظر استعلام هستم، دوستان می گویند استعلام نمی گیرید، ما الان سازمان را بدون 

متصدی نگاه داشته ایم تا استعلام بگیریم.

یک کارشــناس بخش کشاورزی گفت: باغداران سنتی معتقدند درخت پسته نباید 
هرس شود تا بار بیشتری داشته باشد اما قرار گرفتن شاخه ها و محصول با خاک مرطوب 

پسته را به قارچ آفلاتوکسین آلوده می کند.
 پدیده ناخوشایند برگشت محصولات کشاورزی که هر سال تکرار می شود، یک بار 
فلفل دلمه برگشت می شود و یک سال کیوی، تجربه ای است که امسال هم برای پسته 
رخ داد.آلمان یکی از بزرگ ترین مصرف کننده پســته ایران است و از کل صادرات ۳۴ 
میلیون یورویی پسته ایران به اروپا در ۳ ماهه نخست سال ۲۰۲۴ میلادی، ۷۱ درصد 

برابر با ۲۴.۳ میلیون یورو به آلمان بوده است.
ایران پس از آمریکا دومین صادرکننده پسته به اروپا بود. بر اساس اعلام مرکز آمار 
اروپا )یورو استات( صادرات پسته آمریکا به اتحادیه اروپا در این دوره ۲۴۳ میلیون یورو 
بوده اســت.بنا بر آمارها، ایران سالانه بین ۲۸۰ تا ۳۰۰ هزار تن پسته تر تولید می کند 
که این عدد برای آمریکا در ســال های پر بار به یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن می رســد. 
امسال که سال کم بار این کشور به شمار می رود میزان تولید ۷۰۰ هزار تن بوده است.

پس از برگشــت بار صادراتی پسته از سوی اتحادیه اروپا، با تلاش و همکاری بخش 
خصوصی و وزارت جهاد کشاورزی ممنوعیت کلی ورود پسته ایران به اروپا از دستور کار 
اتحادیه اروپا خارج شد.چگونه پسته به قارچ آفلاتوکسین آلوده می شود. حمید زارعین 
یکی از کارشناســان حوزه کشاورزی در پاسخ به این پرسش که آیا آلودگی محصولات 
از جمله پسته به آفلاتوکسین به هنگام تولید است یا نگهداری در انبار به خبرنگار مهر 

گفت: خطر آلودگی به قارچ آفلاتوکسین هم هنگام تولید وجود دارد و هم پس از چیدن 
محصول و نگهداری آن. یعنی هم در باغ ممکن است ایجاد شود و هم در جریان ضبط 
و فرآوری محصولی مانند پسته.وی افزود: این قارچ از تماس پسته با محیط آلوده ایجاد 
می شود. هنگامی که یک درخت خوب هرس نمی شود و شاخه های درخت روی زمین 
قرار می گیرد، محصول درخت پســته در تماس با خاک مرطوب بوده و امکان به وجود 

آمدن این قارچ )آفلاتوکسین( روی پسته قابل پیش بینی است.
وی ادامه داد: در ضبط و فرآوری نیز اگر هنگام خشک کردن پسته، خوب عمل نشود 
و محصول زیاد مرطوب بماند دوباره امکان رشد قارچ آفلاتوکسین وجود دارد. بنابراین 
امکان آلوده شدن پسته به سم آفلاتوکسین هم در باغداری و هم هنگام ضبط و خشک 

کردن آن وجود دارد.این کارشناس حوزه باغی در پاسخ به این پرسش که چرا باغداران 
مرحله هرس را درست انجام نمی دهند، گفت: باغدارهای صنعتی و آنهایی که در سطح 
وسیع کشت می کنند این مسئله را رعایت می کنند؛ اما درخت پسته بیشتر محصول را در 
سرشاخه ها و شاخه های پایینی دارد. ۸۰ درصد پسته در شاخه های پایینی رشد می کند.

وی ادامه داد: در باغســتان های پسته اســتان های جنوبی در قدیم یک باوری بین 
باغداران وجود داشت که هنوز هم بین باغداران سنتی وجود دارد، آنها معتقدند درخت 
را نباید هرس کرد و باید اجازه داد باغ مانند جنگل شود زیرا هر چقدر تعداد شاخه های 
پایین و روی زمین بیشــتر باشد محصول بیشتری برداشت می شود؛ البته درست هم 
است. گاهی در این باغ ها کارگر برای چیدن پسته ناچار است روی زمین بنشیند یا دراز 
بکشد و محصول را بچیند.وی اظهار کرد: هنگام هرس شاخه ها بریده می شود در عمل 
میزان تولید نصف می شــود؛ ضمن اینکه معمولاً برای باغدار این مسئله خیلی اهمیت 
ندارد که محصول تولیدی دارای آفلاتوکسین است یا خیر. دنبال تولید محصول بیشتر 
و فروش آن اســت؛ خریدار هم به شرط داشتن یا نداشتن آفلاتوکسین پسته را از وی 

نمی خرد. وزن و ظاهر محصول بررسی و پول پرداخت می شود.
این کارشناس بخش کشــاورزی افزود: در ادامه وقتی بار برای صادرات می رود این 
مســائل بروز می کند.زارعین گفت: سازوکاری وجود ندارد که محصول تولیدی باغدار، 
چقدر از ســلامت برخوردار اســت. اگر این موضوع پیگیری شود باغدار هم به این سو 

می رود که در تولید باید محصول سالم کشت و برداشت شود.

یک باور قدیمی در تولید پسته

 بر اساس قانون خرید تضمینی به منظور حمایت از تولید محصولات 
اساســی کشــاورزی، ایجاد تعادل در نظام تولید و جلوگیری از ضایعات 
محصولات کشاورزی و ضرر و زیان کشاورزان، دولت موظف است همه ساله 
خرید محصولات اساسی کشاورزی )گندم، برنج، جو، ذرت، چغندر، پنبه 
وش، دانه های روغنی،  چای، سیب زمینی، پیاز و حبوبات( را تضمین کرده 
و حداقل قیمت خرید تضمینی را اعلام و نســبت به خرید آنها از طریق 

واحدهای ذیربط اقدام کند.
وزارت جهاد کشــاورزی موظف است همه ساله قیمت خرید تضمینی 
محصــولات فوق الذکر را بــا رعایت هزینه های واقعــی تولید و در یک 
واحدبهره بــرداری متعارف و حفظ رابطه مبادله در داخل و خارج بخش 
کشاورزی تعیین و حداکثر تا آخر تیرماه به هیات دولت ارایه کند و دولت 
نیز موظف اســت قیمت های مصوبه مزبور را قبل از آغاز هر سال زراعی 

)آخر شهریور ماه( از طریق رسانه  های عمومی اعلام کند.
همچنین هر ساله بنا بر قانون مجلس شورای اسلامی، اختیار تعیین 
قیمت خرید محصولات اساسی کشاورزی به شورای قیمت گذاری، مرکب 
از ۱۱ عضو ســپرده می شود که کشاورزان خبره، نماینده سازمان برنامه 
و بودجه، نماینده بانک مرکزی، نماینده وزارت امور اقتصادی و دارایی و 

وزارت جهادکشاورزی از جمله اعضای این شورا هستند.

پیش از این ۲۴ محصول اساســی کشاورزی همچون گندم معمولی، 
گندم دوروم، جو، ذرت دانه ای، چغندر قند بهاره، پنبه )وش(، دانه سویا، 
دانه آفتابگردان، دانه کلزا، دانه گلرنگ، برنج خزر، شیرودی، فجر و گوهر، 
برنج ســازندگی، درودزن، عنبر نجفی و کوهرنگ، برنج ندا، نعمت، آذر و 
صالح، عدس، نخود، لوبیا چیتی، لوبیا سفید، لوبیاقرمز، سیب زمینی پاییزه، 
سیب زمینی بهاره و تابســتانه، سیب زمینی طرح استمرار، پیاز پاییزه، 
پیاز بهاره و پیاز طرح استمرار شامل قانون خرید تضمینی گندم می شد.

بنابراین دولت چهاردهم با وجود اینکه هفتم مردادماه ۱۴۰۳ آغاز به 
کار کرد، برخلاف ســال های گذشته که نرخ خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی با تاخیر اعلام می شد، نرخ  ها را پیش از آغاز فصل زراعی جدید 
و در زمان مناســب اعلام کرد؛ به طوری که در نیمه شــهریورماه قیمت 

خرید تضمینی گندم را تعیین و ابلاغ کرد.
طبق قانون، زمان بندی مناسب اعلام نرخ خرید تضمینی، تعیین نرخ 
منصفانه و حمایتی، شفافیت در سیاستگذاری ها در اولویت قرار دارد، البته 
افزایش اعتماد کشاورزان به دولت، کاهش ریسک تولید برای کشاورزان، 
افزایش تولید کالاهای اساســی، تقویت امنیت غذایی کشور، حمایت از 
معیشت کشاورزان و کاهش وابستگی به واسطه  ها نیز از مزایای حمایت 

از کشاورزان و اقتصاد کشور است.

در واقــع اعلام به موقع و تعیین قیمت مناســب خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی، به کشاورزان این امکان را می دهد که برنامه  ریزی دقیقی برای کشت 
محصولات مورد نظر خود با آگاهی از قیمت ها، در کنار عواملی همچون تغییرات 

اقلیمی، الگوی کشت و معیشت داشته باشند.
نرخ  های اعلام  شده در خرید تضمینی به گونه  ای تعیین می شود که علاوه 
بر پوشــش هزینه  های تولید، حاشیه سود مناسبی برای کشاورزان فراهم کند. 
این مساله نقش مهمی در ایجاد انگیزه برای کشت محصولات استراتژیک مانند 

گندم، جو، و سایر کالاهای اساسی دارد.
همچنین دولت با اعلام زودهنگام و شفاف نرخ خرید تضمینی، به کشاورزان 
نشان می دهد که سیاست  های حمایتی خود را جدی گرفته و برای حل مشکلات 
دیرینه کشاورزان مانند عدم ثبات در قیمت  ها اقدامات لازم را به عمل می آورد.

اعلام به موقع نرخ خرید تضمینی، سیگنال روشنی از مسئولیت  پذیری دولت 
به کشاورزان ارسال می کند و این اعتماد باعث می شود کشاورزان به سیاست  

های دولت دلگرم شده و در افزایش تولید نقش فعالی ایفا کنند.
وقتی کشــاورزان پیش از کشــت بدانند که محصولاتشــان با نرخ تضمینی 
خریداری می شود، با اطمینان بیشتری در تولید سرمایه گذاری می کنند و نگرانی 

کمتری درباره بازار فروش محصولات خود خواهند داشت.
این اقدام به طور مســتقیم به افزایش سطح زیر کشت و بهره  وری در تولید 
محصولات اســتراتژیک کمک می کند. به طور مثال، تولید گندم به دلیل نرخ  

های جذاب  تر افزایش یافت که نیاز کشور به واردات را کاهش داد.
تولید بیشتر کالاهای اساسی، کشور را در برابر بحران  های جهانی و نوسانات 
بازارهای بین  المللی مقاوم  تر می کند. در این راستا نرخ خرید تضمینی عادلانه 
باعث بهبود درآمد کشاورزان شده و فشار اقتصادی بر این قشر را کاهش می دهد.

وقتی دولت نرخ مشخصی برای خرید محصولات اعلام می کند، کشاورزان کمتر 
به واسطه  ها وابسته می  شوند و می  توانند محصولات خود را به طور مستقیم به 

دولت یا نهادهای مربوطه عرضه کنند.
بر این اســاس، وزارت جهاد کشاورزی اواسط شهریورماه نرخ خرید تضمینی 
هر کیلوگرم گندم معمولی )گندم نان( را ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان و گندم دوروم 
را ۲۱ هزار تومان تعیین کند که نسبت به نرخ سال زراعی گذشته که گندم نان 
۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان و گندم دوروم ۱۸ هزار تومان بود، یک افزایش سه تا سه 

هزار و ۵۰۰ تومانی را اعمال کند.
همچنین در اواســط مهرماه امســال نیز قیمت خرید تضمینی ۱۱ محصول 
اساســی کشاورزی دیگر برای سال زراعی ۱۴۰۴- ۱۴۰۳ تعیین و ابلاغ شد؛ به 
طوری که نرخ هر کیلوگرم عدس ۳۵ هزار و ۶۴۲ تومان، لوبیا ســفید ۳۰ هزار 
و ۳۱۷ تومــان، نخود ۳۵ هــزار و ۴۹۴ تومان، لوبیا قرمز ۳۰ هزار و ۵۸ تومان، 
لوبیا چیتی ۴۷ هزار و ۹۶۸ تومان، سیب زمینی بهاره هفت هزار و ۶۴۲ تومان، 
سیب زمینی طرح استمرار هشت هزار و ۳۳۸ تومان، سیب زمینی پاییزه ۶ هزار 
و ۲۲۹ تومان، پیاز بهاره چهار هزار و ۷۷ تومان، پیاز طرح اســتمرار پنج هزار و 

۶۵۷ تومان و پیاز پاییزه چهار هزار و ۴۷۸ تومان تعیین شد.
بر اســاس تصمیم گیری شورای قیمتگذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
بخش کشاورزی، قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم پنبه وش برای سال زراعی 
جدید ۴۴ هزار تومان، جو ۱۳ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین و ابلاغ شد. در حالی که 
این قیمت ها برای سال زراعی گذشته به ترتیب برای پنبه وش ۳۷ هزار تومان 

و برای جو ۱۰ هزار تومان بوه است.
همچنین در نخستین جلســه تنظیم بازار، دولت چهاردهم برای حمایت از 
دامداران قیمت مصوب هر کیلوگرم شیرخام برای سال ۱۴۰۳ را ۱۸ هزار تومان 
تعیین و ابلاغ کرد که در مقایسه با سال گذشته حدود ۲۰ درصد افزایش داشته 
اســت. به طوری که سال گذشته قیمت مصوب هر کیلوگرم شیر خام ۱۵ هزار 

تومان بود.
بنابراین اقدام دولت چهاردهم در اعلام به  موقع و منصفانه نرخ خرید تضمینی 
محصولات کشــاورزی، یکی از سیاست های کلیدی برای افزایش تولید کالاهای 
اساسی و حمایت از کشــاورزان است که این رویکرد، نه تنها اعتماد کشاورزان 
را به سیاست های دولت افزایش داده بلکه با تقویت تولید داخلی، امنیت غذایی 

کشور را نیز بهبود بخشیده است.
این سیاســت نمونه  ای از توجه دولت به بخش کشــاورزی به عنوان یکی از 

ستون  های اقتصاد مقاومتی و استقلال ملی به شمار می رود.

معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان امور عشایر ایران گفت: 
سرشماری کشاورزی فرصتی ارزشمند است تا جامعه عشایری را 

به صورت هدفمند وارد سرشماری کنیم.
سیاوش احمدی میرقائد، معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان 
امور عشایر ایران در نشست هماهنگی ناظران سرشماری بهره برداران 
عشــایر با اشاره به سرشماری کشاورزی که از ۱۲ آبان در سراسر 
کشور آغاز شده است، اظهار امیدواری کرد با ورود به موقع و قوی 
امور عشایر استان ها در سرشماری، معضل آمار عشایر کوچنده کشور 

که بخشی از عشایر از آن جامانده اند، برطرف شود.
وی با بیان این که سرشماری پایه و اساس برنامه ریزی و سیاستگذاری در کشور است، اظهار کرد: سرشماری کشاورزی فرصتی 

ارزشمند است تا جامعه عشایری را به صورت هدفمند وارد سرشماری کنیم.
معاون ســازمان امور عشــایر ایران ادامه داد: فعالیت های خوبی در بعضی از استان ها در خصوص سرشماری کشاورزی عشایر 
در حال انجام است اما بعضی از استان ها هنوز آن طور که باید به موضوع ورود پیدا نکرده اند از این رو از سوی سازمان کنترل و 

نظارت بر آن انجام می شود و این جلسه نیز برای هماهنگی در این زمینه برگزار شده است.
وی افزود: کار ویژه سازمان در ستاد و استان ها تا پایان این سرشماری، رسیدگی به آمار عشایر است چراکه اگر این سرشماری 

به خوبی انجام شود حداقل تا پنج سال آینده مشکلی در آمار جامعه عشایری نخواهیم داشت.
احمدی میرقائد با اشاره به این که آگاه سازی عشایر در خصوص سرشماری بسیار مهم است، گفت: داشتن ساختار ایلی، کوچنده 
بودن و اتکای معاش به دامداری سه مشخصه عشایر است و کسانی که یکی از این ویژگی ها را نداشته باشند، عشایر محسوب نمی شوند.

نشســت  ایــن  در  نیــز  اداری  تحــول  و  ارتباطــات  و  اطلاعــات  فنــاوری  دفتــر  سرپرســت  محمــدی  صمــد 
 گزارشــی از رونــد سرشــماری و هماهنگی هایــی که بــا مرکز آمار ایــران در این خصوص صــورت گرفته و نحــوه نظارت 

بر سرشماری عشایر کوچنده ارائه داد.

معاون تولیــدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی با تاکید بر 
وضــع مطلوب جمعیت دامی داخلی، از برآورد تولید ۹۲۳ هزار 
تن گوشت قرمز در کشور خبر داد و گفت: برای عرضه گوشت 

قرمز در حوزه دام سنگین هیچ کمبودی نداریم.
 محمدابراهیم حسن نژاد درباره وضع دام های داخلی، گفت: 
طبــق گزارش مرکز آمار حدود ۶۴ میلیون راس دام ســبک و 
نزدیک به ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار راس دام ســنگین در کشــور 
داریم که نشان دهنده وضعیت مطلوب جمعیت دامی کشور است.

وی افزود: به دلیل بارش های اخیر وضعیت جمعیت دام سبک 
و سنگین مناسب شده و خیلی دچار نقصان در جمعیت دامی کشور نیستیم، زیرا دامداران برای نگهداری طولانی تر دام ها و 
وزن گیری بالاتر دام رغبت بیشتری دارند که این در افزایش تولید گوشت قرمز اثرگذار است، اما در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
که کشور دچار خشکسالی شد امکان نگهداری طولانی مدت دام سبک نبود؛ بنابراین بخشی از دام های سبک مولد زودهنگام 

کشتار شدند که همین امر باعث شد بازار گوشت قرمز با نوسان قیمت روبه رو شود.
حسن نژاد اضافه کرد: برای عرضه گوشت قرمز در حوزه دام سنگین هیچ کمبودی نداریم، اکنون جمعیت دام سنگین مازاد 
پای کشتار رقم بالایی است که ظرفیت خوبی را در کشور ایجاد کرده است، به طوری که به عنوان یک ذخیره استراتژیک در 
کشور محسوب می شود.به گفته وی  وزارت جهاد کشاورزی برای بهبود وضعیت تولید جمعیت دام سبک،   سنگین و گوشت 
قرمز، پروژه های خوبی در بهبود راندمان تولید با هدف افزایش بره زایی به ازای هر راس میش در طول سال دارد که استفاده 
از دام مولد سبک برای تولید مثل خارج از فصل است.معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه دام 
ســبک در ســال یک بار زایمان یا بره زایی دارد، تصریح کرد: با استفاده از یکسری تکنیک ها و بهره گیری از اعتبارات دولتی 
و همکاری قراردادی با تولیدکنندگان روســتایی و عشایری، توانستیم همزمان با بهسازی وضعیت، بارداری دام های سبک را 

فراهم کنیم تا این دام ها بیش از یک بار در سال زایش داشته باشند.

پیش بینی تولید ۹23 هزار تن گوشت جامعه عشایری وارد سرشماری شود
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           باتوجه به روند بیشینه سرمای هوا در سراسر کشور و به تبع آن افزایش مصرف گاز، شاهد محدودیت هایی در تأمین این 
نعمت خدادادی در کشور هستیم. 

هم اکنون تولید گاز 
ایران از میدان پارس 

جنوبی به عنوان 
بزرگ ترین میدان 

 گازی دنیا حدود
 روزانه ۷۰۰ میلیون 

مترمکعب است.

انرژی 

در  ســرمایه گذاری  متقاضیــان   
نیروگاه های تجدیدپذیر در سامانه »کات« 

ثبت نام کنند
 متقاضیان احــداث نیروگاه های تجدیدپذیر 
می توانند با مراجعه به سامانه جامع کسب و کار، 
اشتغال و تسهیلات )کات( وزارت امور اقتصادی 

و دارایی ثبت نام کنند.
بــه گزارش از وزارت نیــرو، به منظور تحقق 
شــعار ســال مبنی بر جهش تولید با مشارکت 
مردم و مطابق سیاست های کلی نظام در زمینه 
انرژی با هدف تنوع بخشــی بــه منابع انرژی، 
حفاظت از محیط زیست و بهینه سازی مصرف 
انرژی، سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی برق )ساتبا( در تلاش است برای مشارکت 
حداکثــری بخش غیــر دولتی جهت توســعه 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر، تســهیلاتی از محل 
اعتبارات اختصاص یافته در قانون بودجه ســال 
۱۴۰۳ کل کشور به وزارت نیرو را به متقاضیان 

سرمایه گذاری اعطا کند.
با توجه به اســتقبال گسترده سرمایه گذاران 
به منظور مشــارکت در توسعه پروژه های انرژی  
تجدیدپذیــر، فراخــوان اعطای تســهیلات به 
متقاضیــان ســرمایه گــذاری در نیروگاه های 
تجدیدپذیر از محل اعتبارات تولید و اشــتغال 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور از سوی 
ساتبا منتشر شد.متقاضیان احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر می توانند به مدت ســه روز کاری و 
از ساعت هشت صبح روز شنبه )سوم آذرماه( تا 
ساعت ۱۶ روز دوشنبه )پنجم آذرماه( با مراجعه 
به سامانه جامع کسب و کار، اشتغال و تسهیلات 
)کات( وزارت امــور اقتصادی و دارایی به آدرس 
https://Kat.mefa.ir و تکمیل فرم های مربوط و 
ارائه مستندات موردنیاز، درخواست  خود را ثبت 
کنند.تکمیل پرسشــنامه، ارائه پروانه احداث و 
مســتندات اجرایی، اعتباری و مالی پروژه برای 
بررسی درخواست ها ضروری بوده و فرصت تعیین 

شده قابل تمدید نیست.
متقاضیانی که دارای مدل های قراردادی ماده 
۱۲ خورشــیدی، تابلوی برق سبز بورس و ماده 
۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی تا ظرفیت 
۱۰ مگاوات هســتند، می توانند از تســهیلات 
اعطایــی تخصیص یافته از محل اعتبارات تولید 
و اشــتغال قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور 
بهره مند شوند.ساتبا از طریق صندوق پژوهش و 
فناوری نیرو )به عنوان کارگزار( اقدام به بررسی 
درخواســت های واصله خواهد کرد. متقاضیان 
می تواننــد در صورت نیاز به کســب اطلاعات 
بیشتر، با صندوق پژوهش و فناوری نیرو به آدرس 
https://www.energyfund.ir یا شماره های تلفن 
۸۸۵۷۵۹۷۳ -۰۲۱ و ۸۸۳۶۶۵۸۱-۰۲۱ داخلی 

۲ تماس بگیرند.
پیشتر »مسعود پزشــکیان« رئیس جمهور 
بــا تاکید بــر ضــرورت رفع موانــع پیش روی 
ســرمایه گذاران در تولیــد انرژی هــای پاک و 
بهره گیــری از فناوری های نوین در زمینه تولید 
بــرق، گفت: تا قبل از رســیدن به پیک مصرف 
برق در ماه هــای آینده، هر گونــه مجوزی که 
برای پیشــرفت کار لازم است، به سرعت تهیه 
و در اختیار بخش خصوصی فعال در این زمینه 

قرار گیرد. 

 معاملات شــرکت های توزیع برق در 
بورس انرژی به ۷۱۸ میلیارد ریال رسید

 دفتر مدیریت معاملات خــارج از بازار برق 
شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران اعلام کرد: 
حدود ۵۳۰ هزار مگاوات ســاعت انرژی برق به 
ارزش ۷۱۸ میلیارد ریال در هفته ســی و ششم 
سال جاری در بورس انرژی معامله شد که از نظر 
حجم معاملات نســبت به هفته پیش از آن ۴۸ 
درصد افزایش نشان می دهد.به گزارش از وزارت 
نیرو، حداکثر حجم معاملات شرکت های توزیع در 
بورس انرژی در هفته سی و ششم سال جاری در 
روز ۲۶ آبان ماه به ۲۳۱ هزار مگاوات ساعت و به 
ارزش ۳۱۵ میلیارد ریال رسید.در معاملات هفته 
گذشته، نیروگاه های خصوصی ۱۰۰ درصد از کل 
معاملات را به خود اختصاص دادند.همچنین از 
ابتدای اردیبهشت ماه امسال تا پایان هفته سی 
و ششــم، نزدیک به ۸۵ میلیارد کیلووات ساعت 
برق به ارزش بیــش از ۱۰۰ هزار میلیارد ریال 
توســط شرکت های توزیع نیروی برق در بورس 

انرژی خریداری شد. 

 کاهش 2۰ درصدی بارندگی ها نسبت 
به مدت زمان مشابه سال گذشته

ارتفاع کل ریزش های جوی کشــور از ابتدای 
ســال آبی تا کنون معادل ۲۵.۴ میلیمتر اســت 
که نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته ۳۱.۷ 
میلیمتر ۲۰ درصد کاهش را نشان می دهد.سال 
آبی جاری تا کنون میزان ورودی سدها ۲ میلیارد 
و۷۱۰ میلیون متر مکعب بوده در حالی که مدت 
زمان مشابه سال گذشته ۳ میلیارد و ۹۰ میلیون 
متر مکعب می رسید و اکنون کاهش ۱۲ درصدی 
ورودی سدها را شاهد هستیم.البته خروجی سدها 
کمی امیدوار کننده به نظر می رســد و نسبت به 
مدت زمان مشابه سال گذشته کاهش ۳ درصدی 
را نشان می دهد به طوری که در از ابتدای مهر ماه تا 
۳ آذر ماه خروجی سدها ۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
متر مکعب بوده در حالی که سال گذشته این عدد 
به ۴ میلیارد و ۹۴۰ میلیون متر مکعب می رسید.

آبگیری مخازن سدهای 
کشور به منظور مدیریت 
منابع آبی آغاز شد

 وزیر نیرو گفت: آبگیری مخازن سدهای کشور به منظور مدیریت منابع آبی آغاز شده است تا کسری موجود در ابتدای دوره سال آبی برطرف شود.
به گزارش از وزارت نیرو، »عباس علی آبادی« درباره آخرین وضعیت منابع آبی کشور در سال آبی جدید، افزود: کشور مدتی است در محدوده سال های کم بارش قرار دارد؛ به طوری که 

در حال حاضر میانگین بارش های کشور در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته است.
وی خاطرنشان کرد: بر این اساس و در چنین شرایطی نقشه و برنامه ای را برای مقابله با کم بارشی ها در دستور کار قرار داده ایم.

وزیر نیرو با قدردانی از همکاری همیشــگی مردم در مدیریت مصرف آب، گفت: همواره شــاهد همکاری خوب هموطنان در مدیریت مصرف آب هســتیم و در چنین شرایطی علاوه بر 
تداوم مدیریت بهینه مصرف آب، تلاش می شود با مدیریت مطلوب منابع آبی مساله ای را شاهد نباشیم.

وی با اشاره به اهمیت حوضه آبریز کارون به دلیل استقرار نیروگاه های برق آبی، گفت: به دنبال اقدام ها و مدیریت انجام شده، ذخایر آبی این حوضه نسبت به سال گذشته ۱۱ درصد 
افزایش یافته است، این در حالی است که میزان بارش های این حوضه آبریز در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۶ درصد کاهش را نشان می دهد.

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان در نشســت تولید این 
شرکت بر گزارش دهی مستمر بخش های مختلف، کار سیستمی، 
استفاده از تجربه های گذشته و لزوم رفع موانع چاه ها برای افزایش 

تولید تأکید کرد.
 به نقل از شرکت نفت و گاز اروندان، عبدالله عذاری اهوازی روز 
شنبه )سوم آذر( در نشست تولید این شرکت با اعلام وضع مثبت 
در تولید پایدار و افزایشی، بر پیگیری جدی مدیران شرکت برای 
تحویل چاه های جدید در موعد مقرر به منظور تحقق اهداف تولید 
تأکید کرد و گفت: برنامه ریزی جداگانه برای هریک از بخش ها فنی 

و تولید و تفکیک کردن آنها، در تسریع روند کارها اثر مثبت بر جای می گذارد.
وی افزود: ارائه گزارش مستمر از سوی بخش های مختلف به ویژه آزمایشگاه ها به منظور بررسی وضع چاه ها و تولید، یک ضرورت 
و آمادگی برای اقدام های بعدی اســت.مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان بر پیگیری تحویل کالاهای آماده در زمان مقرر از 
سازندگان برای استفاده در عملیات های مختلف تأکید کرد.عذاری اهوازی با قدردانی از تلاش همه کارکنان، بر رفع مانع چاه ها و 
بازگشت آنها به مدار تولید تأکید کرد و کار سیستمی، گروهی و با نظم و استفاده از تجربه های گذشته را از نکات مهم در تحقق 
اهداف تولید دانست.در این نشست به مواردی همچون عملیات بازگشت چند چاه نمکی به مدار تولید، وضع تجهیزات و تأسیسات 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و ارائه گزارش حوزه های مختلف تولید، فنی و وضع کارخانه ها به همراه جزئیات کامل از سوی 

مدیران و رؤسای هر بخش برای تسهیل در تصمیم گیری های بعدی از مسائلی بود که بر آنها تأکید شد.

رئیس تعمیرات اساسی کارون در مدیریت تعمیرات تجهیزات 
صنعتی و ماشین آلات فرآیندی گفت: با انجام تعمیرات اساسی 
تقویت فشــار گاز بنگســتان اهواز ۲ )آماک ۲( از هدررفت ۳۰ 

میلیون فوت مکعب گاز جلوگیری شد.
 به نقل از شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، جهانبخش 
حسین پور اظهار کرد: با توجه به تأکید مدیریت سازمان درباره 
جمع آوری گازهای همراه و جلوگیری از گازســوزی به ویژه در 
مناطق نزدیک به کلان شهر اهواز، تعمیرات اساسی تقویت فشار 
گاز بنگستان اهواز ۲ در مدت زمانی کمتر از برنامه زمان بندی 

انجام شد.
وی افزود: مشابه این عملیات، در دوره های پیش در مدت زمان ۴۰ روز انجام می شد که در این دوره با تلاش شبانه روزی 

همکاران این مدیریت و سایر اداره ها )۴۳۵ نفر روز کار عملیاتی( طی ۲۹ روز این عملیات به پایان رسید.
رئیس تعمیرات اساســی کارون در مدیریت تعمیرات تجهیزات صنعتی و ماشین آلات فرآیندی گفت: این تعمیرات سبب 
نگهداشت تولید و جلوگیری از آلودگی هوا و ایجاد مسائل زیست محیطی برای شهروندان اهوازی شد که از مهم ترین اقدام های 
انجام شده در این دوره از تعمیرات اساسی می توان به تعمیرات اساسی )اورهال( مخازن و مبدل های هوایی، تعمیرات شیرآلات 
فرآیندی و ایمنی، ضخامت سنجی سیستم گلایکول و الکتروموتورها اشاره کرد که تأسیسات را تا چهار سال آینده از سرویس 

مداوم بی نیاز می کند و امکان پایداری و ایمنی فرآیند تولید را فراهم می سازد.

جلوگیری از هدررفت 3۰ میلیون فوت مکعب گاز  لزوم رفع موانع چاه ها برای افزایش تولید

یک کارشناس حوزه انرژی گفت: بهانه سلامت مردم برای نسوزاندن مازوت قابل باور 
نیست و دولت نباید به خاطر ضعف عملکردی خود در تأمین برق موردنیاز کشور، مردم 

را تنبیه کند.
 در هفته های اخیر، عبارات »مازوت ســوزی« و »خاموشی برق« به محورهای اصلی 
مباحثات پیرامون انرژی و محیط زیست در رسانه ها و فضای مجازی کشور تبدیل شده اند. 

در این راستا، دو دیدگاه متضاد در حال شکل گیری است.
یک گروه بر این نظرند که در شرایط کنونی، نیروگاه ها چاره ای جز استفاده از مازوت 
ندارند. آنها معتقدند که در زمان های بحرانی که تأمین انرژی و ناترازی در شــبکه برق 
به چالشــی جدی تبدیل می شود، تنها راه موجود برای تأمین برق پایدار در فصل های 
سرد سال، وابستگی به سوخت های مایع نظیر گازوئیل و مازوت است. این دسته از افراد 
هشدار می دهند که عدم تأمین سوخت مازوت به خاموشی های گسترده ای منجر خواهد 

شد که عواقب آن می تواند بیشتر از حالت کنونی باشد.
در مقابل، عده ای دیگر به شدت به استفاده از مازوت اعتراض دارند و بر این عقیده اند 
که عواقب زیست محیطی و تهدیدات جدی برای سلامت عمومی ناشی از این سوخت، 
به هیچ وجه قابل قبول نیست. این گروه نگران پیامدهای منفی استفاده از مازوت بر کیفیت 
هوا و ســلامت جامعه هســتند و بر این باورند که با حذف این سوخت از نیروگاه ها، در 
کوتاه مدت تنها با خاموشــی های مقطعی مواجه خواهیم بود. آنها همچنین پیشــنهاد 
می دهند که با برنامه ریزی دقیق و حرکت به سمت انرژی های پاک، می توان به تأمین 
برق پایدار دست یافت.این اختلاف نظر در حالی ادامه دارد که بحث های داغی در عرصه 
سیاست های انرژی و محیط زیست شکل گرفته است. رئیس جمهور علت خاموشی های 
اخیر را افزایش ذخایر نیروگاهی و عبور از فصل زمستان اعلام کرده، اما اظهارات سخنگوی 

دولت و وزیر نفت موضوعات دیگری را نمایان می سازد.

 آیا توقف مازوت سوزی عامل اصلی خاموشی ها است؟
از همیــن رو، جواد نوفرســتی کارشــناس انرژی، در خصوص دســتور ممنوعیت 

مازوت ســوزی توســط رئیس جمهــور گفــت: ماجرای ســوزاندن مــازوت به منظور 
تأمیــن بــرق برای امروز نیســت و هر ســاله بوده اســت. ایــن تصمیم اگــر واقعاً 
 دغدغه ای برای ســلامت مردم باشــد ارزشــمند اســت؛ اما جای تردید و سوال دارد

 که پزشــکیان که خود وزیر بهداشت و نماینده مجلس بوده تا امروز نمی دانسته که از 
این ســوخت استفاده می شــود و طبق آمار وزارت بهداشت سالانه ۲۷ هزار فوت ناشی 

از آلودگی هوا داریم؟
وی افزود: علت اصلی این تصمیم خیلی شفاف نیست؛ چراکه سازمان محیط زیست 

هم اعلام کرده که سهم مازوت از آلودگی هوا فقط ۷ درصد است.
نوفرستی تصریح کرد: به نظر می رسد این تصمیم بیشتر به خاطر کمبود ذخایر سوخت 
مایع و حتی مازوت بوده و چون دولت نگران از این است که اوضاع در زمستان بحرانی تر 

شود، آلودگی هوا را بهانه ای برای این دستور قرار داده است.
این کارشناس انرژی ضمن تأکید بر این نکته که نیروگاه ها ناچار به سوزاندن مازوت 
هســتند، گفت: بدون شک مازوت آلایندگی دارد؛ اما سهم آن کم است و چاره ای هم 
جز ســوزاندن آن نداریم؛ چراکه نه می توان آن را صادر کرد و نه می شود آن را به دریا 

ریخت و یا در زمین دفنش کرد.
وی افزود: از طرف دیگر هم شاید بتوانیم به این ۳ نیروگاه بگوییم که مازوت نسوزانید، 

اما صنایع دیگر همچون سیمان در حال سوزاندن این سوخت هستند.
نوفرســتی با بیان این که حقیقت ماجرا یا در عدم ذخیره سازی یا کمبود گازوئیل 
است، اظهار کرد: نباید به جای اینکه جلوی صادرات یا قاچاق گازوئیل را بگیریم، مردم 

را با خاموشی به بهانه دغدغه سلامت آنها تنبیه کنیم.
این کارشناس در پایان تأکید کرد: علت این تصمیم به هر دلیل سیاسی یا غیرسیاسی 
که باشد، نباید مردم با روزانه ۲ ساعت خاموشی هزینه آن را بپردازند و دولت باید برای 

حل این معضل راه حل بهتری داشته باشد.

 چرا دولت با مردم شفاف نیست؟
به گزارش مهر، به نظر می رسد که روند اطلاع رسانی دولت در مورد موضوع قطعی 
برق، به ویژه در ارتباط با مردم، صادقانه نبوده است. به عنوان مثال، در شهر مشهد هم اکنون 
نیروگاه ها به سوزاندن مازوت ادامه می دهند، درحالی که قطعی برق همچنان وجود دارد. 
این وضعیت نشــان می دهد که نگرانی اصلی »آلودگی هوا« نبوده و مشکل در واقع به 
عدم ذخیره سازی مناسب ســوخت در برخی از نیروگاه ها مربوط می شود که به عنوان 
دلیل اصلی خاموشی ها مطرح است. به همین دلیل، دولت نتوانسته است در این زمینه 

با مردم به درستی و صداقت رفتار کند.
در نهایت، به نظر می رسد که مسئولان دولتی باید در اطلاع رسانی خود بیشتر دقت 
کنند و واقعیت ها را به صورت شــفاف و دقیق بــرای مردم بیان نمایند. عدم صداقت و 
شــفافیت در این موضوع می تواند منجر به بی اعتمادی عمومی نسبت به تصمیمات و 

عملکردهای دولت شود.
بنابراین، ضروری اســت که دولت بر روی بهبود فرایندهای ذخیره سازی سوخت و 
برنامه ریزی بهینه برای تأمین انرژی در فصل های سرد سال تمرکز کند و درعین حال، 

به آلودگی هوا و سلامت عمومی نیز توجه ویژه ای داشته باشد.

معاون کسب و کار اتاق اصناف ایران گفت: سیاست های فعلی پاسخگوی نیازهای بخش 
انرژی نیست و همچنان سرمایه گذاران به دلیل نبود مشوق ها و دغدغه های موجود، انگیزه ای 

برای ورود به این حوزه ندارند.
به گزارش از اتاق اصناف ایران، »علی محمودیان« امروز )شنبه( با بیان اینکه اقتصاد 
انرژی ایران همچنان متکی به نفت و گاز است، افزود: عدم تنوع پذیری در سبد انرژی و 
کمبود سرمایه گذاری در حوزه های جدید، زمینه ساز ناترازی انرژی در کشور شده است.

وی ادامه داد: همه بخش های اقتصادی کشــور، به ویــژه بخش انرژی، به نفت و گاز 
وابسته هستند؛ در حالی که بسیاری از کشورها به سمت ایجاد سبد متنوع انرژی حرکت 
کرده اند و این اقدام، اقتصاد آنها را از وابستگی به منابع محدود و مشخص دور کرده است.

محمودیان با اشــاره به اینکه تحریم ها، فرسودگی زیرساخت ها و نبود سرمایه گذاری 
خارجی از چالش های اصلی حوزه انرژی کشور است افزود: دولت باید سیاست های مؤثری 
برای جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی ارائه کند، چرا که سیاست های فعلی پاسخگوی 

نیازهای این بخش نیست و همچنان سرمایه گذاران به دلیل نبود مشوق ها و دغدغه های 
موجود، انگیزه ای برای ورود به این حوزه ندارند.

وی تأکید کرد: بهینه سازی مصرف انرژی و جلوگیری از هدر رفت آن می تواند در کوتاه 
مدت تا ۱۵ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی برای کشور به همراه داشته باشد.

محمودیان با اشــاره به اقدامات اخیر در نصب پنل های خورشیدی گفت: این اقدامات 
ارزشمند است، اما کافی نیست و باید سیاست گذاری ها به سمت جذب سرمایه های داخلی 
و خارجی برای ساخت نیروگاه های بزرگ خورشیدی و همچنین دیجیتال سازی ساختار 

انرژی کشور حرکت کند.
وی تصریح کرد: ســهم انرژی های تجدیدپذیر در جهان بیش از ۲۶ درصد اســت، اما 
در ایران این رقم کمتر از ۳ درصد اســت که نشــان دهنده فاصله قابل توجه کشــور با 

استانداردهای جهانی است.
مدیر اتحادیه کشوری سوخت های جایگزین و خدمات وابسته اظهار کرد: باید از ظرفیت 

گروه هایی مانند بریکس و کشــورهایی که در حوزه انرژی های نو پیشرو هستند، به ویژه 
چین، برای توسعه زیرساخت ها استفاده کنیم.

وی همچنین به مصوبه سرمایه گذاری بی نام دولت اشاره کرد و آن را بستری مناسب 
برای جذب سرمایه گذاری خارجی در بخش انرژی دانست.

محمودیان با بیان این که با هدف ایجاد زبان مشترک در حوزه انرژی، همایش کشوری 
شکوفایی سبز، نوآوری های انرژی و حمل و نقل پاک در دی ماه سال جاری برگزار خواهد 
شد گفت: این همایش فرصتی است تا مسئولان، سرمایه گذاران و مردم در خصوص چالش ها 
و راهکارهای موجود به گفتگو بپردازند و سیاست های مؤثرتری در این زمینه تدوین کنند.

وی در پایــان هشــدار داد: اگر تدبیری فــوری برای حل ناترازی انرژی اندیشــیده 
نشــود، قطعی های مکرر بــرق در آینده می تواند تولید را فلج کنــد، تعطیلی واحدهای 
 صنعتــی و افزایش بیکاری را به همراه داشــته باشــد و اقتصاد کشــور را با چالش های

 جدی مواجه کند.

هزینه تراشی برای مردم با دوگانه غیرواقعی سلامت یا خاموشی

رفع ناترازی انرژی با جذب سرمایه های داخلی و خارجی برای ساخت نیروگاه ها

 
البته کارشناســان روش های مختلفی را برای افزایش تولید گاز پیشــنهاد داده که یکی از مهم ترین آنها پروژه فشارافزایی در میدان گازی 
پارس جنوبی است. این امر می تواند علاوه بر افزایش تولید و رفع ناترازی گاز در فصول سرد، سهم برداشت گاز کشورمان را در میدان گازی 

پارس جنوبی نسبت به قطر تا حد زیادی ارتقا دهد.
هم اکنون تولید گاز ایران از میدان پارس جنوبی به عنوان بزرگ ترین میدان گازی دنیا حدود روزانه ۷۰۰ میلیون مترمکعب است، درحالی 
که طرف قطری با انواع تکنولوژی ها و جذب سرمایه گذاری خارجی کمتر از ۶۳۰ میلیون مترمکعب در روز از این میدان تولید می کند. میدان 

گازی پارس جنوبی از ســال ۲۰۲۳، به نقطه شــبنم وارد شده و با افت فشار مواجه است، لذا به 
سکوهای ۲۰ هزار تنی فشارافزا و کمپرسورهای قوی جهت استمرار تولید گاز نیاز دارد.

 
  امضای نخستین قرارداد عملیاتی

با این حال به نظر می رسد برای پروژه فشارافزایی در این میدان کشورمان باید بودجه ای ۲۰ 
میلیارد دلاری به این امر اختصاص دهد و وزارت نفت قرار اســت تا پایان سال قراردادی را با ۴ 
پیمانکار بزرگ ایرانی )پتروپارس، اویک، قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا و مپنا( امضا کند. در قرارداد 
فشارافزایی پارس جنوبی که بزرگ ترین قرارداد گازی تاریخ ایران است، مقرر شده که ۲۸ سکوی 
جدید ساخته و نصب شود که نیمی از این سکوها برای نصب توربوکمپرسورهای فشارافزا خواهد بود.

 
 افزایش برداشت ۹۰ تریلیون فوت مکعب گاز

حمید بورد، مدیرعامل شرکت ملی نفت با اشاره به اینکه نخستین دستور وزیر نفت به شرکت 
ملی نفت، به سرانجام رسیدن طرح فشارافزایی پارس جنوبی بود، گفت: نخستین قرارداد از چهار 

قرارداد مربوط به این طرح، هفته آینده به امضا می رسد.
وی افزود: ســایر قرارداد ها نیز تا پایان امســال امضا می شــوند که ارزش آنها در مجموع ۲۰ 
میلیارد دلار اســت. این امر با هدف افزایش برداشــت ۹۰ تریلیون فوت مکعب گاز و ۲ میلیارد 
بشکه میعانات گازی اجرا خواهد شد و درآمدزایی ۹۰۰ میلیارد دلاری برای کشور به دنبال دارد 

و می تواند پایان بخشی بر ناترازی ها باشد.
 

  افزایش حدود 2۸ میلیون مترمکعب ظرفیت تولید گاز خام
محسن پاک نژاد، وزیر نفت با بیان اینکه مقدمات لازم در بخش های مطالعاتی پروژه فشارافزایی 
پارس جنوبی از سوی کارشناسان شرکت ملی نفت ایران انجام شده، اظهار کرد: تا پیش از پایان 
امسال برای قطعی شدن بخشی از این قراردادها اخبار خوشی را برای مردم خواهیم داشت. وی با 
بیان اینکه در دو ماه اخیر افزایش تولید نفت خام و گاز را در دستورکار قرار داده ایم، گفت: شرکت 
ملی نفت ایران موفق به افزایش حدود ۲۸ میلیون مترمکعب ظرفیت تولید گاز خام از میدان های 

گازی کشور شده و با تدابیر اتخاذشده، افزایش تولید در بخش نفت خام نیز محقق شده است.
 

 راهبردی برای تأمین امنیت سوخت
باید به این نکته اشــاره کرد که تحریم ها و مدیریت ناکارآمد ســاختاری در ســرمایه گذاری 
در توســعه میدان گازی پارس جنوبی به صنعت نفت و گاز کشور که موتور توسعه کشور است، 
ضربــه زده اســت که نه تنها خود این صنعت را با محدودیت در صــادرات گاز متأثر کرده، بلکه 
صنایع پایین دســتی و وابســته که ارزآور هســتند را هم با مشــکل مواجه کرده است. در این 
میان علاوه بر شــدیدتر شدن قطعی گاز در فصل ســرما و قطعی برق در تابستان، بحث تولید 
بنزین به عنوان یک فرآورده حیاتی با توجه به اینکه خوراک پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس از 
میعانات گازی پارس جنوبی اســت، امنیت سوختی کشــور را بیش از پیش تهدید می کند. به 
 همین دلیل وزارت نفت دولت چهاردهم به دنبال اجرای هرچه ســریع تر پروژه فشــارافزایی در

 میدان گازی پارس جنوبی است.



www.petrochemicalind.ir

6
دوشنبـــه 5 آذر ماه 1403  شمــاره 117 

ایران زمین 

زیر پای تاریخ اصفهان خالی می شود

کارشناسان در این گزارش می گویند، این چاهی است که کشاورزی سنتی 
برای پایتخت صفوی ها کنده است. هم میدان نقش جهان را نشانه رفته است 
و هم ســی ســه و پل را اما وضعیت مساجد تاریخی شهر خطرناک تر است 
بویژه وقتی به تاریخ قاجاری شــهر می رسد تا دو سوم گنبد مسجد سید را 
هم ردی عمیق از مدیریت نامطلوب آب می کشد برای تعطیلی ۲۰۰ مدرسه 

هم بی تابی می کند و تاکنون کلاس درس ۲۲ مدرسه را تخلیه کرده است.
»بهرام نادی«، عضو هیأت علمی دانشــکده عمران و ژئوتکنیک دانشگاه 
نجف آباد هم آب پاکی را روی دســت همگان می ریزد و می گوید: مرمت آثار 
هم نمی تواند تاریخ صفویه و قاجاریه را نجات بدهد چون فرونشست همچنان 
بدون مانع در حال خوردن اصفهان است و هر مرمتی بدون مدیریت درست 

آب های زیر زمینی، هدر دادن وقت و هزینه کشور است.

  نقشه شوم
»مهدی معتق«، محقق ایرانی از دانشگاه لایبنیتس هانوفر و مرکز تحقیقات 
علوم زمین آلمان که پیشتر به همراه همکارش، محمود حق شناس حقیقی، ۶ 
هزار تصویر ماهواره ای از فرونشست شهرهای مختلف ایران را بررسی کرده اند 

می گوید: براســاس کار تحقیقاتی انجام گرفته، دو زون مهم فرونشســت در 
محدوده شهر، اصفهان را تهدید می کند.

به گفته معتق هر دوی این زون ها، نتیجه توسعه بی رویه و سنتی کشاورزی 
در اطراف اصفهان است؛ یک زون در جنوب اصفهان که با شهر فاصله دارد و 
یک زون در شــمال و شمال شرق که اصفهان را تهدید می کند. او طول این 
زون را ۲۰ کیلومتر می داند که در شمال و شمال شرق اصفهان کشیده شده 

و مشغول تخریب مناطق ۷، ۸، ۱۱ و ۱۲ اصفهان است.
معتق هشدار می دهد که به دلیل گسترش کشاورزی و استخراج منابع آبی 

این فرونشست همچنان به مناطق مختلف سرایت می کند.

  دلهره اصفهان
بهرام نادی هم کل شهر اصفهان را تحت تأثیر فرونشست اعلام می کند و 
می گوید: در بعضی از قسمت ها فرونشست کمتری داریم و در بعضی از نقاط 
بیشتر است. حداکثر نرخ فرونشست در محدوده شهرها البته در حومه شهر 
اصفهان )شمال شهر( تا ۱۸ سانتیمتر در سال است. به گفته نادی این عدد 
به لحاظ مفهومی آژیر خطر را برای شهر به صدا در می آورد. او می گوید: این 

هرچقدر این 
نشست در نقاط 
مختلف یکسان 

باشد خیلی 
پیچیدگی ندارد، 
دردسرش برای 
ساختمان کمتر 

است ولی متأسفانه 
فرونشست ها در 

اصفهان به صورت 
یک نواخت نیست. 

    فرونشست نقشه شومی برای اصفهان کشیده است. کارشناسان هم آژیر قرمز را به صدا درآورده اند و می گویند اگر همین امروز هم جلوی برداشت 
بی رویه آب در اصفهان گرفته شود دیر است. 

 انتقال زباله به تهران نگران کننده است
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر تهران 
گفت: انتقال زباله ها از دیگر شهرها به دلیل مشکل 
زیست  محیطی موجود در آرادکوه و نیز عدم وجود 

زباله سوز، نگران کننده است.
 ســوده نجفی در دویست و هشتاد و دومین 
جلسه شورا در تذکری با اشاره به موضوع مدیریت 
صحیح از سوی پســماند شهرداری تهران افزود: 
انتقال روزانه زباله های یکی از شهرهای شمالی به 
آرادکوه به تایید شــهرداری تهران و شورای شهر 

ساری هم رسیده است.
وی تاکید کرد: در صورت عدم مدیریت و اتخاذ 
تدابیر برای این اقدام، ممکن اســت باعث شــود 

زباله های سایر شهرها نیز به تهران منتقل شود.
نجفی از شــهردار تهران و مدیریت پســماند 
درخواست کرد که به جدیت این موضوع را پیگیری 

و از ادامه این روند جلوگیری کنند.
وی همچنین به عملکرد نامناســب سازمان 
مدیریت پســماند در تهران اشاره کرد و خواستار 

توجه بیشتر به مشکلات داخلی پایتخت شد.
رییس شورای اسلامی شهر تهران هم در ابتدای 
جلسه امروز درباره موضوع انتقال زباله های ساری 
به تهران گفت: انتقال زباله های ساری به آرادکوه 
تهــران برای یک مدت کوتاهــی به دلیل خرابی 

دستگاه زباله سوز ساری انجام شد.
به گفته چمران، حدود هشــت هزار تن زباله 
برای مدت چند روز از ســاری به تهران منتقل و 

این کار تمام شد.
وی ادامه داد: این موضوع )انتقال زباله( به عنوان 
یک مشــکل مطرح شد و در این زمینه توافقاتی 
برای مدیریت زباله ها انجام شده اما نگرانی هایی 
درباره ساماندهی و مدیریت این مسایل وجود دارد.   
رییس کمیته گردشگری شورای اسلامی شهر 
هم در تذکری به آلودگی هوا اشــاره کرد و گفت: 
در ســه چهار روز اخیر شاهد اوج آلودگی هوا در 
تهران بودیم که از برنامه ریزان درخواست می کنم 

به وظایف خود در این ارتباط عمل کنند.
ســیداحمد علوی افزود: برنامه ریزان چه در 
خصوص برقی سازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
و چه در خصوص کاهش آلاینده های هوا و نیز در 
باره اختصاصی اتوبوس ها درست به وظایف شان 

عمل کنند.
وی ابراز امیــدواری کرد که در همه موارد به 
وظایف خود درست عمل کرده باشیم تا این آلودگی 

کمتر به مردم آسیب بزند.

  زباله شهرستانها در آرادکوه کهریزک 
قیمت طلا دارد

 زباله های تهران و شهرستانهای دیگر در مرکز 
انباشت زباله در منطقه آرادکوه کهریزک درجنوب 

شهرستان ری و پایتخت قیمت طلا دارد.
موضوع زباله گردی و ضایعات فروشی در بخش 
آرادکوه شهر کهریزک در شهرستان ری در جنوب 
پایتخت به تجارتی برای اتباع مجاز و غیرمجاز و 
همچنین مهاجران شهرهای دور و نزدیک در این 

منطقه تبدیل شده است .
از گذشته تا حال خرید و فروش ، انبار و سایت 
ضایعات و همچنین دریافت مجوز ضایعات یکی از 
بازارهای بسیار پر رونق در این منطقه نام گرفته 
است که بسیاری ازمهاجران اتباع مجاز و غیرمجاز 
را به این منطقه کشانده و تقریبا اقتصادی خوبی را 
نصیب بازاریان زباله و در اصل طلای کثیف نموده 
اســت .موضوع زباله گردی و ضایعات فروشی در 
بخش آرادکوه شــهر کهریزک در شهرستان ری 
در جنوب پایتخت به تجارتــی برای اتباع مجاز 
و غیرمجاز و همچنین مهاجران شــهرهای دور و 

نزدیک در این منطقه تبدیل شده است .
زباله های تهران و شهرستانهای دیگر در مرکز 
انباشت زباله در منطقه آرادکوه کهریزک در جنوب 

شهرستان ری و پایتخت قیمت طلا دارد.
محمــد یکی از اتباع که پدرش در بازار زباله و 
ضایعات برای خود کارگاهی دارد به خبرنگار ایرنا 
گفت : زباله در اصل قیمت طلا برای اتباع و زباله 
گردها دارد و این کســب و کار میان این قشر به 

نوعی به یک شغل پولساز تبدیل دشه است.
وی افــزود: ما خانوادگی در این کســب و کار 
مشغول هستیم و در آمد خوبی هم داریم و اینکه 
زبالــه ها ی تهران برای ما یک اقتصاد خوب را به 

همراه دارد .
محمد فقط درباره مجوز گفت : به ما اتباع مجوز 
این کار را نمی دهند و ما بطور غیر رســمی این 

فعالیت را انجام می دهیم .
وی ادامــه داد: البتــه این کار بــرای ما اتباع 
خطرات جانی هم دارد که یک ریسک برای همه 

ما محسوب می شود.
چند روزی است که زباله برخی شهرستانهای 
اســتان های مجاوز تهران از جملــه مازندران و 
بویژه شهر ساری به این مرکز پسماند آراد کوه در 
کهریزک منتقل شده که باعث نگرانی شهروندان و 
همچنین گزارش های پی در پی رسانه های محلی 

و ملی شده است .
مسئولان شهرستان ری هم به دیلیل اینکه این 
مرکز انباشت زباله در اختیار شهرداری تهران است 
از بیان این موضوع عقب نشینی کرده و موضوع را 
در حالت پیگیری و نامه رسانی تعقیب و گزارش 
می کنند و حتی با رســانه های محلی و شهرری 

نیز مصاحبه نمی کنند.
شــنیده ها حاکی از آن اســت که قرار است 
مســئولان شــهری از طریق پیگیری حقوقی و 
قانونی و حتی قضایی این موضوع را پیگیری کنند.

 اردوهای جهادی پزشــکی به مناســبت هفته بســیج، با هدف محرومیت زدایی؛ 
امیدآفرینی و ارائه خدمات رایگان به مردم در روستاهای ملایر تاکنون در چهار روستای 

"کمری"، "بابارئیس"، "نمازگاه" و "گلپرآباد" برگزار شده است و همچنان ادامه دارد.
امروز با حضور پزشکان جهادی در روستاهای شهرستان ملایر، شمیم خدمت رسانی 
به مردم در نقاط دورافتاده و کمتر برخوردار رسیده و اردوهای جهادی پزشکی در سطح 

روستاها مشغول ارائه خدمات پزشکی رایگان به مردم هستند.
فرمانده سپاه ناحیه ملایر روز یکشنبه در حاشیه اردوی جهادی پزشکی در روستای 
"گلپرآباد" در گفت و گو با ایرنا اظهار کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده همزمان 
با هفته بسیج، اردوهای جهادی پزشکی به همت بسیج جامعه پزشکان در روستاهای 

این شهرستان حضور یافته و در حال ارائه خدمات پزشکی هستند.
ســرهنگ »علی اصغر فارسی« با اشــاره به بهره مندی روستاییان از خدمات رایگان 
پزشــکی، افزود: گروه های جهادی در عرصه های دیگری نیز در حال فعالیت هستند و 
مهمترین هدف آنها امیدآفرینی اســت تا مردم خدمات این نظام و انقلاب را به خوبی 

لمس کنند.
وی با بیان اینکه از ۵۰۰ گروه جهادی ثبت شده، ۳۵۰ گروه جهادی در زمینه های 
مختلف آموزشی، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، عمرانی و پزشکی فعالیت می کنند، اظهار 
کرد: ولایت مداری نخستین و بارزترین شاخصه بسیجیان است که با این اصل مهم در 

مناطق مختلف برای خدمت به مردم حضور پیدا می کنند.
فرمانده سپاه ناحیه ملایر ادامه داد: بسیجیان در راستای فرامین رهبر معظم انقلاب 

حرکت می کنند و برای اعتلای انقلاب اسلامی از هیچ تلاشی فروگذار نیستند.
ســرهنگ فارسی یکی از فعالیت های برجســته بسیج تلاش برای محرومیت زدایی 
توسط بسیج سازندگی با کمک گروه های جهادی است، افزود: از دیگر رویکردهای مهم 

گروه های جهادی در بخش بانوان توجه به بحث فرزندآوری و جوان سازی جمعیت است 
که اقدامات خوبی در دست انجام است.

وی همچنین به فعالیت های بسیج سازندگی در راستای ایجاد اشتغال جوانان اشاره 
و اظهار کرد: از ابتدای امسال ۳۰۱ فقره تسهیلات به متقاضیان اشتغال و ایده پردازان 

پرداخت شده است.
فرمانده سپاه ناحیه ملایر احداث ۳۸ واحد مسکونی مددجویان با همراهی کمیته امداد 
امام خمینی)ره(، مرمت هشت مسجد، رنگ آمیزی و مرمت ۶۸ مدرسه، حفر ۲ فقره چاه 
آب شرب و تلاش برای رفع تنش های آبی در روستاهای این شهرستان در قالب قرارگاه 

امام حسن)ع( را از دیگر اقدامات بسیج سازندگی با کمک گروه های جهادی برشمرد.
سرهنگ فارسی همچنین توزیع ۸۴ سری جهیزیه به نوعروسان نیازمند را از دیگر 
اقدامات بسیج عنوان کرد و گفت: بسیج سازندگی بدون بروکراسی اداری کار را پیش 

می برد و سعی دارد با تمام توان محرومیت زدایی را به حداقل برساند.
مدیر ســلامت و دفاع زیستی سپاه ناحیه ملایر نیز بیان کرد: همزمان با آغاز هفته 
بسیج، اردوهای جهادی پزشکی در سطح این شهرستان در حال برگزاری است و تاکنون 
در ســه روستای بابارئیس، کمری و نمازگاه برگزار شده و امروز /یکشنبه/ مشغول ارائه 

خدمات پزشکی در روستای "گلپرآباد" هستند.
سرهنگ »محمد حجی« افزود: پزشک عمومی، غربالگری فشار خون و دیابت، کلاس 
مواجهه با خفگی و احیای قلبی و عروقی و ارائه داروی رایگان از جمله خدمات ارائه شده 
در این اردوهای جهادی است و اهالی روستاها به صورت رایگان خدمات دریافت می کنند.

وی ادامه داد: در این اقدام جهادی و خداپسندانه پزشکان و پرستاران، دستگاه های 
مختلفی همچون شــبکه بهداشت درمان، جمعیت هلال احمر با برپایی خدمات تریاژ 
و غرفه دوســتدار کودک، بسیج جامعه پزشــکان، پایگاه ها و حوزه های مقاومت بسیج 

روستاها به ما کمک کردند.
مدیر ســلامت و دفاع زیستی ســپاه ناحیه ملایر گفت: بیش از ۱۲ نفر از پزشکان 
عمومی، پرستاران و بهورزان در اردوهای یک روزه جهادی پزشکی مشارکت دارند و این 

اردوها در نقاط حاشیه شهر و روستاهای کمتر برخوردار ادامه دارد.
سرهنگ حجی با تاکید بر اینکه اهالی روستاها باید از بهداشت عمومی خود آگاهی 
و اطلاعات لازم را داشته باشند و حضور اردوهای جهادی پزشکی در این زمینه کمک 
کننده اســت، یادآور شد: در برخی از روستاها اهالی دارای فشار خون بالای ۱۹ و ۲۰ 

بودند که حتی اطلاعی از آن نداشتند و می تواند برای آنها خطرساز باشد.
وی گفت: در ایام هفته بسیج اردوهای جهادی پزشکی در نقاط دیگر این شهرستان 
همچون روســتای "کساوند"، محله کرامت ۱۶ متری شــمس آباد و مسکن مهر ملایر 

برگزار می شود.

 پرورش میگو یکی از صنایع مهم آبزیان با اشتغال و ارزآوری بالا که نقش مهمی 
در امنیت غذایی و سلامت جامعه دارد در بوشهر به عنوان قطب تولید این محصول 

به دلیل شیوع بیماری نکروز حاد عفونی هپاتوپانکراس حال خوبی ندارد.
 بعد از خسارت سنگین ناشی از بیماری لکه سفید در سال ۸۴ که تمام استخرهای 
پرورش میگو را فرا گرفت و با همت پرورش دهندگان و مسوولان با استفاده از گونه 
وارداتی میگوی وانامی این صنعت جان دوباره ای گرفت و میزان برداشــت سال به 
ســال افزایش یافت به نحوی که تا ســال ۱۴۰۱ میزان تولید میگوی پرورشی در 
استان بوشهر به ۳۸ هزار تن رسید اما امروز با شیوع و بروز بیماری نکروز حاد عفونی 

هیپاتوپانکراس میگو این صنعت دوباره بیمار شد.
بیماری نکروز حاد عفونی هپاتوپانکراس میگو از ســال ۲۰۰۹ برای نخستین بار 
در چین و پس از آن از سال ۲۰۱۲ در شرق آسیا با تاثیر شدید و از ۱۴۰۱ )۲۰۲۲ 
میلادی( از استان هرمزگان و پس از آن بوشهر وارد استخرهای پرورش میگو شد و 

طی ۲ سال گذشته خسارت های هنگفتی به این صنعت وارد کرد.
بیماری AHPND موجب شد تا میزان تولید میگوی پرورشی در استان بوشهر از 
۳۸ هزار تن سال ۱۴۰۱ به ۲۴ هزار تن در سال ۱۴۰۲ کاهش یابد و امسال نیز با 
توجه به گستردگی خسارت وارد شده به استخرهای پرورش میگو پیش بینی می شود 
میزان تولید در سالجاری با وجود ۶ هزار و ۱۰۰ هکتار سطح زیر کشت و پیش بینی 

برداشت حدود ۴۰ هزار تن به دلیل شیوع بیماری به کمتر از۲۰ هزار تن برسد.
بیماری نکروز حاد عفونی هپاتوپانکراس میگو چیست؟ بیماری حاد عفونی هپاتو 
پانکراس میگو نوعی بیماری باکتریایی است که پانکراس این گونه آبزی را مبتلا و 
موجب ایجاد اختلال در غذا خوردن و لاغر شــدن، کاهش وزن و در نهایت تلفات 

میگو می شود.

بیماری نکروز حاد عفونی پانکراس میگو مشــترک بین انسان و آبزیان نیست و 
صادرات و واردات و استفاده از این آبزی در وعده های غذایی مشکلی ایجاد نمی کند؛ 
۷۰ درصد بروز بیماری نکروز حاد هپتوپانکراس میگو ناشی از لارو و ۳۰ درصد نیز 

مربوط به آب است.
این بیماری باکتریایی میگو از بیماری لکه ســفید سخت تر، قدرت شیوع بالایی 
دارد و موجب تلفات زیادی در مزارع میگو می شــود و برای حذف آن چندین سال 

باید زمان بگذرد.
گرمی هوا، تبخیر بیشتر آب در استخرها و شوری بالا نیز از دلایل شیوع بیماری 

نکروز حاد عفونی پانکراس میگو به شمار می رود.
براساس گزارش سرپرست دفتر بهداشت و مدیریت بیماری های آبزیان سازمان 
دامپزشکی از ۳۴۵ کانون شناسایی شده بیماری نکروز حاد هپاتوپانکراس میگو در 
کشــور ۲۵۰ کانون آن در استان بوشهر است و این آمار بیانگر میزان گستردگی و 

وسعت خسارت این بیماری باکتریایی به این صنعت در این استان است.
آن طوری که کاظم عبدی اعلام کرده اســت: این بیماری فقط در مزارع پرورش 
میگو اســتان های بوشهر و هرمزگان وجود دارد و استان های سیستان و بلوچستان، 

خوزستان و گلستان درگیر این بیماری نیستند.
براساس آنچه عبدی گفته است مخاطرات این بیماری باکتریایی با مدیریت پرورش 
دهندگان، کوچک کردن و عمیق کردن استخرها تا ۲.۵ متر، مکانیزه کردن مزارع، 
قطع ارتباط میگو با خاک، استفاده از نوزادگاهی، اتوماتیک کردن غذا ده و استفاده 

زیاد از هواده کاهش می یابد.
در این خصوص برای بررسی هرچه بیشتر مشکلات ناشی از بروز بیماری نکروز 
حاد عفونی پانکراس میگو با پرورش دهندگان و فعالان این صنعت در استان بوشهر 

هم صحبت شدیم.
علی پاکاری مدیرعامل شرکت ماهان سیراف یکی از کهنه کاران صنعت پرورش 
میگو در استان بوشهر معتقد است این صنعت عاری از بیماری نیست اما می توان با 
انجام یک کار اصولی و به روز کردن زیرساخت های لازم این صنعت ارزآور و اشتغال زا 

را مانند سال های ۱۳۸۵ تا ۱۴۰۱سرحال و پررونق نگه داشت.
او نبود آب و برق به خصوص قطع برق در اوج کار را یکی از مشــکلات پرورش 
دهندگان استان بوشهر عنوان کرد و افزود: هرچند ژنراتورهایی برای ادامه کار وجود 
دارد اما باز هم قطع انرژی خسارت هایی را برای پرورش دهندگان به دنبال داشته است.

پاکاری با بیان اینکه دامپزشکی مسوول کنترل بیماری است گفت: سال ۱۴۰۲ 
تنها بیماری نکروز حاد عفونی هیپاتوپانکراس در سایت شیف گزارش شد اما امسال 

این بیماری همه گیر شد و تمام استخرهای پرورش را فراگرفت.
به اعتقاد این پرورش دهنده کهنه کار بیشــترین دلیل شیوع بیماری نکروز حاد 
عفونی هیپاتوپانکراس میگو مولدهای ضعیف و لاروهای نامطلوب بوده که با وجود 
آزمایش های زیاد اما تشخیص داده نشد و همین امر موجب همه گیری استخرهای 
پرورش شــد.او بر ضرورت استفاده از مولدهای قوی و تهیه لاروهای باکیفیت برای 

تولیدی خوب تاکید کرد.
ناصر میرشکاری یکی دیگر از فعالان قدیمی صنعت پرورش میگو در سایت شیف 
شهرستان بوشهر در خصوص بیماری نکروز حاد هپاتوپانکراس میگو که در مدت ۲ 
سال اخیر خسارت و تلفات سنگینی به صنعت پرورش میگو وارد کرده است گفت: 
دستگاه های مسوول، اتحادیه و پرورش دهندگان برای جلوگیری از بروز دوباره بیماری 
در ســال آینده تدابیری بیاندیشند و مشکلات پیش روی این صنعت که نیاز است 

برای فصل آینده مرتفع شود را مورد توجه ویژه قرار دهند.

اردوهای جهادی پزشکی به روستاهای ملایر؛ حرکت در مسیر امیدآفرینی

حال ناخوش صنعت پرورش میگو در استان بوشهر

بررسی وضعیت سه 
نقطه منفصل در شورا

 رییس شورای اسلامی شهر تهران گفت: تعیین تکلیف سه نقطه جمعیتی نزدیک تهران، یعنی مرتضی گرد و صالح آباد شرقی و غربی به عنوان نقاط منفصل به تهران بررسی می شود.
مهدی چمران روز یکشنبه در حاشیه جلسه ۲۸۲ شورا در جمع خبرنگاران افزود: این نقاط مشکلاتی را به دلیل جمعیت بالای خود )بیش از ۵۰ هزار نفر( برای تهران ایجاد کرده اند که استانداری 
پیشنهاد داده این مناطق به عنوان نقاط منفصل از تهران شناخته شوند.وی اظهار کرد: این موضوع در کمیسیون معماری و شهرسازی با یک فوریت بررسی خواهد شد.وی با اشاره به وضعیت جمعیت 

تهران تاکید کرد: موضوع رشد جمعیت در آیین نامه اجرایی بودجه و حسابرسی مناطق سال ۱۴۰۲ مطرح و درباره افزایش جمعیت تهران هم بحث شد.
وی یادآور شد: به گفته مسوولان ذی ربط، این افزایش جمعیت در تهران کمتر از حد متوسط کشوری یعنی کمتر از یک درصد است و علت آن رشد جمعیت در شهرهای اطراف است.  

رییس شورای شهر تهران در ادامه افزود: مهاجران شهرهای دیگر بدلیل گرانی مسکن و دیگر امور، قادر نیستند در تهران ساکن شوند.وی اضافه کرد: اکنون اسلامشهر که زمانی یک قریه کوچک 
بود دارای جمعیتی نزدیک به ۸۰۰ هزار نفر است که از برخی استان ها جمعیت بیشتری دارد.چمران درباره موضوع انتقال زباله های ساری به تهران هم گفت: انتقال زباله های ساری به آرادکوه تهران 

برای یک مدت کوتاهی به دلیل خرابی دستگاه زباله سوز ساری انجام شد.

عدد به لحاظ مفهومی یعنی حد مجاز فرونشست یک ساختمانی که از مصالح 
آجری یا حتی بتنی ساخته شده  اما فوندانسیون منفرد دارد در تمام طول عمر 
خود، دو و نیم سانتیمتر است. یعنی اگر ساختمانی ۵۰ سال دوام بیاورد، نباید 
بیشتر از ۲ و نیم سانتیمتر نشست کند حالا شما مقایسه کنید ببینید عدد 

۱۸ سانتیمتر در سال، ممکن است چه اتفاقی را برای ساختمان رقم بزند.
او موضــوع دیگری را عنوان می کند که بر دلهره مردم اصفهان می افزاید: 
هرچقدر این نشســت در نقاط مختلف یکسان باشد خیلی پیچیدگی ندارد، 
دردسرش برای ساختمان کمتر است ولی متأسفانه فرونشست ها در اصفهان 
به صورت یک نواخت نیســت. فرونشست در یک بخش  از شهر حدود صفر 

است و در قسمت هایی از شهر ۱۸ سانتیمتر است.

  خط عمیق روی تاریخ قاجارها
نادی وضعیت فرونشست در مسجد قاجاری سید را بین ۵ تا ۷ سانتیمتر 
در ســال اعلام می کند و می گوید: به همین خاطر مســجد سید را که نگاه 
می کنید، می بینید هم دیوار ترک خورده است هم سقف و کف. تقریباً ترک ها 
تا انتهای گنبد رسیده؛ یعنی تا دو سوم گنبد ترک خورده است. بخش انتهایی 

گنبد هم به خاطر عملکرد معماری گنبدی ترک ندارد.

 تاریخ، دوباره فرو می نشیند
او آسیب ها به آثار تاریخی را جدی و برگشت ناپذیر می خواند و می گوید: 
الان ترکی را که به گنبد مسجد سید خورده می توان به صورت سطحی مرمت 

کرد اما به صورت عمقی براحتی امکان مرمت وجود ندارد.
به گفته نادی، ترک مســجد سید هزینه خیلی زیادی برای انجام مرمت 
اساسی می خواهد اما چون دود فرونشست از کنده مدیریت نامطلوب آب بلند 
می شود و برداشت از آب های زیرزمینی و همچنان فرونشست ادامه دارد نادی 
این پیش بینی تلخ را دور از وقوع نمی داند که فرونشست دوباره تمام پنبه های 
مرمت را رشته کند و آثار باز هم ترک بخورند و هزینه ها هم مجدداً هدر برود.

او نرخ فرونشســت پل صفوی سی و ســه پل را کمتر از مساجدی چون 
مسجد جامع عباسی)امام( و میدان نقش جهان می داند و از وضعیت این دو 
اثر ثبت جهانی شده به شرایط بدتر یاد می کند. این کارشناس اعوجاج)کجی( 
ســتون های مسجد جامع عباسی را در دو جهت بین ۵ تا ۸ سانتیمتر اعلام 
می کند و می گوید: بعضی ســتون های ضلع جنوب شرقی ۵ سانت به سمت 
جنوب و ۸ سانت به سمت شرق چرخیده است. آنجا هم فوندانسیون ستون های 
سنگی ترک خورده است اما آثار مخرب روی سازه های مسجد سید از همه 
بدتر است. مسجد صفوی علی قلی آقا هم وضعیت بدتری از مسجد عباسی 

دارد و فرونشست، سقف آن را کاملًا شکاف داده است.

  حکمرانی آب
نادی،  تنها راهکار نجات شــهر اصفهان و تاریخ و طبیعت اش را مدیریت 
مطلوب آب می داند.استاد دانشگاه نجف آباد، این روزهای شکننده پایتخت 
صفوی را ناشی از برداشت بی رویه آب های زیر زمینی می داند. به گفته نادی 
وضعیت امروز اصفهان و حومه آن، چاهی اســت که کشاورزی سنتی برای 

پایتخت صفوی ها کنده است.
نادی حفر چاه های عمیق برای کشــاورزی و فضای ســبز را متهم ردیف 
اول این شرایط اعلام و تأکید می کند: اگر مدیریت آب مطلوب شود می توان 

امیدوار به جلوگیری از پیشروی بیشتر فرونشست بود.
این کارشناس هشــدار می دهد: اگر اصرار بر کشاورزی سنتی ادامه یابد 
فرونشست بیشتر از امروز، گذشته، حال و آینده اصفهان را می بلعد. او مشکل را 
در »حکمرانی آب« می داند و تأکید می کند: اگر نگرش ها از قانونگذاری تا اجرا 
عوض نشود راهی برای نجات اصفهان و تاریخ نصف جهان، به وجود نمی آید.
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مردودی ستاره های لیگ در تیم ژنرال

    تیم ملی کشورمان با هدایت امیر قلعه نویی ششمین بازی اش در مقدماتی جام جهانی هم برگزار کرد و حالا به 
عنوان سرنشین گروه خود وضعیت خوبی برای صعود به جام جهانی دارد، که البته هنوز شاگردان امیر قلعه نویی 

با وجود دعوت از باید به میدان بروند.
بسیاری از بازیکنان 

داخلی و خارج از کشور، 
تیم ملی کشورمان به 

ندرت شاهد حضور 
برخی پدیده ها بود.

با حضور اعضای کمیته فنی و اعضای کمیته فوتسال، روز 
یکشنبه به میزبانی مرکز ملی فوتبال نشستی برای تصمیم گیری 
در خصوص آینده تیم ملی فوتسال، برنامه های پیش رو و سایر 
مسائل، برگزار خواهد شد. در این نشست احسان اصولی عضو 
هیأت رئیسه و رئیس کمیته فوتسال، امیر قلعه نویی سرمربی 
تیم ملی فوتبال، وحید شمســایی سرمربی تیم ملی فوتسال، 
مجید جلالی مدیر توســعه و پیشرفت فوتبال، احمد خداداد، 
شهرزاد مظفر، محمود شیعی و اعضای کمیته فوتسال؛ حسین 
شمس، محمدرضا غفاری، حسین باجیوند، سعید نجاریان، بهزاد 

آزاد رئیس دپارتمان فوتسال و ابوالفضل کریمیان مدیر تیم ملی فوتسال حضور پیدا می کنند. تیم ملی فوتسال کشورمان در 
جام جهانی ازبکستان که چندی پیش برگزار شد، در مرحله یک هشتم نهایی مقابل مراکش شکست خورد و وداع زودهنگامی 

با جام داشت. 
پس از این ناکامی صحبت های زیادی در خصوص جدایی شمسایی از تیم ملی فوتسال مطرح شد و حالا قرار بر این است 
که تکلیف ماندن یا رفتن شمسایی از تیم ملی فوتسال در این جلسه مشخص شود. این در حالی است که وحید شمسایی در 
واکنش به شــایعات مربوط به جدایی اش از تیم ملی این گونه صحبت کرد: »تا ۲۹ اســفند با فدراسیون فوتبال قرارداد دارم و 
تیم ملی را عضوی از خانوده خودم می دانم. بالا و پایین زیاد داشتیم و هر کسی به نام ایران به این رشته ورزشی خدمت کند 

عاشقش خواهیم بود. واقعیت این است که تیم ملی مال من نیست.«
فدراسیون فوتبال در خبری از برگزاری جلسه ای با هدف تصمیم گیری در خصوص نیمکت تیم ملی در مرکز ملی فوتبال 

در تاریخ یکشنبه ۳ آذر خبر داد اما بلافاصله پس از انتشار خبر، اقدام به حذف آن کرد.

هومن افاضلی، عضو کادر فنی تیم ملی در خصوص برد سخت 
این تیم مقابل کره شمالی و قرقیزستان گفت: »در اینکه ما در هر 
دو بازی، نیمه دوم ضعیف تری نسبت به نیمه اول مان داشتیم، 
هیچ شــکی نیست. بخشی از این اتفاق علتش می تواند طولانی 
بودن مدت پروازهایمان به لائوس و قرقیزستان باشد. بازیکنان ما 
برای هر اردو از گوشه و کنار دنیا دور هم جمع می شوند. سطح 
آمادگی هایشان متفاوت است و گاهی اوقات آسیب دیدگی هایی 
دارند که در عملکردشان مؤثر است. در حال بررسی وضعیت تیم 
در نیمه دوم بازی با قرقیزســتان هستیم تا به جمع بندی کامل 

و مشــخصی برســیم.« او در خصوص انتقادها از تیم ملی بیان داشت: »همه حق دارند انتقاد کنند. مخاطب این صحبت های 
من جواد خیابانی نیست. ما انتقادها را می پذیریم و همه چیز را می خوانیم و می شنویم تا شاید از همین اظهارنظرها بتوانیم 
برای کمک به تیم ملی اســتفاده کنیم. اگر برخی بازیکنان به این انتقادها واکنش نشــان می دهند، علتش این است که واقعاً 
همه دارند برای بازی بهتر و گرفتن همه امتیازات هر بازی زحمت می کشند. هیچ کس بابت این زحمات هیچ منتی ندارد اما 
بازیکنان اگر احساس کنند زحماتشان دیده نمی شود، ناراحت می شوند و به دلیل همین دلخوری بعضی اوقات واکنش نشان 
می دهند.« او در خصوص جوانگرایی در تیم ملی افزود: »به مرور در حال انجام این برنامه هستیم. در حال حاضر ترکیب تیم 
ملی هم تغییراتی داشته است. فکر کنید مثل ادوار قبل یک خارجی روی نیمکت تیم ملی بود. همان اول به همه این جواب 
را می داد که شما می خواهید تیم را به جام جهانی ببریم و من هم دارم می برم و وظیفه من این نیست که تیم ملی ۵۰ سال 
آینده شما را هم درست کنم. حال خودتان قضاوت کنید که قلعه نویی و اعضای کادر فنی تیم اصلًا چنین رویکردی ندارند و 

فقط به صعود به جام جهانی فکر نمی کنند.«

اولویت سرمربی خارجی صعود بود یا جوانگرایی؟ تیم ملی مال من نیست

 خبری از لیست زمستانی نیست
خــوان کارلوس گاریدو نه تنهــا آزادی را در 
لیســت خرید ندارد بلکه هیچ بازیکن دیگری را 
هم به باشــگاه معرفی نکرده اســت تا خبری از 
خرید زودهنگام زمستانی این تیم نباشد. گاریدو 
با درویش به توافق همه جانبه برای حفظ تیم تا 
نیم فصل رسیده است و هر دو طرف هیچ علاقه ای 
برای تقویــت زودتر از موعد این تیم برای نقل و 

انتقالات زمستانی ندارند.
محمدرضا آزادی بازیکــن العروبه امارات که 
در دیــدار با العین با وجود شکســت ســنگین 
تیمش توانست گل بزند یکی از اسم هایی بود که 
زمزمه های حضورش در پرسپولیس برای نیم فصل 
جاری لیگ برتر مطرح شد اما این مهاجم علاقه ای 
برای بازگشت به لیگ برتر ایران ندارد. همچنین 
باشگاه پرسپولیس و کادرفنی سرخ ها هم تصمیمی 

برای جذب این بازیکن در نیم فصل ندارد.
 

 سرلک به الریان رسید
میلاد سرلک که در بازی های اخیر و به دلیل 
مصدومیت نتوانسته بود پرسپولیس را همراهی 
کند پس از طی کــردن دوران نقاهت برای این 
دیدار مشــکلی نــدارد و در اختیار کادرفنی قرار 
گرفت تا در صــورت صلاحدید گاریدو به میدان 
برود. با بازگشت سرلک حالا تنها ایوب ا  لعملود و 
اوستون اورونوف مصدومان پرسپولیس به حساب 
می آیند که به نظر می رسد ایوب بازی الریان را از 
دست داده اما در مورد اورونوف و حضورش در بازی 

دوشنبه شب چیزی مشخص نیست. 

 شکست هیرنفین در حضور جهانبخش 
و پیروزی لخ پوزنان با گل قلی زاده

وینگرهای لژیونر تیم ملی فوتبال ایران شــب 
متفاوتی را در باشگاه هایشان پشت سر گذاشتند.

در هفته سیزدهم لیگ هلند، هیرنفین در خانه 
فاینورد سوم جدولی با ۳ گل شکست خورد. علیرضا 
جهانبخش، کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران از نیمه 
دوم برای شــاگردان فن پرسی به میدان رفت اما 
موفق به گلزنی نشد و هیرنفین با این شکست در 

رده دوازدهم جدول قرار گرفت.
اما در لیگ لهستان لخ پوزنان با پیروزی خانگی 
۲ بر صفر مقابل کاتوییس قهرمانی خود در نیم فصل 
را در فاصله یک هفته تا پایان نیم فصل لیگ لهستان 
قطعی کرد. علی قلــی زاده از ابتدا در ترکیب لخ 
پوزنان حضور داشــت و در دقیقــه ۵۷ گل دوم 
تیمش را به ثمر رساند و در دقیقه ۶۰ تعویض شد. 

 5 بازیکن استقلال دیدار برابر پاختاکور 
را از دست دادند

ابوالفضل جلالی، گائل کاکوتا، علیرضا کوشکی، 
مجتبی هاشمی نسب و حسام اسکندری در دیدار 

استقلال برابر پاختاکور غایب هستند.
تیم فوتبال استقلال در چارچوب هفته پنجم 
رقابت های لیگ نخبگان آسیا روز دوشنبه از ساعت 
۱۹:۳۰ به وقت تهران به مصاف پاختاکور ازبکستان 
خواهد رفت.در تمرین امشب آبی پوشان ابوالفضل 
جلالی، علیرضا کوشکی و کاکوتا به علت مصدومیت 
زیر نظر کادر پزشکی به تمرین پرداختند، این سه 
بازیکن به علت مصدومیت دیدار برابر پاختاکور را 
از دست داده اند.گفتنی است به دلیل قوانین لیگ 
نخبگان آسیا درخصوص اضافه شدن بازیکن جدید، 
مجتبی هاشمی نسب و حسام اسکندری امکان 
همراهی استقلال در جریان بازی برابر پاختاکور 
ازبکســتان و الاهلی عربستان را ندارند اما پس از 
این دو بازی و ثبت نام آن ها از هفته هفتم، هر دو 
بازیکن بر اساس صلاحدید کادرفنی قادر به حضور 

در ترکیب استقلال خواهند بود.
پیــش از این، روزبه چشــمی هــم به دلیل 

محرومیت این بازی را از دست داده بود. 

 واکنش مورینیو بــه احتمال حضور 
رونالدو در فنرباغچه

سرمربی پرتغالی فنرباغچه به احتمال حضور 
کریستیانو رونالدو در این تیم واکنش نشان داد.

در روزهای اخیر رسانه های عربستانی و ترکیه ای 
از احتمال حضور کریستیانو رونالدو در لیگ ترکیه 
خبر داده اند.فابریتزیو رومانو، خبرنگار سرشناس 
ایتالیایی، هم این خبــر را تایید کرد و از تماس 
تلفنی ژوزه مورینیو، سرمربی فنرباغچه، با ستاره 
پرتغالی النصر خبر داد.ژوزه مورینیو به این موضوع 
واکنش جالبی از خود نشان داد و آن را رد کرد. به 
نوشته اسپورت، سرمربی پرتغالی فنرباغچه گفت: 
شاید رونالدو روزی برای خوردن شام به استانبول 
بیاید. استانبول میان عربستان و پرتغال است و به 
احتمال خیلی زیاد کریستیانو رونالدو با هواپیمای 
شــخصی اش این سفر را انجام دهد و برای دیدن 
دوست قدیمی اش به اینجا بیاید.آقای خاص ادامه 
داد: می توانیم با کریســتیانو رونالدو در هتل فور 
سیزنز که محل اقامت من است با هم شام بخوریم. 
کســانی که می گویند کریســتیانو رونالدو راهی 
فنرباغچه می شود یا نمی دانند چه می نویسند یا 
اینکه به نوشتن اخبار بی اهمیت و نادرست علاقه 
دارند.رونالدو تا پایان فصل جاری با النصر عربستان 
قرارداد دارد. باشــگاه عربستانی در تلاش است تا 
قرارداد این بازیکن را دو سال دیگر تمدید کند و 
به نظر می رسد که خود کریستیانو رونالدو هم به 
ادامه حضور در این باشگاه عربستانی علاقه دارد.

قطعا به لیگ برتر 
صعود خواهیم کرد

سرمربی صنعت نفت آبادان پس از پیروزی برابر آلومینیوم اراک در جام حذفی گفت: قطعا به لیگ برتر صعود خواهیم کرد، این قول را به مردم آبادان می دهم که یکی از تیم های صعود 
کننده به لیگ برتر خواهیم بود.

تیم فوتبال صنعت نفت آبادان در مرحله یک شانزدهم نهایی با نتیجه یک بر صفر از سد آلومینیوم اراک گذشت و به دور بعد راه یافت.
فراز کمالوند، سرمربی صنعت نفت آبادان پس از این پیروزی اظهار کرد: دو تیم بازی خیلی خوبی به نمایش گذاشتند و ما با استفاده از موقعیت به پیروزی رسیدیم. هر دو تیم موقعیت داشتند 
اما تیمی پیروز خواهد بود که از موقعیت ها استفاده کند. قطعا به لیگ برتر صعود خواهیم کرد، این قول را به مردم آبادان می دهم که یکی از تیم های صعود کننده به لیگ برتر خواهیم بود.

 سرمربی صنعت نفت در ادامه گفت: ما بعد از چهار سال تیم آلومینیوم را شکست دادیم، همه تلاش ما صعود به لیگ برتر است اما نیم نگاهی هم به جام حذفی داریم. امروز پیروز 
شدیم و هواداران حمایت کردند اما آن ها باید در همه حال حامی تیم باشند. تیم در زمان باخت یا مساوی هم نیاز به حمایت دارد، اتفافاتی هفته گذشته افتاد که دل بازیکنان رنجیده شد.

  تراکتوردر شروع فصل به لطف جذب ستاره های پرسپولیس و چندین بازیکن 
خارجــی با کیفیت، انتظارها را بالا برده بود. این تیم در ابتدا رویاهای بزرگ و دور 
و درازی برای قهرمانی در بیش از یک جام را در سر داشت اما حوادث غیرمنتظره 

می تواند تمامی آرزوها و تلاش ها را تحت تأثیر قرار دهد.
 یکی از این وقایع ناگوار برای تراکتور از دست رفتن شانس اولین جام در دیدار 
مقابل گل گهر در جام حذفی بود. این شکســت که در دقایق پایانی بازی، نه تنها 
ناکامی تیم را رقم زد، بلکه تصویر چهره مغموم دروازه بان این تیم، علیرضا بیرانوند را 
در فضای مجازی به سوژه ای داغ تبدیل کرد. نکته اینجاست که ناراحتی بیرانوند شاید 
بیشتر به خاطر کری خوانی مجازی او بود که در فضای مجازی سوژه رسانه ها شده بود.

 مثلی هســت که می گویند »قبل از شــکار خرس، پوســتش را نفروش.« این 
جمله به خوبی وضعیت بیرانوند را توصیف می کند، زیرا او در فضای مجازی هنگام 
کری خوانی با دیگر هواداران مدعی شــد تراکتور امسال سه گانه کسب خواهد کرد 
اما با شکل گیری این پیش بینی ها، حالا او باید با این واقعیت روبه رو شود که تیمش 
در دستیابی به اولین جام خود ناکام مانده است. در عین حال رسانه ها نیز به خوبی 
از ایــن موقعیت بهره برداری کرده و این پیام دروازه بان شــماره یک تیم ملی را به 

سوژه ای داغ تبدیل کردند.
 البتــه بیرانوند تنها قربانی فضای مجازی در فوتبال ایران نبوده و بســیاری از 
بازیکنان فوتبال ایران به وسیله این پدیده گرفتار حواشی شده اند. در دنیای امروز، 
رسانه های اجتماعی به عنوان ابزاری جهانی شناخته می شوند که به طرفداران این 
امکان را می دهد بدون واســطه با بازیکنان ارتباط برقرار کنند. این پدیده نوظهور، 

دنیای فوتبال را تغییر داده و به بازیکنان این اجازه را می دهد که به شکلی مستقیم 
و بی واسطه، احساسات و تجربیات خود را با هواداران به اشتراک بگذارند اما از سوی 

دیگر، این ارتباط نزدیک می تواند گاهی زیان بار نیز باشد.
 لازمه حضور در این فضا که مانند شمشــیر دولبه اســت، آگاهی و درک لازم 
اهالی فوتبال و بخصوص بازیکنان شناخته شده از مسئولیت هاست. با احتساب این 
نکته مهم بازیکنان مشــهور با میلیون هــا دنبال کننده در فضای اجتماعی، باید در 
ارسال پیام ها و محتواهای خود دقت کنند. به عنوان مثال بیرانوند، به رغم مشهور 
بودن و موفقیت هایش با یک اشــتباه در اســتفاده از رسانه های اجتماعی، به سوژه 

انتقاد تبدیل شد.
 به نظر می رسد در این راستا، باشگاه ها باید مانند تیم های مطرح اروپایی، مشاورانی 
باتجربه و متخصص در زمینه رسانه های اجتماعی داشته باشند که بتوانند از بازیکنان 
در این زمینه حمایت کنند. این افراد باید به عنوان مشــاور آموزشی و فرهنگی در 
کنار تیم ها حضور داشــته باشند تا بازیکنان را از چالش ها و مشکلات احتمالی در 
امان نگه  دارند در غیر این صورت، بازیکنان ممکن است با پیام ها و محتوایی که به 

اشتراک می گذارند، به آینده ورزشی خود آسیب بزنند.

ماجراجویی  معمولی های میلیاردر در فضای مجازی

در تمام شش بازی گذشته تیم ملی کشورمان تقریباً از ترکیب ثابتی برخوردار بوده و شاهد کمترین تغییرات در ترکیب تیم 
ملی کشورمان بودیم.

با وجود دعوت از بسیاری از بازیکنان داخلی و خارج از کشور، تیم ملی کشورمان به ندرت شاهد حضور برخی پدیده ها بود و 
می توان به جرأت گفت که امیر قلعه نویی برای چیدمان ترکیب تیم ملی خیلی کار سختی پیش رو نداشته است.

این را هم باید اضافه کنیم که در طول زمان این شش بازی تیم ملی بازیکنان هم از روند ثابت 
و یکنواختی برخوردار بوده اند و بازیکنان اصلی تیم ملی کشــورمان خیلی کم گرفتار مصدومیت، 

محرومیت و یا افت شدید شده اند. 
تیم ملی کشورمان در اولین هفته از این مرحله در شهریور ماه به مصاف قرقیزستان رفت و با 

تک گل مهدی طارمی به پیروزی رسید. 
در این دیدار بازیکنانی مثل آریا یوسفی، شجاع خلیل زاده، حزباوی، علیرضا بیرانوند و امید نورافکن 
نمایندگان لیگ برتر فوتبال کشورمان بودند که تقریباً نمایش خوبی در این دیدار داشتند. در هفته 
دوم این رقابت ها تیم ملی به مصاف امارات رفت و این دیدار هم با پیروزی شاگردان قلعه نویی و با 

تک گل مهدی قایدی به پایان رسید.
در این دیدار همچنان علیرضا بیرانوند درون دروازه بود، شجاع خلیل زاده، کنعانی زادگان، حردانی 

و نورافکن هم در ترکیب حضور داشتند. 
در هفته سوم مصاف مقابل ازبکستان با تساوی و بدون گل به پایان رسید که به غیراز بیرانوند، 

خلیل زاده، حردانی، محبی و نعمتی در ترکیب بودند.
 در هفته چهارم ملی پوشان کشورمان خوش درخشیدند و با چهار گل قطر را از پیش رو برداشتند 
و یک گل وارد دروازه بیرانوند شــد. در این دیدار خلیل زاده، نعمتی، نورافکن و کریمی در ترکیب 

بودند که دروازه تیم ملی باز شد.
هفته پنجم رقابت ها با وجود برد تیم ملی کشــورمان اوضاع خیلی خوب نبود، ملی پوشــان در 
مقابل کره شــمالی بازی خوبی را انجام ندادند تا انتقادها شــروع شود. در این دیدار دو بار دروازه 
تیم ملی باز شــد و این در حالی بود که بازیکنانــی از لیگ برتر مثل بیرانوند، نعمتی، خلیل زاده، 
یوســفی، کریمی، محبی در ترکیب تیم ملی حضور داشــتند و تیم ملی بدترین نمایش خود را به 
اجرا گذاشــت و در روزی که تیم ملی بیشترین نفرات را از لیگ برتر فوتبال کشورمان در ترکیب 

خود داشت، دوبار دروازه اش باز شد.
 در هفته ششــم انگار بازی با کره شــمالی مقابل قرقیزستان تکرار شد و در حالی که تیم ملی 
شــش نماینده از لیگ برتر فوتبال کشــورمان شــامل بیرانوند، نعمتی، کنعانی زادگان، کریمی، 
 حردانــی و محبی را در ترکیب داشــت، توانســت ســه بر دو پیروز شــود و البتــه دو بار دروازه 

تیم ملی باز شد.
به این ترتیب باید اعتراف کرد اولاً سهم لیگ برتر فوتبال کشورمان در تیم ملی نسبت به تعداد 
بازیکنان شــاغل در خارج از کشور، بســیار کم است و این سهم معمولاً در دفاع تیم ملی خلاصه 
می شود و در ثانی این سهم ناچیز هم نتوانسته عملکرد قابل قبولی نسبت به بازیکنان لژیونر داشته 
باشد و دفاع تیم ملی در مقابل تیم هایی مثل کره شمالی، قرقیزستان و... متزلزل نشان داده و ناکام 
بوده است. این را هم باید اضافه کرد که لیگ برتر فوتبال در خط حمله تیم ملی هیچ نماینده ای 
ندارد و در حقیقت باید گفت لیگ برتر مهاجم ندارد و نمی توان روی بضاعت لیگ برتر برای خط 
حمله تیم ملی اصلًا حســاب باز کرد و همین چهار، پنج بازیکن حاضر در خط دفاع تیم ملی هم 

این روزها انگار وضعیت مطلوبی ندارند.

اســتقلال در فصل جاری بارها با مصدومیت بازیکنان خود 
مواجه شده و این موضوع بیش از همه برای موسیمانه مشکل 

ایجاد کرده است.
 ســرمربی استقلال از زمانی که پایش را به دایره مربیگری 
در استقلال گذاشته با تعداد قابل توجهی از مصدومان مواجه 
بوده و همین حــالا که مجموعه بازیکنان و مربیان در اردوی 
امارات حضور دارند، برخی بازیکنان در تهران در حال طی کردن 

مراحل درمانی هستند.
این وضعیت نابسامان درحالی که با بهبودی رامین رضاییان 

تاحدی درحال تعدیل بود اما ناگهان از اردوی استقلال خبر رسید کاکوتا با مشکل مواجه است و به احتمال زیاد در بازی با 
پاختاکور غایب خواهد بود.

اگر کاکوتا نتواند استقلال را در این بازی همراهی کند، این سؤال وجود دارد که به جای او قرار است کدام بازیکن استقلال 
در پست هافبک بازیساز به میدان برود؟استقلال در پست هافبک میانی با مشکلاتی مواجه است و غیبت کاکوتا در روزی که 
چشمی هم غایب است و احتمالاً رنج موسیمانه برای انتخاب مردان خط میانی بیشتر خواهد شد، انتخاب بازیکنانی که قرار 
است در این پست به میدان بروند، دشوارتر هم خواهد شد.سرمربی استقلال برای انتخاب جانشین کاکوتا گزینه های آنچنانی 
در اختیار ندارد. در این پست امیرعلی صادقی به عنوان یک بازیکن جوان در کنار سرمربی استقلال قرار دارد و دیگر بازیکنی 
که می تواند درترکیب اصلی به میدان برود، آرش رضاوند است؛ بازیکنی که در فصل جاری هرگز عملکرد قابل دفاعی نداشته 

و حتی گفته می شود نیم فصل جزو اولین بازیکنانی خواهد بود که استقلال را ترک خواهد کرد.
اما درعین حال ابوالفضل زمانی نیز قابلیت بازی در پست هافبک میانی را دارد که اگر موسیمانه بخواهد از این بازیکن در 
پست هافبک بازی بگیرد آنگاه باید رضاییان را در پست دفاع راست بازی دهد که با توجه به علاقه سرمربی استقلال به بازی 

گرفتن از رضاییان در پست هجومی احتمال بازی کردن زمانی نیز در این پست کاهش می یابد.
مگر اینکه ســرمربی اســتقلال تیمش را ۳ دفاعه کند تا در این شرایط پست بازیکنان دچار تغییر شود. به هرحال غیبت 
کاکوتا که با احتمال بالایی اطلاع رسانی شده و حتی برخی سایت های خارجی نیز این بازیکن را مصدوم اعلام کرده اند می تواند 
معادلات جدیدی را در خط میانی استقلال به وجود آورد و حتی آرش رضاوند را نیز تبدیل به یکی از گزینه های اصلی برای 

ورود به ترکیب کند.

اســتقلال با داشتن ۱۴ بازیکن بالای ۳۰ سال عنوان یکی از 
مسن ترین تیم های لیگ را به خود اختصاص داده است. نکته ای 
که پیتسو موسیمانه نیز در ابتدای کار خود به آن اشاره داشت و 

از نیاز جدی آبی ها به یک پوست اندازی بزرگ خبر داد.
 ســرمربی استقلال با میدان دادن به بازیکنانی مثل زمانی، 
هاشمی نسب و صادقی نشان داد که درباره بازی دادن به جوان تر ها 
با کســی شوخی ندارد و حتی در کنفرانس خبری دیدار مقابل 
مس نیز به این نکته اشاره کرد که اجازه جدایی به این بازیکنان 
را نخواهد داد.با وجود این، درخشــش زمانی و باز کردن دروازه 

مس هواداران را به ساختن آینده ای روشن امیدوار کرد اما نکته مهم در این رابطه دستان خالی موسیمانه روی نیمکت است 
که باعث شده میدان دادن به جوانان نمود بیشتری پیدا کند.

 استقلال مصدومان متعددی دارد که بیشتر آنها از مهره های کلیدی تیم به شمار می روند. نیمکت آبی ها در مصاف آخر نیز 
خود گویای همین نکته است؛ حضور بازیکنانی مثل اسکندری، هاشمی نسب، سعداوی، بهرامی نژاد و مردی نشان داد بخشی 
از این جوانگرایی به نیاز تیم مربوط می شود و بخش مهم و دیگر آن از نیمکت خالی استقلال، مصدومیت یا عدم آمادگی کافی 
ستاره ها نشأت می گیرد.مشابه چنین اتفاقی با کمی تفاوت را در استقلال مدل ۹۶ با علیرضا منصوریان شاهد بودیم. آبی ها در 
میانه های آن فصل به سراغ جذب بازیکنان با تجربه ای مثل جباروف و تیموریان رفتند که بالای ۳۳ سال سن داشتند. حتی 
صحبت از پیوستن ایمان مبعلی نیز به استقلال بود اما در نهایت بسته شدن ناگهانی پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه باعث شد 
منصوریان چاره ای جز اســتفاده از جوانان نداشته باشد.در همین دوره بود که سید حسین حسینی به جایگاه ثابتی در جمع 
آبی ها رســید و پای بازیکنان جوان متعددی به ترکیب تیم باز شــد. بازیکنانی مثل میلاد زکی پور، سید مجید حسینی، امید 
نورافکن، بهنام برزای، مجتبی حقدوست و فرشید اسماعیلی که تغییر نسلی جدی و البته اجباری را برای استقلال رقم زدند. 
در ادامه نیز تیم منصوریان با همین جوانان و حداقل در ادامه همان مسابقات نتایج ایده آلی گرفت و حتی پرسپولیس آماده 
برانکو را در دربی ۸۴ مغلوب کرد. اســتقلال این روزها در این زمینه شــباهت هایی با تیم منصوریان دارد و موسیمانه هم به 
این موضوع اعتراف کرد که بخش مهمی از جوانگرایی اخیر به دلیل نبود بازیکن و دستان خالی او روی نیمکت است. توفیقی 
اجباری برای اســتقلال که می تواند زمینه ســاز تغییراتی بزرگ در ترکیب تیم شود. البته که پنجره نقل  و انتقالاتی پیش رو از 

اهمیت بالایی برخوردار خواهد بود و آبی ها برای پر کردن خلأ های تاکتیکی خود قطعاً به آن نگاه ویژه ای خواهند داشت.

جوانگرایی با چاشنی اجبار رضاوند گزینه جانشینی کاکوتا
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     فیلم خورشید آن ماه را صرفا نمی توان اولین تجربه ستاره اسکندری بازیگر در مقام فیلمساز دانست. فیلم را باید در امتداد دغدغه های او 
به عنوان یک فعال فرهنگی و هنری نسبت به مردم بلوچ دانست. 

فیلم سویه های 
رویاپردازانه خود 

را در بستری 
ریالیستی 

بازنمایی می کند. 
 این رویاپردازی 

درعین حال با یک 
رئالیسم اجتماعی 

گره خورده که 
لحن منتقدانه ای 
هم دارد. از این 

حیث که فیلم با 
رویکردی انتقادی 
به یک سنت بومی 

غلط می پردازد، 
تداعی کننده فیلم 

»عروس آتش« 
خسرو سینایی هم 

است. 

تراژدی زنان بلوچ

  
  عکس نوشتاینفوگرافیک 

  

بیست و یکمین 
نمایشگاه بین المللی 

متافو

  

همایش کشوری 
 زیبایی اسبان
 اصیل ایرانی

پرفروش ترین 
فیلم های 
گیشه

دو فیلم سینمایی 
»زودپز« و »صبحانه 
با زرافه ها« در طول 
زمان اکران رسمی 

فیلم های روی پرده 
سینماها هر چند 

با اختلافی فاحش 
اما عنوان فیلم های 

میلیاردی را برای 
خود ثبت کردند. 
همچنین در طول 
یک هفته گذشته 

هفت فیلم سینمایی 
روی پرده نیز آمار 

پرفروش ترین های 
هشت هفته گذشته 

را از آن خود 
کردند. از این هفته 

پرفروش ترین 

با همکاری رایزنی فرهنگی ایران در صربستان و مرکز 
ســاماندهی ترجمه و نشر سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی، ترجمه صربی کتاب »فرنگیس« به بازار کتاب 

صربستان راه یافت.کتاب »فرنگیس« را می توان یکی از 
کتاب های فاخر در حوزه ادبیات پایداری دانست. موضوع 
کتاب درباره زندگی فرنگیس حیدرپور بانوی قهرمان کرد 
ایرانی است که در همان ابتدای جنگ تحمیلی حماسه 
خلق کرد و در طول هشت سال جنگ با وجود لطمات 
فراوانی که دید، اما دســت از مقاومت نکشید.»نرمین 

حوجیچ« این اثر را به زبان صربی ترجمه و توسط »میلیکا 
آنتیچ« ویراستاری و در ۳۳۷ صفحه از سوی انتشارات 
آگنوستا منتشر شده است.ناشر صرب در معرفی کتاب 
نوشــته است: »این داستان از آن جهت خاص است که 
زن را قربانی معرفی نمی کند بلکه به عنوان یک مبارز، 

کلید آزادی و دفاع از میهن معرفی می کند. 

ماجرای قهرمان کُرد ایرانی به 
صربستان رسید

ســتاره اسکندری در نخستین تجربه فیلمسازی خود، سراغ منطقه و مسئله ای 
رفته که نشان می دهد بیش از آنکه فیلمسازی دغدغه اش باشد، دغدغه هایش را به 
میانجی فیلمسازی دنبال می کند. او با خورشید آن ماه، نخستین فیلم ایرانی به زبان 
بلوچی را ســاخته که روایتی عاشقانه در دل شگفتی های بلوچستان است. درواقع 
تجربه زیسته خودش را در چابهار و دغدغه های فرهنگی که نسبت به آنجا داشت 
به هم گره زده و از زبان سینما به عنوان ابزاری برای روایت این دغدغه ها بهره برد 
نه اینکه برای تجربه کارگردانی، فیلم ســاخته باشد..گرچه قصه فیلم با رویکردی 
انتقادی به یک ســنت غلط درباره زنان ســاخته شــده اما تلاش کرده تا تصویری 
متفاوت از فرهنگ غنی بلوچ ها ارائه دهد تا با فیلمی مردم نگارانه مواجه شویم که 

پیش  از این در اغلب روایت های سینمایی با تصویر زشت و سیاه بازنمایی می شد. 
ستاره اسکندری در این فیلم نشان داد که چگونه وقتی سینما با رویکردی انتقادی 

سراغ فرهنگ های قومی می رود، باید کرامت آن ها را نگه دارد.
خورشید آن ماه نشان می دهد که او چقدر کرامت قوم بلوچ را نگه داشته و تلاش 
کرده تا در بستر یک رئالیسم انتقادی، شکوه این فرهنگ و جغرافیا را به تصویر بکشد. 
اسکندری در اولین فیلم خود قصه سختی را انتخاب کرد. هم از حیث تولید و اجرا، 
هم به لحاظ فرم و مضمون. او می توانســت یک فیلم تجاری پرفروش بسازد اما در 
اولین فیلمش به سراغ موضوع بسیار مهمی رفته است و اولین فیلم سینمایی به زبان 
بلوچی را ساخت. از چند منظر می توان به این فیلم نگاه کرد. در درجه اول باید آن 

را تلاشی تحسین برانگیز برای اولین فیلم در ذیل سینمای بومی قرار داد. دغدغه اسکندری 
فیلم سازی نیست، فیلم سازی را ابزاری قرار می دهد برای اینکه دغدغه ها را به تصویر بکشد. 
ما کمتر تصویری از بلوچ ها به این شکل داشتیم. ما معمولا تصویر مثبتی از بلوچ ها نمی دیدیم. 
ما با یک فیلم رئالیسم انتقادی مواجه هستیم اما در عین این که نقد می کند کرامت آن مردم 
منطقه را نگه می دارد. فیلم، سویه های غنی فرهنگ بلوچ را هم به تصویر می کشد. این فیلم 
به لحاظ تولید هم کار سختی بوده است. البته این مسائل صرفا به قوم بلوچ مربوط نمی شود 

و به بسیاری از سنت های غلطی که در جامعه ما وجود دارد، مربوط می شود.
تماشــای این فیلم، اولاً هم مخاطب را با آن منطقه از طبیعت و جغرافیای آن گرفته تا 
زبان، آداب، رســوم، فرهنگ و سبک زندگی مردم آنجا آشنا می کند،  هم درعین حال دست 
به یک آشنایی زدایی می زند، به این معنا که آن تصویر کلیشه ای یا ناقص و غلطی که ممکن 
است در ذهن مخاطب نسبت به این خطه وجود داشته باشد را اصلاح کند و درنهایت به یک 
شناخت درست از فرهنگ و مردم بلوچ برسد.   فیلم در عین اینکه نسبت به یک سنت غلط 
در یک فرهنگ و قومیتی، نگاه انتقادی دارد اما حرمت آن را نگه می دارد و اینطور نیســت 
که ما با تصویری از فقر، فلاکت و تباهی در کلیت قصه و بازنمایی ســبک زندگی و فرهنگ 

آنجا مواجه شویم.
قصه درباره یک طبقه متوســط شــهری در چابهار اســت که در عین اینکه یک ساختار 
عشــیره ای و زندگی جمعی دارد و مثل بســیاری از فیلم هایی که درباره این منطقه ساخته 
می شود، فقر و محرومیت به ابژه تماشا تبدیل نمی شود، بلکه به تبیین منتقدانه یک سنت غلط 
در یک خانواده محترم پرداخته می شود و با تصویری از المان های متعارف مثل فقر، قاچاق، 
ترور و مفاهیمی از این دست مواجه نیستیم. ماهیگیری شغل این خانواده است و از سطحی 
متعارف از امکانات و رفاه برخوردارند. می خواهم بگویم با اینکه فیلم رویکردی انتقادی دارد 
اما قابلیت ها و امتیازهای آن را هم می بیند و به تصویر می کشد. درواقع رویکرد انتقادی آن، 

تخریبی و تحقیرگرانه نیست.
فیلم سویه های رویاپردازانه خود را در بستری ریالیستی بازنمایی می کند.  این رویاپردازی 
درعین حال با یک رئالیســم اجتماعی گره خورده که لحن منتقدانه ای هم دارد. از این حیث 
که فیلم با رویکردی انتقادی به یک سنت بومی غلط می پردازد، تداعی کننده فیلم »عروس 
آتش« خســرو سینایی هم است. آن فیلم البته ازسوی برخی بومیان متعصب با واکنش تند 
و حتی آتش زدن ســینما هم همراه شد. از حیث مضمونی در فیلم »کافه ترانزیت« کامبوزیا 
پرتویی هم با قصه زن بیوه ای مواجه هستیم که تحت کنترل و سلطه خانواده شوهرش به ویژه 
برادرشوهرش است. در اینجا هم بیبان چنین موقعیتی دارد که گویی زن بودن او به یک سنت 
متعصبانه به ناموس تبدیل می شود و درواقع فردیت او به مالکیت آیینی گره می خورد. اما در 
اینجا بیبان )نازنین فراهانی( سکوت اختیار می کند. سکوتی که البته از سر رضایت نیست و 
نشان از رنجی است که او دارد تحمل می کند که حتی نمی تواند به عنوان یک زن احساسات 

و عواطفش را بروز دهد و مثلًا عاشقی کند.
بــه دریــا زدن بیبان به  معنای خودکشــی یا غرق کردن خود اســت یــا نوعی تطهیر و 
بازســازی. کمی هم شــبیه پایان »هامون« اســت که به دریا ختم می شود. به نظر می رسد 
با یک پایان نمادین و خیلی رویاگونه مواجه هســتیم که شــاید شــکلی از پایان باز باشــد. 
 فیلــم  قصه زنانه خود را با رویکردی انتقادی به ســنت های غلط علیه زنان روایت می کنید

 اما نگرش ضد مرد هم ندارد.
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 تئاتر؛ بهانه آزادی 2 زندانی
مراسم آزادسازی دو زندانی جرایم مالی با حضور 
لیلا اوتادی در فضای مجازی مورد توجه کاربران 

فضای مجازی قرار گرفت.
در این مراسم که با حضور لیلا اوتادی، سفیر 
آزادی زندانیان برگزار شــد با پرداخت بدهی، دو 
زندانی جرایم مالی ساکن استان خراسان جنوبی 
آزاد شــدند. این زندانی ها بــا عواید مالی نمایش 
»حرمان« به نویســندگی افســانه بخشی فرد و 
کارگردانی سیدمحمدصادق سیادت توانستند به 

آغوش گرم خانواده برگردند.
گروه نمایش »حرمان« تأکید کرد: براســاس 
وعده داده شده سومین زندانی نیز در هفته جاری 
که هفته پایانی نمایش است، به لطف و همراهی 

مخاطبین آزاد خواهد شد.
لیلا اوتادی درباره این اتفاق گفته خوشــحالم 
از اینکه در فضای تئاتر با وجود تمام مشــکلات 
اقتصادی و ناخوش احوالی ها این اتفاق زیبا توسط 
این گروه جوان رقم خورد. دو عزیز از استان خراسان 
جنوبی با همکاری ویژه دادگستری خوشبختانه آزاد 

شدند و به آغوش زندگی بازگشتند.
 

 دلیــل علاقــه علیرضا خمســه به 
باسترکیتون

صحبت های علیرضا خمســه در برنامه هفت 
درباره اینکه دو بازیگر بزرگ سینمای کمدی صامت 
چارلی چاپلین یا باســترکیتون کدام را بزرگ تر 
می دانید مــورد توجه کاربران فضای مجازی قرار 

گرفته و پربازدید شده است.
خمسه گفته، من باستر کیتون را دوست دارم 
چون با تعریف ما از کمدی به پانتومیم نزدیک تر 
است. علت اینکه بازیگران پانتومیم صورتک های 
ســفید یا رنگی به صورت می زدنــد، این بود که 
بازیگر حق نــدارد از چهره بــرای بیان مقصود، 
احساس و عاطفه استفاده کند. بازیگر در وهله اول 
باید از زبان بدن استفاده کند. خب چارلی چاپلین 
نابغه بزرگی است، اما همزمان از صورت و بدنش 
اســتفاده می کرد در حالی که تعریف کلاسیک 
می گوید شما باید از صورتتان به عنوان چهره ای 
که رویش ماسک پوشیده استفاده کنید. برای من 

باستر کیتون بزرگ تر است.
 

 گلایه بیابانکی به انتســا ب های ادبی 
اشتباه

سعید بیابانکی، شاعر و طنزپرداز در استوری 
خــود درباره بی دقتی های فــراوان صورت گرفته 
در فضای مجازی گلایه کرده و دادش از انتساب 
برخی اشعار به شعرای ادبیات کهن و حتی شعر 
امروز درآمده است؛ او با اشاره به یکی از مصادیق 
اخیر چنین اشتباهاتی نوشته است: »شعر پرغلطی، 
سال هاست به اسم زنده یاد قیصر امین پور در فضای 
مجازی و حقیقی می چرخد و حتی از برنامه های 
صدا وسیما نیز ســردرآورده است. )گاهی گمان 
نمی کنی ولی خوب می شود/ گاهی نمی شود که 
نمی شود که نمی شــود!( مضحک تر از آن کسی 
است که منتسب به ادبیات است و این شعر را در 
کتابش با نام قیصر امین پور آورده است! به ایشان 
توضیح داده شــد که این شعر غلط و غلوط برای 
قیصر نیست! به نظرتان واکنش او چه بود؟ حذف 
شــعر از چاپ دوم؟ خیر! باز این شعر مضحک را 
در کتاب نگاه داشت. درعوض یک پاورقی زد که 
)نقل به مضمون(: بعضی ها گفته اند این شعر برای 
قیصر نیست! اشــتباه می کنند؛ من خودم آن را 
با صدای قیصر امین پور شــنیده ام! جهل مرکب 
چندان وحشتناک نیست؛ مگر زمانی که با بلاهت 
پرورده آمیخته شود! وقتی شعر جعلی به کتاب های 
درسی نیز راه پیدا می کند، تکلیف فضای مجازی 
چیســت؟« بیابانکی در ادامه صفحه چند شاعر 
دیگر در تشــریح بیشتر این قبیل اتفاقات را تگ 

کرده است.
 

 عزم ســیدآبادی برای انجام کارهای 
عقب مانده

علی اصغر سیدآبادی، نویسنده کودک و مروج 
کتابخوانی تازه ترین پســت خود در شــبکه های 
اجتماعی را به تجربه برپایی یک کارگاه آموزشی 
در شــیراز اختصاص داده اســت؛ او نوشته: »در 
کارگاهی در شــیراز، بین مربیان کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان درباره رابطه پنج حس 
و ایران سخن می گفتیم؛ حرف به اینجا کشید که 
گاهی دلمان برای بوی جایی یا کسی تنگ می شود. 
گفتم من همیشــه پدربزرگم را با بویی خاص به 
یاد می آورم. یکی از مربیان که اتفاقاً سن و سالی 
داشت پرید وسط حرفم و گفت: »با بوی جوراب 
آن مرحوم؟« من هم برای اینکه کم نیاورم گفتم 
آن مرحوم اصلًا جوراب به پا نمی کرد. حالا خودم 
را شبیه ترین آدم به آن مرحوم می دانم؛ همه اش 
دنبال حل و فصل خرده کاری های مردم از جمله 
آشپزی داوطلبانه در عزا و عروسی و کارهای دیگر 
بود و گندم های خودش روی زمین می ماند. البته 
نمی ماند، بالاخره پدرم و عموها و پســرعموهای 
عموها دســت به دســت هم می دادند و جمع و 
 جور می کردنــد، اما نه مــن و برادرانم به تعداد

 آن مرحــوم فرزند داریم و نه کاری از دستشــان 
برمی آید. 

  کمک ۱۱.5 میلیون دلاری ناســا برای طراحی هواپیماهای نسل 
آینده

ناسا به دنبال توسعه نسل جدیدی از هواپیماهای تجاری کم آلاینده است 
که سفرهای کارآمدتر و پایدارتر را ارائه دهند.

 ناسا به دنبال توسعه نسل جدیدی از هواپیماهای تجاری کم آلاینده است 
که سفرهای تجاری کارآمدتر و پایدارتری را ارائه دهند.

بــه نقل از اســپیس، آژانس فضایی آمریکا پنج پــروژه طراحی جدید را به 
عنوان بخشــی از ابتــکار طرح مفهومی هواپیماهای پیشــرفته برای پایداری 

محیطی)AACES( سفارش داده است.
بر اســاس بیانیه ناسا، سازمان هایی که در مفاهیم جدید طراحی هواپیمای 

مسافربری مشارکت می کنند شامل شرکت بوئینگ، شرکت هوافضای الکتر، موسسه فناوری جورجیا، استارتاپ هوانوردی جت زیروو 
شرکت »پرت اند ویتنی«)هستند.

باب پیرس)Bob Pearce( معاون اداره ماموریت تحقیقاتی هوانوردی ناسا در این بیانیه اعلام کرد: ناسا از طریق ابتکاراتی مانند 
AACES قرار است مجموعه وسیعی از دیدگاه ها را در مورد چگونگی افزایش بیشتر کارایی هواپیماها، کاهش اثرات زیست محیطی 

هوانوردی و افزایش رقابت پذیری فناوری ایالات متحده در دهه های ۲۰۴۰، ۲۰۵۰ و فراتر از آن به کار گیرد.
کمک های در نظر گرفته شده برای حمایت از این پنج مطالعه با بودجه ناسا بالغ بر ۱۱.۵ میلیون دلار است. هر سازمان، تخصص 
منحصر به فردی را برای طراحی یک هواپیمای مفهومی نســل جدید، از منابع ســوخت جایگزین گرفته تا فناوری های پیشرانه و 

طراحی آیرودینامیک به ارمغان می آورد.
پیرس افزود: به عنوان یک پیشــرو در تحقیق و توســعه هوانوردی پایدار ایالات متحده، این جوایز نمونه ای از نحوه گردآوری 
بهترین ایده ها و خلاقانه ترین مفاهیم از بخش خصوصی، دانشگاه ها، آژانس های تحقیقاتی و سایر ذینفعان برای پیشروی در آینده 

هوانوردی است.
حوزه مطالعاتی بخش »علوم پروازی آرورا«که زیرمجموعه شرکت بوئینگ است، ابداع سوخت های جایگزین هوانوردی، سیستم های 

محرکه، فناوری های آیرودینامیک و پیکربندی هواپیما است.
تیم تحت رهبری شرکت الکترا نیز پیشرانه الکتریکی و همچنین ویژگی های طراحی آیرودینامیکی منحصر به فرد بدنه و بال های 

هواپیما را بررسی می کند که به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و سر و صدا کمک می کند.
محققان موسسه فناوری جورجیا نیز بر روی فناوری های پایداری از جمله سوخت های جایگزین، سیستم های محرکه و پیکربندی 
هواپیما تمرکز خواهند کرد، در حالی که شــرکت جت زیرو فناوری هایی را بررســی خواهد کرد که هیدروژن مایع برودتی را قادر 

می سازد به عنوان منبع سوخت برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای استفاده شود.
حوزه مطالعاتی شرکت »پرت اند ویتنی« شامل فناوری های نیروی محرکه هوانوردی، تمرکز بر بهبود بازده حرارتی و پیشرانه 

برای کاهش مصرف سوخت و انتشار گازهای گلخانه ای است که به کاهش گرمایش جهانی کمک می کند.
ناتری مادوان)Nateri Madavan( مدیر برنامه وسایل نقلیه هوایی پیشرفته ناسا می گوید: پیشنهادهای انتخاب شده از مجموعه 
متنوعی از سازمان ها ارائه می شود که کاوش های هیجان انگیز و گسترده ای را در مورد سناریوها، فناوری ها و مفاهیم هواپیما ارائه 

می دهند که هوانوردی را به سمت اهداف پایدار پیش می برد.
مفاهیم طراحی هواپیما که از طریق AACES توسعه می یابند، می توانند ظرف ۲۵ سال آینده وارد خدمت شوند.

 تغییر اساسنامه »بنیاد ملی بازی های رایانه ای« معجزه می کند؟
حالا تقریبا ۱۶ سال از تاسیس بنیاد ملی بازی های رایانه ای به عنوان تنها متولی بازی های دیجیتال می گذرد و در شرایطی که این نهاد 
با چالش های قابل توجهی دست و پنجه نرم می کند، بحث تغییر اساسنامه آن نیز به میان آمده است. موضوعی که به شرط بررسی درست 
مشکلات شاید بتواند منجر به نگارش اساسنامه ای واقع بینانه و عملیاتی شود،  اما توانایی معجزه برای بازگرداندنِ فرصت های از دست رفته  

یکی از پرسودترین و پرحجم ترین بازارهای صنایع خلاق در سالیان اخیر را ندارد.
 اساسنامه بنیان گذاری بنیاد ملی بازی های رایانه ای بر اساس مصوبه ۵۸۴ شورای عالی انقلاب فرهنگی در خردادماه سال ۱۳۸۵ تصویب 
شد و به دنبال این مصوبه، بنیاد نیز کار خود را از سال ۱۳۸۷ آغاز کرد. بر اساس آنچه که در اساسنامه ذکر شده است؛ بنیاد ملی بازی های 
رایانه ای برای برنامه ریزی و حمایت از فعالیت های مرتبط در تمامی زمینه های فرهنگی، هنری و فنیِ صنعت بازی های ویدئویی و رایانه ای، زیر 
نظر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تأسیس شده است. با این حال مجددا اردیبهشت ماه سال جاری شورای عالی انقلاب فرهنگی، مصوبه ای 
با دو تبصره پیرامون وظایف بنیاد ملی بازی های رایانه ای ابلاغ کرد که تاکید کرده بود اساسنامه بنیاد باید در چارچوب مصوبه سال ۱۳۸۵ و 
متناسب با آن، ظرف مدت ۳ ماه توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تکمیل و بازنگری و جهت تصویب به شورای عالی انقلاب فرهنگی 
ارائه شود. موضوعی که محمدمهدی اسماعیلی " وزیر سابق ارشاد" هدف آن را تغییر ساختار پشتیبانی مالی، پژوهشی و به کارگیری نیروی 

انسانی قوی تر برای بنیاد عنوان کرده بود؛ هدفی که البته او در دوره وزارت خود فرصت پرداختن به آن را پیدا نکرد.
تغییر اساسنامه بنیاد ملی بازی های رایانه ای از آنجایی اهمیت بیشتری پیدا می کند که در روزگار فعلی بازی های رایانه ای به عنوان یکی از 
پرسودترین و پرحجم ترین بازارهای صنایع خلاق شناخته می شوند و با توجه به افزایش چشمگیر مخاطبان این بازی ها طی سال های اخیر، 
باید با نگاهی جدی تر به این حوزه پرداخت تا چالش هایی که در ۱۶ سال گذشته برطرف نشده یا پرداخت درستی به آنها وجود نداشته 
است، اصلاح شود. البته نکته قابل توجه این است که تاکنون و باوجود گذشت ۶ ماه از ابلاغ مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی برای تغییر 

اساسنامه بنیاد، این موضوع هنوز به سرانجام مشخصی نرسیده 
است؛ موضوعی که محمدامین حاجی هاشمی _ مدیرعامل بنیاد 
ملی بازی های رایانه ای - در اواخر تیرماه، یعنی حدودا ۲ ماه پس از 
ابلاغ مصوبه درباره آن گفته بود: »براساس مصوبه ابتدا باید ضوابط 
و فرآیندها توسط بنیاد ملی بازی های رایانه ای تهیه و سپس در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه شود. هم اکنون در حال تهیه 
این ضوابط و فرآیندها هستیم.« اتفاقی که هنوز جزئیات بیشتری 
درباره روند آن ارائه نشده است. هرچند اگر بخواهیم جانب انصاف 
را رعایت کنیم، قید این نکته ضروری است که احتمالا یکی از 
دلایل عدم تغییر اساســنامه بنیاد آن هم باوجود گذر از مهلت 
قانونی،  روزهای پرکارِ ارشاد برای تغییر مدیران و ترجیحِ مدیرانِ 

دولت سابق برای پرهیز از اقدامات دقیقه نوَدی است.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


